
Letošnja zima huda in spremenljiva
Letošnja zima je bila sicer pozna, tako daje kazalo, da bo mogoče 

nekaj privarčevati na kurjavi. Pa je pritisnil pravi polarni mraz, ki je 
dosegel tudi minus 27 stopinj Celzija. Ko pa je prišel čas šolskih 
počitnic, je sicer namelo snega, pa ga je nenadna odjuga povsem 
pobrala. Nato je sledilo pravo pomladansko vreme, tako da so se 
nekateri vinogradniki in sadjarji lotili obrezovanja. Kmetje pravijo, da si 
delo spravijo tako naprej, inštitut za vinogradništvo in sadjarstvo pa je 
opozarjal, da naj bo letošnja rez trte bolj pozna. Nizke temperature so 
v vinogradih in sadovnjakih namreč napravile veliko škode. Sredi tega 
meseca paje ponovno pritisnil hud mraz, za smuko je zapadlo tudi nekaj 
snega. Delo v sadovnjakih in vinogradih paje zopet zastalo.
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»SAVINJSKI OBČAN« izdaja Občinska konferenca SZDL Žalec

Uredniški odbor: Venčeslav Satler (glavni urednik), Janez 
Kroflič (odgovorni urednik), člani: Marjan Golob, Jože Golič, Franc 
Izlakar, Vera Kalcič, Jernej Koštomaj, Cveta Mikuž, Kristjan 
Markovič, Mojca Nahtigal, Irena Terglav, Breda Verstovšek in 
Milan Žolnir.

Novinarki: Irena Jelen, Marjana Matijec-Natek.
Tajnica in vodja dopisništva: Vladka Cerovšek
Lektorica: Anka Krčmar
Naslov uredništva: Žalec, Ulica heroja Staneta 1, telefon 

710-671
Grafična priprava: Savinjski občan
Tisk: ČGP VEČER Maribor
Naklada: 11.000 izvodov
Po sklepu Republiškega sekretariata za informiranje, št. 

421-1/72, je časopis Savihjski občan oproščen prometnega 
davka.

B orim  se  za  tis to , 
v k a r  verjam em

Drobne otroške ročice so tudi zanjo ob vsakem dnevu žena utrgale 
zgodnji teloh, komaj v svet kukajoči zvonček ali pa drobno, sramežljivo 
mačico. Zanjo, svojo tovarišico. Štefko Popitovo.

Vzgojiteljsko delo, ki ga je najprej okusila v Libojah, tej vasici v 
objemu košatih, zamolklo zelenih bregov, je z leti prepustila drugim. A 
kot ravnateljica Vzgojno varstvenega zavoda še vedno ostaja zvesta 
otroškemu živžavu, njihovemu varstvu in vzgoji. Zvesta skrbi, da bodo ta 
semena sedanjosti obrodila sadove prihodnosti.

Pravzaprav me je Štefka pre
senetila že ob prvem srečanju. Na 
videz krhka in drobna. A kar je 
kazno, še ni rečeno, da tudi drži. 
Preklemano čvrsta in neodjenijiva 
zna biti če ve, da ima prav. Pa 
zvrhano mero optimizma nosi v 
sebi. In skledo pomenka zna pri
jetno zabeliti s humorjem. »Ja, saj 
dosežeš z njim ravno toliko, kot 
sicer,« je menila. In čez čas: »Ali še 
kaj več včasih.« Pa še pomislila: 
»Humor bi morali razvijati zlasti 
pri otrocih. Bili bi bolj sproščeni, 
medsebojne odnose bi reševali z 
manj nestrpnosti.«

V. nienih prostorih v žalskem  
vrtcu in nad skodelicama krepke 
kave je tekel najin pogovor. O njej,

o njenem delu, vlogi staršev, pa o 
ženski nekoč in danes . . .

Otrok, vloga staršev — to sta 
stvari, o katerih se je hitro in ži
vahno razgovorila. »Veste, starši 
se danes premalo zavedajo svoje 
vloge. Pa saj jih nihče niti poučil 
ni,« je bila kritična. »Otrok se seli iz 
stanovanja v stanovanje, nikjer ne 
požene korenin in ne pozna tiste 
prave čustvene navezanosti na 
dom,« je razmišljala in nadaljeva
la: »Ce smo se odločili, da bomo 
oba starša zaposlili in ju vključili v 
družbeno življenje, potem bi mo
rali v zameno dati otroku nekaj 
drugega. Jasno, da staršev ni 
mogoče nadomestiti, vendar 
mislim, da bi morali bolj izposta
viti osebnost pedagoških delav
cev.« In zatem povzdignila glas:

»Učimo otroka, da rabi te vitamine, 
pa one vitamine. Zakaj ni v učnem 
načrtu tega, kar rabijo najmlajši za 
svoj čustveni in duševni razvoj?« 
Po njenem mnenju bi to otroku 
prineslo več čustvene topline, 
varnosti, občutka sprejetosti v 
družbi in v družini. Občutka, ki ga 
potrebuje ne le otrok, temveč tudi 
odrasel mož ali žena.

Pustili sva razglabljanja o 
otrocih, zanimali so me še njeni 
pogledi na družino. »Družina bo 
ostala osnovna celica v družbi,« je 
bila prepričana. »Le odnosi znotraj 
nje bodo drugačni.« Čemu, zakaj, 
me je zanimalo? »Ekonomska 
odvisnost ženske, njeno sodelo
vanje v družbenem življenju, deli
tev dela znotraj družine,« je po
jasnjevala svoje poglede Štefka.

Prišli sva do tistega, kar me je 
pravzaprav ob dnevu žena najbolj 
zanimalo. Do vloge ženske. Kak
šna je, kako jo ocenjuje? »Ja, ni
sem za prehudo emancipacijo. 
Vse, kar je pretirano — tega ne 
odobravam,« je pričela. In nato: 
»Če sta oba zaposlena, če imata 
samo štiri stene okrog sebe in se 
mož ničesar ne loti — ja presneto, 
da je rahlo odveč,« je bila huda.

Tako huda zna biti moja sogo
vornica tudi sicer, če je treba. 
»Borim se za tisto, za kar sem 
prepričana,da imam prav.Grem do 
konca za stvari, v katere verja
mem. Nikdar pa ne bi sprejela 
nečesa, kar bi mi nekdo naročil,« je 
bila odločna.

Že krepko uro sem jo zadrže
vala, a si nisem mogla kaj, da ne bi 
zvedela še kaj več o njej sami. 
Smeh in nato: »Rada berem, grem 
v naravo, šivam.«

Pa teče in plava, če ji le ostane 
kakšna urica zase. Po tistem, ko je 
postorila vse za svoje varovance v 
vrtcih, obredla sestanke in seje, 
naredila potrebno po domači ku
hinji in se pogovorila s svojima 
sinovoma. Star pregovor pravi, da 
ni zime brez snega, pomladi brez 
sonca in ne veselja, če ga ne deliš 
z nikomer. Usoda je Štefkj vzela 
moža in danes sta sinova tista, s 
katerima deli ne le veselje,temveč 
tudi vse drobne in velike skrbi 
vsakdanjega dne. Z njima in s 
številnimi varovanci, katerih 
drobne ročice ji bodo ob osmem 
marcu spet utrgale zgodnji teloh, 
komaj v svet kukajoči zvonček ali 
pa drobno, sramežljivo mačico.

Irena Jelen
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V celjski porodnišnici se 
vsako leto rodi 3000 novoro
jenčkov, katerih jetraso nezrela 
in niso sposobna predelati žol
čnega barvila, ki nastaja iz raz
padlih rdečih krvničk. Zato so 
novorojenčki po rojstvu rumeni 
zaradi zlatenice. Če je le-ta 
premočna, je lahko nevarna in jo 
je treba zdraviti. Za pravočasno 
zdravljenje je potrebno novo
rojenčkom meriti količino žol
čnega barvila z odvzemom krvi, 
ki ugotavlja koncentracijo bili
rubina— žolčnega barvilav krvi. 
To odčitavanje bilirubina v krvi 
pa je možno tudi s kožnim bili- 
rubinometrom MINOLTA, pri 
katerem se s pritiskom aparata 
na čelo novorojenca odčita 
vrednost barvila. Aparat sicer 
poenostavlja postopek, je pa 
precej drag, saj stane 3.200 
dolarjev, za kar pa bolnišnica 
nima dovolj denarja. Zato svet 
zazdravstveno in socialno politi
ko in svet za družbenoekonoms
ki in družbenopolitični položaj 
žensk pri občinski konferenci 
SZDL predlagata osnovnim 
organizacijam sindikata, da po 
svojih zmožnostih namenijo del 
sredstev namesto za praznova
nje 8. marca za ta prepotreben 
instrument. Sredstva lahko na
kažejo na žiro račun: 
50750— 678— 52282, z o z 
nako  za BILIRUBINO- 
METER pri občinski konfe
renci SZDL Žalec. Osebje 
bolnišnice, predvsem pa novo
rojenci, bodo za izkazano po
moč prav gotovo nadvse hva
ležni.

_______ J

Kdo so nasprotniki razvoja?
To vprašanje so si zastavljali 

komunisti Vinske gore na za
dnjem sestanku, ki ga je sklicalo 
predsedstvo OK ZKS. V kraju 
obstajajajo namreč nasprotja 
med vodstvom KS in družbe
nopolitičnih organizacijami ter 
osnovno organizacijo ZK vse od 
tedaj, ko so se pričele aktivnosti 
za krajevni samoprispevek. 
Komunisti pa so že lani maja 
zahtevali, da vodstvo KO SZDL 
prevzame mlajši krajan. Že tedaj 
se niso strinjali s predvidenim 
vodstvom te organizacije. Kljub 
dogovoru se 0 0  ZK kasneje ni 
vključila v postopek kadrovanja. 
Namesto tega so se umaknili v 
ozadje in neaktivnost. Ta orga
nizacija je tudi ena redkih, ki ni 
obravnavala stališčšč 13. seje CK 
ZKJ, pred časom pa je odstopil 
tudi sekretar. Med tem so orga
ni KS in ostale D PO pripravljale 
referendum za samoprispevek, ki 
so ga v mesecu decembru tudi 
uspešno izvedle. Že tedaj je bilo 
slišati očitke, da posamezni 
komunisti v Vinski gori naspro
tujejo programu samoprispevka. 
V začetku tega meseca pa so se

pojavila anonimna pisma, ki so 
bila naslovljena na vodstva 
občinskih DPO in OZD v velenj
ski občini z vsebino, da ie refe
rendum nezakonit, ker je bil izid 
potvorjen, in da se zbirajo oodpi 
si krajanov proti samoprispevku. 
Sum za takšno ravnanje in pisa
nje anonimnih pisem je padel na 
skupino komunistov, le-ti pa so 
na seji to obdolžitev odločno 
zavrnili in hkrati zagotavljali, da 
program samoprispevka v celoti 
podpirajo. Tako je v razpravi 
omenjeni problem zašel V slepo 
ulico. Pri tem je potrebno reči, 
da je nesprejemljiva neaktiv
nost komunistov tako v njihovi 
organizaciji kot tudi v kraje
vni skupnosti. Tudi to, da nihče 
noče prevzeti dolžnosti sekreta
rja, ni sprejemljivo. Nazadnje so, 
ocenili, da niso zadovoljive 
politične razmere v krajevni 
skupnosti. To pa še toliko bolj 
zahteva enotnost subjektivnih sil 
v KS, saj sicer ni mogoče 
pričakovati uspešne rešitve 
programa samoprispevka in s tem 
zagotovitve napredka kraja.

-  jk

Janez Debelak Jože Verdev

Z nestrpnostjo smo pričakovali vesti s svetovnega mladinskega 
prvenstva v smučarskih skokih v Švici. K uspešnemu nastopu sta po
memben delež dodala skakalca iz Braslovč Janez Debelak, ki je osvojil 
12. mesto in Jože Verdev 29. mesto na 80 metrski skakalnici. V ekipnem  
tekmovanju so naši skakalci osvojili odlično peto mesto. To je doslej 
največji uspeh smučarskih skakalcev iz Braslovč.

Vinska gora

(m) Hmezad
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TOZD VELEPRODAJA, trgovina na debelo:

DE KMETIJSKA MEHANIZACIJA 
DE REZERVNI DEU KM 
DE GRADBENI MATERIAL 
DE REPROINVESTICIJSKI MATERIAL 
DE BARVE, LAKI
DE CIVILNA IN OSEBNA ZAŠČITA 
DE KMETIJSKI PRIDELKI 
DE ŽITARICE 
DE NOVI SAD

TOZD MALOPRODAJA, trgovina na drobno:

DE BLAGOVNICA z izdelki kmetijske mehanizacije, re
zervnih delov za KM in avtotehnični material, gradbeni 
material, e lektro in vodoinstalacijski material, barve, tape
te, vijaki, orodje in agrokemija

DE TRŽNICA ŽALEC

tovorni prevoz blaga v cestnem prometu 
in organizacija prevozov
Poslovalnice: V rb je - Žalec, Sežana, Beograd, Novi sad

TOZD SADEKS:
odkup, predelava in dodelava zdravilnih zelišč, gozdnih 
sadežev, sadja in mehkužcev

DE ŽALEC -  NOVO CELJE

DE MARKOVCI: odkupne postaje PRIJEDOR, SANSKI 
MOST, ILIĐA, DOBOJ, MATIJEVIČI

TOK MEGA — temeljna organizacija kooperantov:
program kmetijske mehanizacije, gradbene operative, sto
ritveni in drobno kovinski program

DELOVNA SKUPNOST SKUPNE SLUŽBE

TOZD TRANSPORT, Vrbje, Žalec:



Razprave zaključene do konca meseca
Razgovor z izvršnim sekretarjem 0K ZKS Vojkom Kropivškom

V_________________ ______________________________________________________ J
Te dn i se z a k lju č u je jo  p ro 

g ram ske  se je  osnovn ih  
o rg a n iz a c ij ZK , na ka te rih  so 
m ed d ru g im  ob ravn ava li p o 
ro č ilo  o  de lu  o b č in ske  
o rg a n iza c ije  in n jene p ro 
g ra m ske  usm eritve . K e r nas je 
zan im a lo , ka k o  p o te k a jo  ra z 
prave v o sn ovn ih  o rg a n iz a c i
ja h  in tu d i p rip rave  na p ro 
g ra m sko  se jo , sm o  za s ta v ili 
neka j vp ra šan j izv ršn em u s e 
k re ta rju  o b č in ske g a  ko m ite ja  
ZK  V o jku  K rop ivšku .

Sav. ob čan : Kako ste začrtali 
priprave na programsko konferen
co občinske organizacije ZK?

V. K ro p ivše k : »Programska 
konferenca občinske organizacije 
ZK bo 20. marca in bo za razliko od 
prejšnjih organiziranatako, da bodo 
razprave potekale vtreh skupinah in 
sicer za družbeno ekonomska 
vprašanja, politični sistem, 
organiziranost in razvoj ZK. Za
ključke razprav in programsko 
usmeritev bomo potem sprejeli na 
plenarni seji. Sicer pa aktivnosti in 
priprave na programsko konferen
co potekajo že vse od sredine no
vembra, sprejelo pa jih je pred
sedstvo. Osnova ža razpravo in 
pripravo programskih usmeritev 
osnovnih organizacij ŽK pašo sklepi 
19. seje občinskega komiteja, ki so 
bili sprejeti na osnovi ocene poli
tičnih razmer v občini po obravnavi

predloga sklepov 13. seje KCK 
ZKJ.«

Sav. ob čan : Katerim vpraša
njem namenjate največ pozornosti v 
zadnjem času?

V. K ro p ivše k : »Največ pozor
nosti namenjamo v zadnjem času 
položaju družbenih dejavnosti in 
sicer vzgoji in izobraževanju ter 
zdravstvu. Prav v teh dveh dejav
nostih je zaradi zmanjšanja sredstev 
glede na rast dohodka v gospo
darstvu socialni položaj delavcev 
vedno težji. Zato je komite ob pri
pravi resolucije za letošnje leto 
opozoril nata problem skupščino in 
sprejel stališče, da materialni po
ložaj delavcev v vzgoji in izobraže
vanju ter zdravstvu ne sme več pa
dati. Če želimo razvijati lastno zna
nost in tehnologijo, potem si ne 
smemo dovoliti slabšanja kvalitete 
izobraževanja, saj si brez boljšega 
izobraževanja ni mogoče zamišljati 
tehnološkega razvoja.

Sav. ob čan : Kako ocenjujete 
delo organov občinske organizaci
je?

V. K ro p iv š e k : »Sklepi organov 
se v praksi ne uresničujejo zado
voljivo. Zato je včaših prisoten tudi 
občutek nemoči komunistov pri 
spreminjanju obstoječe prakse. 
Uresničevanje sklepov in stališč je v 
največji meri odvisno od discipline 
komunistov v posameznih organih 
in od spoštovanja načela demo-

V o jko  K ro p ivše k

kratičnega centralizma. Zato bo 
tudi v prihodnje ena osnovnih nalog 
dela organov predvsem izboljšati 
kvaliteto in metode dela ter tako 
skozi diferenciacijo članstva dose
či višjo stopnjo notranje discipline, 
kar je pogoj za večjo idejno in ak
cijsko enotnost v ZK. S tem pa 
bomo dosegli tudi večjo učinkovi
tost in doslednejše uresničevanje 
dogovorjenih nalog.«

Sav. občan : »Zakaj ste se 
odločili za kadrovske spremembe v 
komiteju?

V. K ro p ivše k : »Kadrovska ko
misija pri predsedstvu OK ZKS je

zaradi neopravičenega izostajanja s 
sej komiteja predlagala razrešitev 
dveh članov, zamenjali pa bomo tudi 
več članov komisij. Osnovne 
organizacije pa bodo morale oce
niti ravnanje teh komunistov in 
skladno s statutom tudi ukrepati. S 
kadrovskimi spremembami želimo 
povečati učinkovitost organov
občinske organizacije in odgovor
nost za opravljanje zaupanih nalog.«

Sav. občan : Ali se je aktivnost 
osnovnih organizacij po 13. seji CK 
ZKJ povečala?

V. K rop ivše k : »Aktivnost
osnovnih organizacij pa tudi 
organov občinske organizacije se 
je občutno povečala, prisotna pa je 
tudi večja diferenciacija med člani 
ZK. Predvsem pase je sedaj pokaza
lo, kdo se je pripravljen spopasti s 
sedanjimi zaostrenimi družbenimi 
težavami. V večini primerov odsto
pajo karieristi, ki pač v sedanji si
tuaciji ne vidijo nobene možnosti 
uveljavljanja osebnih interesov. V 
preteklem letu je izstopilo 26 čla
nov, osem jih je bilo izključenih, 
črtanih pa štirinajst. Na novo jè bilo 
sprejetih 27 članov. V prihodnje 
bomo morali posvetiti več pozor
nosti pri sprejemanju novih članov 
statutarnim določilom o liku ko
munista in pa delu z mladino in si 
tako ustvariti zdravo kadrovsko 
bazo.«

jk

V sindikatu vse bolj kritični
»P ričaku jem , da bo  da na š

nja se ja  p o te ka la  s a m o k r it ič 
no in k r it ič n o . T is tem u, ka r je  
b ilo  s la bo , je  tre b a  reč i s la bo  
in p o h v a lit i t is to , ka r je  b ilo  
do b ro . S k r it iz e rs tv o m  pa ne 
bom o v e lik o  doseg li,«  je  zače l 
svo j uvo dn i g o v o r p re d se d n ik  
o b č in ske g a  s in d ika ln e g a  
sveta B ran ko  P ovše  na le tn i 
se ji o b č in s k e  s in d ika ln e  
o rg a n iza c ije . S e ja  je  b ila  s red i 
feb ru a rja  v d vo ra n i s ku p šč in e  
ob č in e  v Ž a lcu , nam en jena  pa 
je  b ila  p re dvse m  oce n i de la  
o b č in ske  o rg a n iz a c ije  lan i in 
le to šn jim  n a č rto m , a k tiv n o s 
tim  s in d ik a ta  p r i ob ra vn a va 
nju g o s p o d a rs k ih  re z u lta to v  v 
o b č in i te r  z b ira n ju  s re d s te v  za 
povezavo  v iš in s k ih  k m e tij z 
do lino .

Ko je ocenjeval lanskoletno delo, 
je B. Povše posebej izpostavil 
sprejemanje panožnih sporazumov. 
Ocenil je, da z doseženim v občini 
na tem področju ne moremo biti 
zadovoljni, premalo je bilo storje

nega v organizacijah združenega 
dela, marsikdaj pa so prevladovala 
mnenja posameznikov in skupin, 
zaradi česar sporazumi niso bili 
sprejeti. Pred leti so vsi govorili: 
vrnite nam panožne sporazume, 
zdaj, ko so tu, pa jih ne sprejemate,« 
je bil kritičen B. Povše. Obenem pa 
je pohvalil tiste, kjer so panožne 
sporazume že sprejeli. To velja 
zlasti za organizacije združenega 
dela kemične in nekovinske indus
trije, gozdarstva, del tekstilne ter 
kovinske in barvne industrije.

»Tako kot pri panožnih sporazu
mih je bilo premalo storjenega tudi 
pri usklajevanju samoupravnih 
splošnih aktov z zakonom o razšir
jeni reprodukciji in minulem delu,« 
je dodal B. Povše in menil, daje kot 
glavna ovira marsikje še prisotna 
zavist delavcev.

V nadaljevanju je govoril o delitvi 
po delu in rezultatih dela. Veliko je 
bilo po njegovi oceni že storjenega, 
toda še vedno ne dovolj. Zlasti 
zaskrbljujoča pa je po predsedni
kovi oceni težnjapo uravnilovki, ki jo

opažajo v nekaterih organizacijah.
Ko je razpravljal o nagrajevanju, 

ni obšel vprašanja najnižjih osebnih 
dohodkov. »Predsedstvo republiš
kega sindikata,« je dejal B. Povše, 
»je zahtevalo, da ne more biti za poln 
delovni čas manjši osebni doho
dek od 22.000 din. V nekaterih 
organizacijah pa vztrajajo, da je za
jamčeni osebni dohodek tisti, izpod 
katerega ne more biti osebnega 
dohodka. To ni res,« je pribil B. 
Povše, zahteval, da so sindikalne 
organizacije tukaj bolj odločne in 
razložil, da dvig najnižjih osebnih 
dohodkov ne vodi v uravnilovko.

Ob koncu je predsednik občin
ske sindikalne organizacije poročal 
še o letnih članskih sestankih 
osnovnih organizacij. Povedal je, da 
so bili v glavnem dobro pripravljeni, 
da pa v štirih osnovnih organizaci
jah letnih sestankov do srede fe
bruarja še niso pripravili.

Tem uvodnim besedam je sledila 
daljša razprava, v kateri so ude
leženci povedali nemalo kritičnih 
pripomb na račun sedanjih dogajanj

v družbi ter dela sindikalnih 
organizacij. Med drugim so raz
pravljala zahtevali večjo odgovor
nost republiških in zveznih sindi
kalnih funkcionarjev, govorili o 
konkretnih težavah in socialni var
nosti delavcev zaposlenih pri 
obrtnikih, kar je v zadnjem času 
postal problem ravno v žalski 
občini. Razpravljala so zahtevali 
večjo angažiranost sindikalnih de
lavcev tudi pri dogovarjanjih o va
lorizaciji pokojnin ter v vključevanju 
v razprave o prispevkih za otroško 
varstvo.

Ob koncu so udeleženci imeli na 
dnevnem redu še aktivnosti občin
ske organizacije pri obravnavi 
rezultatov gospodarjenja ter zbira
nje sredstev za povezavo višinskih 
kmetij z dolino. Glede zbiranja tega 
denarja je  bilo rečeno, da je akcija 
sicer bila lani zaključena, da pa 
nekatere organizacije združenega 
dela še vedno niso poravnale 
obveznosti, četudi so delavci 
odstopili svoj enodnevni zaslužek.

Irena Jelen

S seje Izvršnega sveta
Na eni zadnjih sej je izvršni 

svet obravnaval poročilo sve
ta za preventivo in vzgojo v 
cestnem prometu za lansko 
leto, poročilo o izvajanju 
sklepov zborov Občinske 
skupščine v preteklem letu, 
poročilo o delu, občinskih 
upravnih organov in občin
skega inspektorata, prav tako 
za preteklo leto. Seznanili pa 
so se tudi z informacijo o 
realizaciji samoupravnih spo
razum ov za obdobje 
1980—85, nazadnje pa so 
podprli lokacijo za gradnjo 
skladišča kmetijskih pridel
kov, katerega investitor je 
Agrina Žalec.

Predsednik sveta za pre
ventivo in vzgojo v cestnem 
prometu Vinko Jug je najprej 
poročal o delu sveta in pri 
tem ugotovil, da je bilo delo 
uspešno. Ob tem pa je izrazil 
zaskrbljenost zaradi prome
tne varnosti v občini, saj jim 
tudi lani ni uspelo odpraviti 
črnih točk, ki terjajo vsako le
to več žrtev. Na odseku ma
gistralne c e Tabor —Zaja- 
sovnik je b i.j  lani 45 prome
tnih nesreč, ki so terjale se
dem življenj, na odseku A-rja 
vas —Vinska gora je bilo 27 
nesreč in dve žrtvi, kar 72 ne
sreč in štiri žrtve pa gredo na 
račun ostalih lokalnih cest.

V  _________

Vzroki za nesreče so pred
vsem neprimerna hitrost, 
izsiljevanje prednosti in alko
hol. Razveseljiva pa je ugoto
vitev, da bodo končno začeli 
odpravljati črno točko v 
Šempetru.

Poročilo o delu občinskih 
upravnih organov so člani IS 
sprejeli brez pripomb, opozo
rili pa so na nujnost računal
niške tehnike na področju 
evidence občanov, čeprav bi 
jo potrebovali tud i na drugih 
področjih.

Inšpekcijske službe so 
ugotovile, da je v 80 primerih 
odkupljeno mleko bilo slabe 
higienske kakovosti in bakte
riološko zelo onesnaženo. 
Ponovno se je razširila stekli
na, zato so sklenili, da je 
p o t r e b n o  p o k o n č a t i  
potepuške pse in mačke. 
Vodnogospodarska inšpekci
ja ugotavlja in hkrati opozarja 
na posledice onesnaževanja 
podtalnice in površinskih vo
da. Tržna inšpekcija ugota
vlja, da so prehrambeni, 
gradbeni in obutveni izdelki 
slabe kakovosti. Nadzor nad 
maloprodajnimi cenami ni 
mogoč, ker se le-te hitro 
spreminjajo in tudi cene gro
sistov so različne. Sanitarna 
in komunalna inšpekcija sta

opozorili na slabe razmere v 
otroških vrtcih, predvsem v 
Vrbju in v Libojah. V občini je 
še precej objektov brez 
uporabnega dovoljenja, za 
kar so odgovorni tako inve
stitorji, pa tudi izvajalci del; 
tako ugotavlja gradbena 
inšpekcija. Izvršni svet je 
pohvalil delo urbanistične 
inšpekcije. Sicer pa so in
špekcijske službe lani izdale 
197 odločb, 97 predlogov in 
11 ovadb. Opozorili so na 
problem zapletenosti in 
dolgotrajnosti postopkov na 
sodišču, kar razblini prizade
vanje inšpekcijskih služb. Kri
tike pa največkrat letijo le 
nanje.

Realizacija samoupravnih 
sporazumov je nezadovoljiva, 
še zlasti na področju komu
nalne in stavbno-zemljiške 
dejavnosti, posledice pa se 
bodo odrazile v nerealizira
nem programu, ker bo v naj
večji meri čutilo prav gospo
darstvo. Med dolžniki je naj
večkrat omenjen Garant 
Polzela, seveda pa je le-teh 
še več. Nerazumljivo pa je, 
da organizacije združenega 
dela, ki sicer imajo za to 
predvidena sredstva, stalno 
zavlačujejo z nakazili.

OBRTNIK MORAL
RAZVELJAVITI
ODPOVED

V zadnji številki Savinjskega 
občana smo napovedali, da bo 
zaradi odpovedi delovnega raz
merja sodišče združenega dela v 
Celju v začetku februarja obrav
navalo skupinsko pritožbo delav
cev, zaposlenih pri obrtniku Al
fredu Kunstu iz Griž. Obravnava je 
bila namesto februarja že konec 
januarja, na njej pa so odločili, da 
so bile odpovedi delovnega raz
merja nepravilne in nezakonite. 
Zaradi tega delavcem ni prene
halo delovno razmerje in jim gre
do vse pravice iz dela.

Na sodišču je med udeleženci prišlo 
do sporazumne rešitve, po ugotovitvah 
članov senata pa je bila pritožba osnovne 
organizacije delavcev, zaposlenih pri 
obrtnikih, in pri Kunstu zaposlenih de
lavcev, utemeljena.

Po dvestoosmem členu zakona o de
lovnih razmerjih je namreč mogoče od
povedati delavcem delovno razmerje pri 
samostojnem obrtniku takrat, kadar gre 
zatrajnO zmanjšanje obsegadel oziroma 
poslovanja ali zaradi prenehanja dejav: 
nosti obrtnika. Ce je zmanjšan obseg 
dela za šest mesecev ali za več, pa je 
mogoče dati odpoved delavcu le, če mu 
nosilec samostojnega dela ne more za
gotoviti zaposlitve sam ali preko skup
nosti za zaposlovanje v drugi obrato
valnici oziroma pri nosilcu samostojne
ga obsega dela ali pa v organizaciji 
“združenega dela.

Članom sodiščS združenega dela v 
Celju Alfred Kunst ni dokazal, da 
obstajajo takšne okoliščine. Zaradi tega 
so odlpčili, da obrtnik ni izvedel prene
hanja delovnega razmerja skladno z 
zakonom niti skladno s kolektivno po
godbo o delovnih razmerjih med delavci 
in samostojnimi obrtniki.

Irena Jelen

Novo o socialnovarstvenih
pravicah

V letu 1984 so občinske 
samoupravne interesne skupno
sti s področja socialnega varstva, 
otroškega varstva, socialnega 
skrbstva, zaposlovanja, stano
vanjskega gospodarstva, zdrav
stva in izobraževanja sprejele 
samoupravni sporazum o uvelja
vljanju socialno-varstvenih pra
vic.

Ta določa, da delovni ljudje in 
občani zagotavljajo socialno var
nost sebi in svojim družinam 
predvsem s svojim delom. Le če 
to ni mogoče, se socialna var
nost zagotavlja v samoupravnih 
interesnih skupnostih po merilih, 
ki jih določa ta sporazum.

Postopek uveljavljanja social
novarstvenih pravic je poenoten 
za vso Slovenijo.

Po novih določilih se od 1. 
maja 1985 dalje lahko uveljavljajo 
naslednje pravice:

— varstveni dodatek k pokoj
nini, — denarna pomoč za 
brezposelnost, — štipendija iz 
združenih sredstev. — razlika h 
kadrovski štipendiji, — družbena 
pomoč otrokom (otroški doda
tek), — začasna denarna po
moč, — rejnina, — denarna po
moč kot dopolnilni vir preživlja
nja, — denarna pomoč kot edini 
vir preživljanja, — plačilo oziro
ma doplačilo oskrbe na domu, 
— enkratna denarna pomoč, — 
plačilo oz. doplačilo oskrbnih 
stroškov v socialnem zavodu oz. 
organizaciji za usposabljanje, — 
plačilo oz. doplačilo oskrbnih 
stroškov v tuji družini, — druge 
socialnovarstvene pomoči.

Socialnovarstvena pravica se 
uveljavlja na novem obrazcu 
„v loga za uveljavljavitev cry-ial-

novarstvenih pravic" SPN-1 
(DZS obrazec 8,40), ki je na vo
ljo v knjigarnah, prav tako pa ga 
bo mogoče kupiti tudi v organi
zacijah združenega dela, krajev
nih skupnostih, Centru za social
no delo in strokovnih službah 
samoupravnih interesnih skup
nosti.

Če želi občan uveljaviti več 
vrst socialnovarstvenih pravic, 
jih mora uveljaviti po vrstnem re
du, kot so navedene, in sicer vse 
na enem obrazcu SPN-1, razen 
za pravice do štipendije in zdru
ženih sredstev in razlike h ka
drovski štipendiji, ko mora vla
gatelj (učenec ali študent) do
datno izpolniti obrazec SPN-1.

V svo jih  organ izacijah zd ru 
ženega dela vlagajo zahtevke 
delavci, ki so tam zaposleni, v 
svoji kra jevn i skup no s ti pa 
drugi delovni ljudje in občani, to 
so upokojenci, nezaposlene ose
be, nepreskrbljene osebe, delav
ci, zaposleni pri obrtnikih, in 
kmetje.

Ker je izpolnjevanje obrazca 
SPN-1 zahtevno, bo vsem vlaga
teljem nudena pomoč v KS, 
OZD, Centru za socialno delo in 
v strokovnih službah SIS..

Največ občanov uveljavlja v 
tem času pravico do družbene 
pomoči otrokom (otroški doda
tek).

Po določilih samoupravnega 
sporazuma o uveljavljanju social
nih pravic je rok za vložitev 15. 
februar. Zaradi š tev iln ih  novo 
s ti pa je  ro k  za te  v loge  v  le
tošn jem  le tu  iz jem om a p o 
daljšan do  15. m arca.

OBČINSKA SKUPNOST SO
CI A L N E G A

VARSTVA ŽALEC

PROGRAM PR0SIAV IN 
PRIREDITEV OBČINE ŽALEC 
V LETU 198$
MAREC:
2. Mladi in kmetijstvo 

Naša beseda
Delovno srečanje kovinarjev

APRIL:
13. in 14. Revija odraslih pevskih zborov v Preboldu in v 

Šempetru
26. Osrednja proslava dneva OF s podelitvijo priznanj OF v 

Žalcu

MAJ:
1. Prvomajsko srečanje delovnih ljudi in občanov pri Šmig- 

lovi zidanici
12. Osrednja proslava 40-letnice osvoboditve v Andražu 
16. Pomlad v Peklu
25. Osrednja proslava dneva mladosti in sprejem pionirjev 

v mladinsko organizacijo
26. Večer s tamburico v Libojah 

Kurirčkova pošta
Šoferska tombola na poligonu v Šempetru 
Prireditve v mesecu mladosti 

25. Pesem in mladost

JUNIJ:
2. Revija pihalnih orkestrov v Libojah 

15. Pojo naj ljudje (Šentvid v malem) v Grižah 
23. Proslava 15. letnice Društva invalidov Žalec 

Vedno lepe melodije — Vransko
25. Otvoritev ribiške razstave — Žalec
26. ali 27. Proslava dneva samoupravljalcev
29. Žalska noč
30. Dan gasilca — Liboje

Prireditve ob občinskem prazniku po občini
JULIJ:

1. Razstava 40 let osvoboditve občine v Grižah
2. Srečanje borcev na Brnici
3. Srečanje rudarjev v Libojah
4. Ribiško tekmovanje za pokal RD Šempeter na Preserju
6. Proslava 30-letnice RD Šempeter — Preserje
7. Slavnostna seja zborov ŠO Žalec — v Libojan 

Republiško konjeniško tekmovanje v preskakovanju za
prek v Gotovljah

13. Osrednja proslava dneva šoferjev in avtomehanikov 
20. in 21. Srečanje mladih zadružnikov na Vranskem 

Tekmovanje harmonikarjev

AVGUST:
10. in 11. Dan hmeljarjev v Braslovčah

Kamniški kolesarski maraton — Kamnik—Žalec—Mozirje 
Poletne kulturne prireditve na Polzeli

SEPTEMBER:
1. Jesen v Peklu
8. Kmečka tombola na Vranskem

Pionirska grafika (bienale) v_OŠ Žalec 
Festival akustične glasbe v Žalcu

14. do 21. Taborski kulturni dnevi v Žalcu
15. Tabor ljudske fronte na Mrzlici

OKTOBER:
26. Obletnica bitke na Čreti 

Vlak bratstva in enotnosti

NOVEMBER:
24. Revija narodnozabavnih ansamblov v Libojah 
28. Osrednja proslava ob dnevu republike — Žalec 
16. Zaključek sindikalnih športnih iger

DECEMBER:
21. Proslava dneva oboroženih sil

Novoletne prireditve za otroke v vseh KS

Koordinacijski odbor za 
proslave in prireditve pri 

OK SZDL Žalec



KAKO SMO GOSPODARILI?

PROIZVODNJA V TREH IZMENAH
V AERU TOZD kemija Šempeter so prvo 
pošiljko za Iran že odpremiii

V  N a m i p o v e č a l i  d is k o n t n o  p ro d a jo

Čeprav bi proizvodnja samole
pilnih trakov za Iran morala steči 
že lani, pa je zaradi vojne v tej 
deželi prišlo do uresničitve po
godbe šele v začetku letošnjega 
leta. Vrednost celotne pogodbe 
je 4,1 milijona dolarjev, zato si v 
Aeru prizadevajo, da bi naročilo 
pravočasno in s potrebno kvali
teto odposlali naročniku. S pla
čilom namreč ni nobenih težav. 
Tako si bo Aero-TOZD Kemija 
Šempeter — zagotovil potrebna 
devizna sredstva za uvoz potre
bnih surovin, ki jim  bodo zagota
vljale nemoteno proizvodnjo. Si
cer pa proizvodnja sedaj teče 
normalno, zaradi omenjenega 
izvoza delajo v treh imenah, ob 
sobotah in po potrebi tudi nede
ljah. V proizvodnjo so vključili 
tudi delavce iz vzdrževanja, sicer 
pa kolektiv z velikim razumeva

njem in tudi odgovornostjo opra
vlja zastavljeno nalogo, saj se 
delavci zavedajo, da ta posel ni 
le enkratnega značaja. Iranski 
partnerji so namreč izrazili zani
manje za tehnično sodelovanje in 
pomoč pri izgradnji tovarne za 
proizvodnjo samolepilnih trakov. 
To pa pomeni da si je Aero že 
pridobil sloves kvalitetnega pro
izvajalca in dobrega poslovnega 
partnerja na tujem tržišču.

Sicer pa so v Aeru-TOZD -u 
Kemija Šempeter, lansko po
slovno leto zaključili z izgubo z 
več kot devetimi milijardami sta
rih dinarjev. Vzrokov za nastalo 
izgubo je véc, svoje posledice 
ima tudi zakasnel posel z Ira
nom. Ker smo nanj računali, 
smo zanemarili ostala zunanja 
tržišča. Še vedno pa smo živeli v 
prepričanju, da bomo prebrodili

zaostrene gospodarske razmere. 
Vzrok je tudi slaba organizacija 
dela, ki ni dovolj racionalna; prav 
temu bomo morali v prihodnje 
nameniti več pozornosti. K izgu
bi pa je veliko prispeval tudi raz
korak med cenami surovin in na
šimi končnimi izdelki, drage pa 
so bile tudi devize, ki smo jih po
trebovali za uvoz surovin. Izgubo 
smo pokrili iz lastnih rezervnih 
sredstev in sredstev pospešene 
amortizacije, za sklad skupne 
porabe pa so nam priskočili na 
pomoč ostale temeljne organiza
cije v Aeru v obliki kredita," nam 
je povedal direktor TOZD Kemija 
Šempeter Franc Kapus. ^

Na p o sne tku  Ivan F lorjane, k i 
de la  v  p ro izvo dn ji se lo te jpa, 
nam enjega za izvoz v  Iran.

V e č ja  p r o iz v o d n ja  in  z a v e s t  k o le k tiv a
Kljub zaostrenim pogojem go

spodarjenja v preteklem letu, 
predvsem pa ob problemih pre
skrbe z materiali, ki so med le
tom povzročili resne zastoje v 
proizvodnji, so delavci SIP-a v 
celoti izpolnili plan, kar gotovo 
pomeni izjemen uspeh. K 18-od- 
stotnemu povečanju proizvodnje 
je sicer prispevala tudi nova in
vesticija, vendar pa brez prizade1 
vanja kolektiva tega rezultata ne 
bi dosegli. „P rav preteklo leto je 
bilo za naš kolektiv prelomno, saj 
je zavest delavcev dosegla višjo 
raven, kar pomeni, da brez 
razvoja, boljše izrabe kapacitet, 
boljše organizacije dela in izrabe 
delovnega časa ni mogoče uspe
šno gospodariti v zaostrenih 
družbenih pogojih. Kljub temu 
da so se realni osebni dohodki

zmanjšali, pa prizadevnost de
lavcev ni nič manjša, ampak celo 
večja," je dejal direktor Rafko 
Končina.

Zaradi visokih obresti na kredi
te je na domačem trgu kupna 
moč precej zmanjšana, zato so 
se v SIP-u še posebej trudili za 
plasma na tuja tržišča. „T ako  so 
v preteklem letu izvoz skoraj 
podvojili, podvojiti pa ga name
ravajo tudi v tem letu. To pa je 
na drugi strani tudi nuja, če si 
želijo zagotoviti nemoteno pre
skrbo z materiali. Omenimo še, 
da so celotni prihodek povečali z 
indeksom 179, stroški poslovanja 
pa so bili večji za 81 odstotkov, 
kar je odraz visoke rasti cen 
energije, materiala in transport
nih stroškov. Kar 35 milijard sta

rih dinarjev pa so znašale obresti 
ietom poprej povečale z indeksom 
280.

Za letošnje leto načrtujejo v 
SIP-u osemodstotno povečanje 
proizvodnje, vsi izdelki so že 
prodani, pa tudi zalog nimajo. 
Ob tem pa naj bi osebni dohodki 
dosegli realno rast, predvsem 
bodo dali poudarek nagrajevanju 
za ustvarjalno delo. Tudi v leto
šnjem letu bodo iz proizvodnega 
programa ponudili nove stroje, 
kot za dvoredni silažni kombajn, 
žitni kombajn, kosilnice bucher z 
domačim strojem in diskasti ko- 
silnik. Pomembno pridobitev bo 
predstavljala nova investicija v 
Sežani, katere vrednost je 74 mi
lijard starih dinarjev in bo zaklju
čena še letos.

jk

Kvaliteti vso pozornost
Čeprav zaključni računi še niso narejeni do konca, v delovnih organizacijah dobro vedo, kako so gospodarili v preteklem letu. 

V tovarni nogavic na Polzeli, kjer zaposlujejo 1250 delavcev, so napletli več kot 40 milijonov parov nogavic, kar je za 10 odstotkov 
več kot leto poprej, za celih 25 odstotkov pa so povečali izvoz. O  tem, kako pa bo letos, pa je direktor delovne organizacije dip. 
ing. Alojz Dosier, takole povedal : »Naša skrb v tem letu je še bolj kot doslej namenjena kakovosti, kajti zavedamo se, daje kakovost 
eden od osnovnih pogojev za normalno poslovanje v letu 1985. Letos bomo naredili okrog 43 in pol milijona parov nogavic, od tega 
pa polovico izvozili na zahtevno zahodno tržišče. 15 odstotkov družbenega proizvoda bomo namenili za izgradnjo in nakup opreme, 
če bomo hoteli ostati še naprej prisotni na zahodnem tržišču kot v letu 1984. Za prvo četrtletje imamo zagotovljene surovine in če 
se devizni pogoji ne bodo bistveno spremenili, nam jih vsaj v prvem polletju ne bi smelo zmanjkati.«

9 TONE TAVČAR

P redvsem  z a k c ijs k im i p ro 
da jam i, k re d it ira n je m  za ra z 
ne s e zo n ske  nakupe in s s o 
de lovan jem  s s in d ik a ln im i 
o rg a n iza c ija m i s o  la n i v  N am i 
Ža lec in Levec za  65,4 
o d s to tk a  po veča li p ro m e t v 
p rim e rja v i s  p re te k lim  le tom . 
Realno pa se je  p rom et, k i je  
znaša l eno  m ilija rd o  12 m ili
jo no v  d ina rjev , po veča l sam o 
za o k o li pe t o d s to tk o v . B rez 
teh  p ro d a j pa b i b il še  m an jš i, 
za tr ju je  d ire k to r D o lfe  Na- 
raks, p redvsem  z a ra d i pada
nja kupne  m oči.

Za nakupe ozimnice, šolskih po
trebščin so nudili ugodne kreditne 
pogoje, kar je zlasti v levški nami 
vplivalo na rast obiskov potrošni
kov. V tej trgovini se tudi sicer hi
treje veča promet kot v Žalcu. Ob 
vse plitkejših žepih se je povečala 
diskontna prodaja za 68 odstotkov, 
nakar znaša okoli 15 milijonov di
narjev.

Po besedah Dolfa Naraksa 
imajo v prodajnem programu Name 
okoli petindvajset tisoč raznih pro
izvodov. Posebnost te trgovine pa 
sta restavraciji, s katerima dopol
njujejo ponudbo. Prav tako kot 
ostale trgovine je tudi Namavdokaj 
neugodnem finančnem položaju,

predvsem zato, ker so bile trgovin
ske marže več let zamrznjene, 
stroški poslovanja pa so naraščali. 
Zato je trgovina brez lastnih sred
stev za poslovanje.

D olfe Naraks

Zaradi padanja kupne moči po
nudba že presega povpraševanje, 
še zlasti tekstila, tehničnega blaga 
in pohištva. Pri proizvajalcih naraš
čajo zaloge, ker pa so se zaostrili 
pogoji za odobravanje kreditov,

trgovina blaga ne more prodati. Še 
pred dvema letoma so v Nami pro
dali okoli petnajst odstotkov blaga 
na posojilo, lani kreditna prodaja ni 
predstavljala niti odstotka več. Ob 
teh pogojih poslovanja imajo v 
trgovini nizke osebne dohodke in 
zato so v Nami manj zaposlovali.

Trgovina v žalski občini je še vse 
premalo povezana in so po mnenju 
Dolfa Naraksa še velike rezove v 
delitvi programov. Prav tako bi 
morali bolj sodelovati z industrijo, 
kjer naj bi trgovina sodelovala že pri 
načrtovanju proizvodnje.

Nama namreč že dobra štiri leta 
dobro sodeluje z Hmezadom, s 
katerim so podpisali sporazum o

?oslovno-tehničnem sodelovanju.
ako skupno predvidevajo proiz

vodnjo in prodajo mleka, mesa in 
zelenjave. Nama je sovlagala v 
Celjske mlekarne, v zadnjem času 
pa se dogovarjajo o skupni naložbi 
za proizvodnjo mesa.

Za letos v Nami obetajo še več 
akcijskih prodaj, kot so gospodinj
ski teden, sezonska razprodaja 
smučarske opreme, sejmi kamp 
opreme in kolesarski sejem v so
delovanju s kolesarsko sekcijo TVD 
Partizan. Marjana Natek

V Sigmi bodo še povečali 
sodelovanje s Sil*-oni

K lju b  v e lik im  težavam  v po s lo van ju , k i jih  je  im e la  S igm a — 
gradben i e lem e n ti in  m on taža  v Z a b u ko v ic i, so  p o s lo vn o  le to  
z a k lju č ili b rez izg ub . P ovp raševan je  po  n jih o v ih  iz d e lk ih , s a 
n ita rn ih  s tenah , se je  p o veča lo  in v -za d n jih  tre h  m ese c ih  p re 
tek le g a  le ta  so  d o s e g li re ko rd n o  p ro iz v o d n jo  le -teh . V  tem  času 
so jih  na re d ili 770 m esečno , k a r je  t r i č e trt in e  več  k o t je  zn a ša lo  
le tno  po p re č je  (440). V  ce lem  le tu  so  p ro iz v e d li 4500 san ita rn ih  
sten, k lju b  tem u  da so  b ile  z m o g ljiv o s ti v p rv ih  m ese c ih  n e iz 
koriščene . K iz b o ljš a n ju  po s lo van ja  pa je  p r ip o m o g lo  tu d i s o 
de lovan je  s Š em p e trsk im  S ipom , to  sod e lo va n je  b o d o  le to s  še 
ok re p ili.

Po ocenah so lani v Sigmi Za- 
bukovica dosegli okoli 360 milijo- 
novdinarjevcelotnega prihodka in s 
tem stoodstotno realizirali letni 
plan. Dosegli so trinajst odstotkov 
dohodka več kot so predvidevali in 
je le-ta znašal 147 milijonov dinar
jev. Ob koncu leta so imeli 81 mi
lijonov dinarjev čistega dohodka, 
kar je štiri’ odstotke manj od plani
ranega. Predvsem v prvi polovici 
leta so imeli velike težave s plačilno 
sposobnostjo in so za obresti pla
čali 47 milijonov dinarjev. Delež 
obresti v dohodku pa se je zmanjšal 
v zadnjih mesecih poslovnega leta,

Mik Prebold

ko so zanje plačali okoli deset 
odstotkov, medtem ko so v prvi 
polovici leta plačali še četrtino do
hodka. Plačilno sposobnost so v 
Sigmi izboljšali predvsem s prodajo 
poslovnih prostorov v Vrbju in Žal
cu, hkrati s tem pa so izboljšali tudi 
organizacijo proizvodnje.

Razmere v Sigmi so se dokaj 
uredile, zaradi izgube pa so iz de
lovne organizacije odšli najboljši 
delavci in strokovnjaki. Za nemo
teno delo so zato delali preko nor
malnega delovnega časa in pre
meščali delavce, kar ni bilo vedno 
uspešno. Že letos upajo, da bodo

kadrovske probleme ustrezno rešili 
in zato bodo zaposlovali le delavce 
s strokovno izobrazbo. Dokaj dobro 
so že rešili ustreznejše nagrajeva
nje delavcev. Čeprav so poprečni 
osebni dohodki v Sigmi še nizki, 
delavce stimulirajo za preseganje 
norme in kakovost dela.

Letos bodo še.povečali sodelo
vanje s Sipom Šempeter. Za to 
delovno organizacijo je lani delalo 
okoli deset delavcev, ki so imeli 
norme in osebne dohodke kot v 
Sipu. Opravljali so le varilska dela in 
sodelovanje je temeljilo na koope
rantskem odnosu. Zato se bodo v 
Sigmi opremili s stroji za razrez in 
krivljenje materialajn tako opravljali 
zahtevnejša dela. Že letos naj bi za 
Sip delalo 26 delavcev, ki bodo iz
delali okoli 250 ton različnih ko
vinskih izdelkov in uslužnostno varili 
okoli šestnajst tisoč ur. Zaradi po
večanega sodelovanja in za dolgo
ročno sodelovanje bodo sklenili 
sporazum o poslovno-tehničnem 
sodelovanju.

Marjana Natek

SPOMLADANSKA KONFEKCIJA ŽE ČAKA 
NA KUPCE

Č eravno so  nas n e o b iča jn o  h la d n i ja n u a rs k i in fe b ru a rs k i 
dnevi p r is ili li,  da  sm o  iz  o m a r p r iv le k li na dan  n a jto p le jš o  o b le k o  
in obu tev, pa so  m od n i u s tva rja lc i, p ro iz v a ja lc i in  trg o v c i že 
k rep ko  ra z m iš lja li o  b liž a jo č ih  se  po m la d n ih  in  to p le jš ih  p o le t
nih dneh . Tudi de la vc i m od ne  k o n fe k c ije  iz  P reb o lda  n iso  
z a o s ta ja li, tem ve č  so  sv o jo  s p o m la d a n s k o  k o n fe k c ijo  p re d 
s ta v ili na m odnem  se jm u  v L jub ljan i.

Zahtevnim kupcem in nič manj 
zahtevnim očem ocenjevalcev so 
pokazali najnovejši izbor ženskih 
kril in hlač. Ten» dvema vrstama 
izdelkov ostajajo zvesti že vrsto let. 
Zlasti krilom, medtem ko ženske 
hlače predstavljajo le 20 odstotkov 
celotne proizvodnje. Le toliko, daje 
njihova ponudba popolnejša in iz
bor pestrejši.

Sodelovanje na sejmu mode sta 
direktor delovne organizacije in 
vodja komerciale ocenila kot 
uspešno. Pri trgovskih organizaci- • 
jah so bili Mik-ovi izdelki dobro 
sprejeti, čeprav so količinsko pro
dali nekoliko manj kot v preteklih 
letih. Zaradi zmanjšane kupne moči 
in padca življenjskega standarda 
pač. Kljub temu so Preboldčani 
optimisti in računajo, da bodo svoje 
izdelke uspešno prodajali takrat, ko 
bodo nastopili toplejši dnevi.

Nastop in predstavitev izdelkov 
na sejmih je pravzaprav novost v tej 
organizaciji. V preteklih letih so 
namreč bolj razvijali sistem sprotne 
ponudbe. Zaradi večje varnosti, 
zagotavljanja tekoče proizvodnje in 
seveda tudi prodaje zdaj vse po
gosteje sodelujejo na takšnih in 
drugačnih sejmih. Ne le na sejmu 
mode v Ljubljani, temveč tudi v 
Sarajevu, Beogradu in drugod jih je 
bilo opaziti v zadnjih tednih.

Tam'poleg predstavljanja kril in 
hlač sklepajo tudi številne pogod- • 
bè. Pri tem pa vse'bolj opažajo, da

se odnosi s trgovinskimi organiza
c ijam i zaostrujejo. T rgovci namreč 
po besedah direktorja skušajo del 
težav prenesti na dobavitelje, na 
njihova ramena skušajo preložiti del 
rizika, 90 dni je skoraj že običajen

rok plačila, pogosto pa trgovci tudi 
izsiljujejo blagovne kredite.

Kljub temu delavci Mika pričaku
jejo, da bo letošnje leto prineslo 
dobre rezultate. Zanemarljivi pa 
tudi niso lanski uspehi. Prve ocene 
so namreč pokazale, da beležijo pri 
celotnem prihodku indeks 127, pri 
dohodku 147, čistem dohodku 131 
ter pri skladih 112. Zaradi upadanja 
kupne moči na domačem tržišču so 
v drugi polovici lani sicer morali 
iskati rešitev v izvozu, le-tega patudi 
letos ne bodo zanemarili. ij

Mikovi izdelki na letošnjem'sejmu mode v Ljubljani
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Za nekaj dni smo se ustavili v 
Kolovratu nad Zagorjem, kjer je 
bila terenska aktivistka Ivanka 
Hribar iz Prebolda. Kmečke 
družine so nam bile na tem 
območju zelo naklonjene »in so 
nam nudile vse, kar so premog
le. Od terenskih aktivistov smo 
izvedeli, da se nemške hajke 
sistematično bližajo tudi sem.

Odšli smo proti Savinjski doli
ni. Oglasila sva se v Cankarjevi 
tehniki, ki pa je bila polna 
beguncev iz Zgornje Savinjske 
doline, zato sva odšL dalje. 
Pridružila se nama je Hermina 
Zagožen.

Bil je siv in meglen januarski 
dan,.sneg je prenehal naletavati, 
saj ga je bilo v višjih legah že 
skoro meter. Gazi je bilo malo in 
tako tudi nismo računali, da bi

se srečali s kakšno nemško 
patruljo. Bilo je hladno, čez dan 
smo se zadrževali zunaj, zvečer 
pa odšli na kmetije.

Neko jutro smo opazili dolgo 
kolono, ki se je vila od Tabora 
proti Lokam. Med potjo so se 
odvajale manjše kolone, ki so 
krenile proti hribovskim domači
jam. Bili smo prepričani, da je to 
ena naših'brigad. Za vsak slučaj 
smo se umaknili od Štajnerjevih 
malo više. S takrat še majhnim 
Jurčetom smo se domenili,' da 
nam pride takoj povedat, če se 
bo kakšna kolona bližala njihovi 
domačiji. Niti ura ni minila, ko je 
že sporočil, da se bliža nemška 
kolona. Takoj smo se odpravili 
dalie proti Reki. Na grebenu smo 
za nami že opazili nemško 
kolono. Iz gazi smo krenili v čel

sneg proti Svilarju, nemška kolo
na pa je nadaljevala proti Reki.

Šele proti večeru smo pritavali 
dò Zaveršnikove domačije, pre
močeni od snega in naporne po
ti. Ko smo. se okrepčali, smo 
hitro zaspali na topli peči. Ob šti
rih zjutraj nas je zbudilo trkanje 
na vežna vrata. Bila sta dva par
tizana, ki sta pred Neinci pobe
gnila iz Naratove hiše, kjer so ju 
presenetili. Bosa, v srajcah in 
hlačah sta skočila skozi zadnje 
okno v sneg in se rešila. Na begu 
sta se ustavila pri neki hiši, kjer 
sta dobila par čevljev in suknjič. 
Eden si je moral zaviti noge kar v 
vr&čevino. Tako sta prišla do 
Zaveršnikovih, |<jer jima je go
spodinja dala še par čevljev in 
suknjič, da sta bila za silo oble
čena. Domenili smo se, da pot 
nada lju jem o skupaj p ro ti 
Lopanovim, ker je najbolje, da 
pridemo Nemcem za hrbet. Ta 
kmetija je bila na drugi strani hri
ba v smeri Šmiklavža. Pot do nje 
je bila še brez gazi. Nismo pa ve
deli, da je proti njim prišla prej
šnji dan druga nemška kolona in 
tam prenočila. Jaz sem prvi gazil 
sneg, kdr sem bil še najbolje 
obut. Ko smo dospeli do prve 
gazi proti Lopanu, sta partizana 
menila, da gresta naprej proti 
Lopanu, jaz pa naj počakam 
ženski, ki sta nekoliko zaostali. 
Ko sta me došli, smo zaslišali 
preko vmesnega grebena odme
vajoči rafal, zato smo spremenili 
smer in se napotili proti Grajski 
vasi.

Pozneje smo izvedeli, da je 
nemška straža oba partizana 
spustila prav do hiše. prvega so 
Nemci zgrabili, drugi pa je s 
puško odrinil-stražarja in se pog
nal po strmini v sneg. Dolgemu 
rafalu je srečno ušel.

Mi smo prišli do Lobnikarje- 
vih. Pripelo se je daniti in v kuhi
nji je gorela luč. Gospodinja nam 
je začela takoj pripravljati vinski

čaj, France pa je odšel ven, na 
stražo, da nas Nemci ne bi pre
senetili. Še predno smo spili čaj, 
'nam je France-že javil, da so 
Nemci že na dvorišču pri seniku. 
Stekli smo skozi zadnja vrata in 
si utirali pot po celem snegu mi-' 
mo kleti proti.gozdu. Némci so 
nas v polmraku sicer Opazili, 
vendar jih je gospodinja speljala, 
saj jim je rekla, da smo bili 
sosedje, ki so odšli k maši,v Pre
bold, mi pa smo se medtem 
pognali v sneg proti Grajski vasi. 
Malo pred kamnolomom smo 
krenili na gaz proti Taboru. V 
mladem smrekovem gozdu smo 
krenili s poti med smreke, še prej 
pa -sem zabrisal sledi v snegu. 
Nato sem se vrnil proti cesti ter 
čakal, da bi prišel mimo kakšen 
domačin, ki bi povedal, kakšen 
je položaj na terenu. Šele zgodaj 
popoldan je prišla mimo Mežnar- 
jeva, ki mi je povedala, da so 
preganjalci odšli proti Preboldu. 
Spotoma so pri Lobnikarjevih in 
Zaveršnikovih pobrali nekaj živi
ne in živeža, Pavlo pa so zasliše
vali, zakaj je ujetemu partiAnu 
dala čevlje in suknjič. Branila se 
je in trdila, da si je oboje sam 
vzel. Na srečo jim  je med potjo 
tudi ujeti partizan ušel. Mi pa 
smo se še istega večera srečali s 
partizanom, ki je ušel nemški za
sedi pri Lopanovih. Odšel je proti 
revirjem iskat svojo partizansko 
četo, mi trije pa smo se v hiši 
zahodno od grajskega kamnolo
ma ogreli in okrepčali po dokaj 
napornih dneh sredi nemške haj
ke.

\
Po nekaterih sončnih jasah je 

moral sneg popuščati že kar 
toplim sončnim žarkom in tako 
smo si v bližini Šmiglove zidani
ce uredili novo zemljanko, novo 
tehniko ter pričeli izdajati teden
sko „Pregled dogodkov". Samo 
petkrat so nas še ogrožali Nemci 
in vlasovci, a z vsako številko je 
bil bliže dan svobode.

Anton Kotnik

M e d  f r a n k o lo v s k im i ž r tv a m i tu d i S a v in jč a n i
Letos poteka 40 let, odkar so 

okupatorji izvršili enega najgnu- 
snejših zločinov, ko so na Stra
nicah pri Frankolovem ubili sto 
talcev.

Dne 2. februarja je bataljon 
Bračičeve brigade iz zasede na
padel nemško kolono, v kateri je 
bil Dorfmeister, ki so ga smrtno 
ranili, da je umrl 3. februarja 
1945 v • celjski bolnišnici. SS 
gruppenführer je zato ukazal 
obesiti sto talcev, ki so jih obe
šali pomožni policaji, večinoma 
prostovoljci, ki so se pred napre
dovanjem jugoslovanske armade 
umaknili iz Banata in so stražili 
rudnik v Zabukovici in tovarno v 
Preboldu. Domačini se še spo
minjajo plavkasto zelenih uni
form z rjavimi ovratniki. Posebno 
se jih spominjajo Zahomljani in 
vaščani Zabukovice. V letu 1945 
so moški teh vasi stali pred nji
hovimi puškami pred kantino v 
Zabukovici, Pripadnika te enote 
Djorde Mikša in Popov, ki jo je 
vodil narednik Biringer, sta obe
šala talce. Jakob Grobelnik iz 
Galicije, ki je moral talce poko
pavati, se je po vojni spominjal, 
kako sta v srbohrvaščini zasme
hovala talce. Med obešenimi so 
bili tudi talci, rojeni v Spodnji 
Savjnjski dolini. Ohranjeno je 
zaključno poročilo komandanta 
varnostne policije in varnostne 
službe na Spodnjem Štajerskem, 
zunanja izpostava:

Zadeva: KAREL TAMŠE, ro
jen 20. 8. 1917 v Zabukovici, 
samski, rudar, rim. kat. — sta
nujoč Zabukovica 34, občina 
Prebold, okraj Celje — komandir 
TV stanice 30-S. 4. 1. 1945 ob 
akciji Krokarska gora je bil zajet 
in odpeljan v celjski zapor. Pri 
zajetju je bil oborožen z avto
matsko pištolo in dvema ročnima 
granatama. Poveljeval je desetim 
kurirjem. Njegovo „band itsko" 
ime je bilo Boris, zato ga je Hotz 
Josef, SS-Scharführer, predla
gal za kaznovanje s smrtjo ob 
povračilnem ukrepu za umorje
nega Dorfmeistra. •

Na plakatu obešenih talcev so 
bili iz naše doline še JOŽE GO- 
LAVSEK, rojen 17. màrca 1913 v 
Matkah pri Preboldu. Delal je 
doma na kmetiji. Leta 1941 se je 
vključil' v NOB. V partizane je od
šel septembra 1944. Bil je kurir 
na terenu Hom-Tabor. 2. 2. 1945 
ga je zajela nemška hajka, odpe
ljali so ga v Stari pisker, nato pa 
je bil uvrščen med žrtve v Strani
cah. Zapustil je ženo in tri nepre
skrbljene otroke.

JOŽE KROBAT se je rodil 7. 
marca 1906 v Čepljah pri Vran
skem. Bil je kmečki sin. Od leta 
1929 je bil prevoznik s konji v 
Celju. V partizane je odšel 31. ja 
nuarja 1945 v Tomšičevo briga
do. Nekaj dni zatem so ga Nemci

ujeli v Št. Andražu pri Polzeli in 
ga odpeljali v Stari pisker. Tu se 
je usoda kruto poigrala z njego
vim imenom, saj se je javil na 
ime Horvat, ki je bilo nerodno 
izgovorjeno. Jože Krobat je bil 
na seznamu talcev vpisan pod 
št. 74. .

FRANC KUGLER, rojen 15. 
decembra 1896 v Zavrhu pri Ga
liciji. Bil je kmet. Med prvo sve
tovno vojno je bil vojak. Bil je 
ranjen in je ostal invalid. Leta 
1944 so se začele pri njem zbirati 
manjše partizanske skupine, ka
terim je nudil prehrano in zaveti
šče. Pri njem je bila tudi- parti
zanska tehnika. Ob veliki nemški 
hajki v Zavrh je bil zaradi izdaje 
aretiran in odpeljan v Stari pi
sker. Zapostil je- ženo in deset 
nepreskrbljenih otrok. Zadnji se 
je rodil dva meseca po njegovi 
smrti.'

FRANC RAZDEVŠEK, rojen 
31. maja 1927 na Ponikvi pri Žal
cu. Delal je doma na kmetiji. 
Član mladinske organizacije in 
SKOJ-a je postal leta 1944. 
Opravljal je kurirske in obvešče
valne naloge ter se udeleževal 
raznih mladinskih akcij. Avgusta 
1944 je postal borec in kurir na 
šentiljskem terenu, kasneje pa 
kurir v Gornji Savinjski dolini. Pri 
opravljanju kurirske službe je ja
nuarja 1945 zašel v nemško za-

R a z v o j d e la v s k e g a  g ib a n ja
V januarju je bilo pri Občin

skem svetu ZSS Žalec več se
stankov, na katerih so obravna
vali razvoj delavskega gibanja. 
Med drugim je bila ena od točk 
seminarja s predsedrtiki OOS 
posvečena delavskemu gibanju. 
Spomin na delavsko gibanje na 
tem seminarju ni bil naključen. 
Ravno v teh dneh je bil pred 40 
leti v Beogradu ustanovni kon
gres Enotnih sindikatov zveze 
delavcev in nameščencev Jugo
slavije (od 23. do 25. januarja 
1945). Obuditi spomin na začet
no delo sindikata je ena' osno
vnih nalog sindikata v letu 1985. 
Prav zato je predsednik komisije 
za tradicije delavskega gibanja 
opozoril na nekatere mejnike v 
povojnem razvoju. Tako je leta 
1945 1947 potekal proces
uveljavljanja državne lastnine: Za 
to obdobje je značilen izjemen 
polet in čvrsto navdušenje 
množično organiziranih ljudskih 
množic v osvobodilni fronti na 
čelu s komunistično partijo v 
procesu obnove dežele. Še še 
spominjamo, kakšen je bil ta 
polet? Kako je potekala obnova v

posameznih sredinah, so znana 
imena udarnikov? Kakšni so bili 
začetki sam oupravljan ja  v 
posameznih sredinah? Zato je 
priporočal, da se zbere čimveč 
dokumentov, zapiše čimveč 
spominov, objavi čimveč zapisov 
o tem obdobju v glasilih orga
nizacij združenega dela, v Sa
vinjskem občanu. Potem je spre
govoril še o drugih pomembnih 
mejnikih, ki se jih spominjamo v 
letu 1985:

40-letnice zmage nad 
okupatorjem in domačimi izda
jalci

— 35-letnice samoupravljanja
- 50 letnice zleta Svobod in 

prosvetnih društev v Celju.

Predlagal je, da se podrobno os
vetli delovanje Svobod pred voj
no, se mora preprečiti, da bi 
današnje Svobode, kulturna 
društva, iskala svoje temelje v 
Katoliških bralnih društvih, kar je 
bil Lini slučaj. Omenil je še 
posamezne datume, ki se vežejo 
ra loto 1985. Leta 1925 je bilo. v 
Zabukovici ustanovljeno Delav

sko športno telovadno društvo, 
leta 1935 je bila ustanovljena 
Zveza žena in deklet v Zabukovi
ci, leta 1938 Društvo delovnih 
žena v Libojah, leta 1940 so bile 
žene na čelu gibanja za izboljša
nje življenjskih pogojev delavcev.
Letos, ko praznuje KIL v Libojah 
svojo 170-letnico, bi bilo prav, da 
se spomnimo tudi delovanja 
Svobode na tem področju, 
stavkovnega gibanja leta 1940, 
ustanovitve partijske celice v Li
bojah leta 1935, obudi pa tudi 
spomin na .okrožno konferenco 
SKOJ-a pod Kotešnikom leta 
1941.

Na seji so predlagali, da je 
potrebno nadaljevati z anketira
njem sindikalnih delavcev, da 
morajo tovarniška glasila delav
skemu gibanju posvetiti vso 
pozornost, da naj se začno pisati 
kronike, kjer se še ne pišejo, da 

. se mora poglobiti sodelovanje s 
šolami, recimo pisanje nalog na 
temo predvojnega gibanja in 
povojnega razvoja.

Franci Ježovnik

sedo. Postal je žrtev na Strani
cah.

AVGUST ZADOBOVŠEK, ro
jen 25. avgusta 1910 v Šempetru 
v Savinjski dolini. Po poklicu je 
bil rudar. Drugi podatki niso zna
ni.

Na plakatu je pod zaporedno 
številko 21 in v mrliškem listu 
vpisan ^tucii FRANC ŽOHAR, 
trgovskf potnik, rojen 11. avgu
sta 1908 v Braslovčah, stanujoč 
v Paški vasi 23. Prišlo je do za
menjave, tako da je Franc Žohar 
iz Braslovč dočakal konec vojne 
v Starem piskru, obešen pa je 
bil Franc Žohar iz Štor.

To je bila ena zadnjih in najbolj 
krvavih objavljenih usmrtitev. Od 
30. julija 1941 pa do 3. aprila 
1945 je bilo na Štajerskem obja
vljenih 66 skupin, ki so bile 
ustreljene, in ena, ki je bila obe
šena. Objavljeno je bilo 1590 
imen, od tega 1508 moških in 92 
žensk. To so bile objavljene sku
pine, kolikšno pa je bilo število v 
resnici, pa nihče ne ve, sai tudi 
za Stranice nekatere žive priče 
trae, da je bila med obešenimi 
tudi ženska, vendar je seznamu 
žrtev ni zaslediti.

Viri: Stane Terčak, Frankolov
ski zločin, in Partizanska knjiga,
"1971; c . . „

Franci Jezovmk

PLANINCI NEGUJEJO 
TRADICIJE NOB
Na področju celjske regije so se v 

nekaj letih močno uveljavili pohodi, ki so 
povezani s posameznimi dogodki iz 
NOB, še poseben poudarek pa jim da
jemo ob posameznih jubilejih. Že nekaj 
let nazaj se pohodniki odpravljajo v 
gozdove Pohorja^da obudijo spomin na 
tragedijo I. pohorskega bataljona, kre
nejo na pohod Dramlje—Žiče, ki je po
svečen pohodu legendarne štirinajste 

'divizije, spomnijo se Bolnice Celje, ki je 
delovala nad Ljubnim, gredo na Dob
rovlje. zibelko štajerskih partizanov, in še 
bi lahko naštevali.

Vsi ti pohodi so ožnačeni v planinskih 
koledarjih, naši planinci pa tudi ugotav
ljajo, da ne poznajo regijskih meja, saj se 
udeležujejo skoraj vseh pohodov, na 
domačih pohodih pa so le redko ude
leženi planinci tujih planinskih društev.

V februarju je bil pohod Dramlje— 
Stranice, na katerem so se ponovno 
srečali številni mladi in planinci sloven
skih društev, na katerem so si naprej v 
Dramljah ogledali spominsko razstavo v 
šoli, obudili spomin na Miloša Zidanška 
pri njegovi rojstni hiši in odšli na Gornje 
Slemene, po poti, ki jo je prehodila XIV 

• divizija. Od tod so se odpravili proti 
Stranicam, kjer so pot zaključili pri 
spomeniku talcem, ki jih je okupator 
pred štiridesetimi leti na tem mestu 
obesil. Čeprav je bila jx)t naporna je 
pohod lepo uspel in mladi osnovnih šol iz 
Griž, Žalca in Petrovč so obljubili, da se 
še srečajo na podobnih pohodih.

t- j

J o ž e  J e r a m  

7 0 -le tn ik
V Sp. Gorčah letos praznuje 

70-.letnico Jože Jeram, za delo 
zagnan in med ljudmi priljubljen 
družbenopolitični delavec. Uspe
šen je kot predsednik borčevske 
organizacije, cenijo pa ga tudi v 
svetu krajevne skupnosti, pa v 
predsedstvu S ZDL,. v prpsvet- 
nem in turističnem društvu in še 
bi lahko naštevali.

Po vsem tem za posedanje 
doma ni veliko časa in ker je naj
več sestankov zvečer, je Jože 
malokdaj doma. Njegova žena 
pravi, da je v teh njegovih letih 
Že čas, da bi malce izpregel, da 
večer za večerom ne bi bila sa
ma. Jože pa se ob tej pripombi 
zgolj nasmeje, češ, delo me ve
seli in sprošča, potrebe pa so tu 
di. In še pove, da imajo v Bra
slovčah že vrsto let vpeljano 
teamsko delo, v takih pogojih pa 
je veselje delati,

Braslovče nišo krajevna skup
nost, ki bi imela bogate strice 
(industrijo), zato je treba vsak di
nar zbrati med krajani in veliko je 
tudi prostovoljnega dela. Kako bi 
sicer v povojnih letih , tudi od
maknjene zaselke povezali z no
vimi ali obnovljenimi cestami, 
napeljali vodo v prenekaterb od
maknjeno kmečko domačijo, 
zgradili novo šolo, staro pa 
usposobili za otroško varstvo, 
ponosni so tudi na dom borcev 
na Dobrovljah in še druge prido
bitve bi lahko na|teli. V vse te 
akcije je neločljivo vtkano tudi 
delo Jožeta Jerama.

Jože Jeram je aktivno sodelo
val tudi v NOV. Po razpadu Itali
je je odšel v partizane in sicer se 
je vključil v mornariško pešadijo, 
ki je delovala pri takratni Primor
ski obalni komandi.

Jože je bil v bojih dvakrat ra
njen, huje na otoku Pagu, ko so 
jih obkolili Nemci in ustaši. Kot

komandir voda je s tovarišem re
ševal ranjenega komandirja čete 
in jo pri tem skupil v nogo. Dru
gič je bil ranjen med bojem za 
Šibenik. Sodeloval je tudi pri os
voboditvi Trsta. „K o  so partizani 
vkorakali v Trst, je imel marsikdo 
solze v očeh. Bil je splošno vese
lje, ki pa se je kmalu sprevrglo v 
žalost, kajti morali smo se umak
niti pred zavezniško vojsko. To 
so bili viharni časi in lahka re
čem, da nas je družilo pravo to 
varištvo. Žal smo se pozneje raz
gubili in sedaj se le redko sreča
mo ter obujamo spomine."

Jože Jeram je bil odlikovan z
medaljo dela s srebrnim vencem, 
ima red republike z bronastim 
vencem, skupščina občine Žalec 
mu je podelila najvišje odličje — 
zlati grb občine, zlati grb pa je 
prejel tudi v krajevni skupnosti 
Braslovče. Zapišimo še to, da- je 
Jože Jeram v službi UJV z vese
ljem m uspešno opravljal svoje 
dolžnosti in si s svojim odkritim 
nastopom povsod pridobil veliko 
prijateljev.

Jože je  najbolj vesel in srečen, 
če ob novih pridobitvah, ki so 
plod njihovega skupnega dela, 
opazuje srečne obraze krajanov. 
Tak, zagnan za akcijsko delo je 
naš Jože Jeram in vsi mu ob se
demdesetletnem jubileju želimo 
še mnogo zdravih in srečnih let.

Lojze T.

Tinka Zupane

Štiri desetletja 
članica ZK

Ko v Migojnicah ozka cesta 
zavije proti Šprajčevemu hribu, 
nato pa kmalu zaviješ na levo in 
za krajšo strmino zagledaš ob 
hribu prislonjeno manjšo hišo; v 
njej živita Tinka in Edi Zupanc 
— krajanom Griž znana Svobo- 
daša. Ko se po zvonjenju zvonca 
nihče ni oglasil, sem poskusil še 
pri sosedu. Na moje preseneče
nje se je na pragu pojavila Tinka 
Zupanc, ki mi Je  ob stisku rok 
hitela pripovedovati, da sinu 
pripravlja kosilo. Prijazno me je 
povabila v kuhinjo in takoj jo je . 
zanimalo, kaj me je prineslo. Po
jasnil sem ii namen obiska in že 
sva sedla. Se preden pa je začela 
obujati spomine na štiri desetle
tja dela v zvezi komunistov revo
lucijo, sva tarnala nad hudo zimo 
in mrazom. Štirideset let prepeva 
v ženskem zboru, že dolgo pa je 
blagajnik v kino sekciji.

Njena zanimiva preteklost je 
polna zahtevnih življenjskih 
preizkušenj, odrekanj, življenjske 
trdnosti in vztrajnosti in pripra
vljenosti pomagati vsakomur. 
Skozi težka predvojna, medvojna 
in povojna leta jo je spremljala 
želja in vera v lepšo bodočnost, 
ki jo  šele sedaj uživa ob vnukih 
in svojih otrocih. Udarci, ki jih je 
v življenju doživljala, so se ji glo
boko zarezali v srce; Življenje pa 
jo  je kalilo v kleno osebnost, ki 
pred delom in težavami ni nikoli 
klonila. Kot šivilja se je zaposlila 
pred vojno pri Stermeckemu v 
Celju. Tu je kmalu spoznala izko
riščanje delavcev, ki so se ved
no glasneje upirali izkoriševalcem 
in zahtevali boljše pogoje in 
plačilo za delo. Tinka se še do
bro spominja, kako je za majhen 
zaslužek hodila na delo peš v 
Celje, delala cel dan, o hrani 
med delom in dopustu tedaj n i. 
bilo niti govora. Misli na upor 
proti izkoriščevalcem pa se je 
vedno bolj oklepala, po zletu 
SvOhod v Celju leta 1935 pa še 
utrdila. Kmalu zatem je prišlo 
najhujše obdobje v njenem ži
vljenju: okupatorjev čevelj je pre
stopil tudi prag njihovega doma 
in prizadejal družini veliko gorja. 
Sestra Ivanka Uranjek je kmalu 
po vdoru okupatorja postala 
kurirka Slavka Šlandra in je bila 
prva ženska žrtev fašizma na 
Slovenskem. Padla je blizu Kr
škega 29. julija 1941, danes se 
po njej imenuje pionirski odred 
osnovne šole v Griž-h T 1 ■ 
še dobro spominja zaunjeya sie-

T inka Zupanc

Čanja z Ivanko, dva dni pred nje
no smrtjo. ,,Ko je v pohorskem 
bataljonu padla še druga sestra, 
sem postala mati njenemu otro
ku M itji, po odhodu tretje sestre 
v taborišče pa sem morala skr
beti tudi za Janka in Metko.

Okupatorju je naša hiša postajala 
vse ostrejši trn v peti. Sestra, 
mož in mama so bili zaprti. Naj
huje pa je bilo živeti v nenehnem 
strahu," je pripovedovala Tinka 
in ker se z bolečino spominja teh 
dogodkov, je v trenutku presko
čila v obdobje povojne izgradnje. 
V tem času se je predala vzgoji 
otrok in domu, svoj prosti čas pa 
namenila udarniškemu delu pri 
izgradnji zadružnega doma v 
Grižah. Skupaj z možem sta bila 
nepogrešljiva povsod, kjer je bilo 
potrbno prijeti za delo. Priznanja, 
ki sta jih prejela, so le  skromna 
oddolžitev za njun prispevek k 
razvoju kraja in kulture v njem.

Prav 12. februarja je minilo 40 
let, kar je bila Tinka sprejeta v 
Komunistično partijo. Ernest 
Levstik je bil tedaj sekretar celice 
LURD, v njej pa je bila še Cilka 
Begovič. Čeprav je bil sprejem v 
partijo opravljen mimogrede, pa 
se je pred tem morala dokazati z 
delom. „Danes je prav obratno, 
kar seveda ni prav, pa tudi večje 
samokritičnosti smo bili vajeni.

Tudi poštenost komunistov smo , 
bolj cenili, zato me danes moti 
karierizem in spremenljivo obna
šanje komunistov," je nekoliko z 
grenkim priokusom dejala Tinka, 
čeprav še v vedno aktivno dela v 
osnovni organizaciji ZK Griže.

J. K.



TO STRAN POSVEČAM O K M ETIJSTV U

Dosegli evropsko poprečje proizvodnje
V krmila vgrajujejo samo klasične surovine 

zaradi zastarele tehnologije

P r a z n a  v r e č a  n e  s t o j i  p o k o n c i

V to z d u  K m e tijs tv a  Ž a le c , v to v a rn i m o čn ih  k rm il, so  lan i 
p ro iz v e d li 30.800 to n  k rm il in  s  te m  za o s e m s to  to n  p re se g li le tn i 
P l??- ® !em  so  p o k r ili c e lo tn e  p o tre b e  go ve d o re je , p ra š iče re je  in 
p išča n če re je  v H m ezadu, o s ta lim  p o ra b n ik o m  pa so  p ro d a li le 
o k o li š t ir i t is o č  to n  k rm il. P ovp raše van je  po  m očn ih  k rm ilih  pa se 
je  v z a d n jih  dveh  le tih  z m a n jš a lo  za  p o lo v ico .

6
Lanska proizvodnja, 30,800 ton, 

je bila med večjimi v zadnjih letih, 
ljub temu da je mešalnica tehno

loško zastarela in dotrajana. Po 
besedah direktorja Alojza Klančpi- 
ka je bila zgrajena pred osemnaj
stim leti za proizvodnjo osem tisoč 
ton krmil, V tem času so zmoglji
vosti dopolnjevali, posledica le- 
tega pa je nefunkcionalnost. 
Zmogljivosti so skoraj stoodstotno 
izkoriščene, delavci so delali v dveh 
izmenah.

»Že takrat, ko so mešalnic zgra
dili, ni bila zgrajena tako funcio- 
nalno kot so ostale mešanice. 
Danes pa lahko rečemo, da je naša 
najbolj zastarela v Jugoslaviji,« je 
povedal Alojz Klančnik.

Zaradi zastarelosti pa v krmila 
lahko vgrajujejo najdražje sestavi
ne, kot so koruza, soja, ribja moka. S 
sodobnejšo tehnologijo bi namreč 
lahko koristno uporabljali še postra
nske proizvode prehrambene in
dustrije, ki jih je kar četrtina. Tro
pine, škrob, proteini in razni proiz
vodi mlinske industrije bi znatno-

pocenili sedaj draga krmila. Zato bi 
morali nujno zgraditi novo mešal- 
nico krmil, za kar pa govedoreja in 
piščančereja ne bosta mogli zago
toviti denarja, saj se ta največja

A lo jz  K la n č n ik

porabnika krmil se že nekaj časa 
otepata z velikimi izgubami.

S ceno mešanja, ki je med naj
nižjimi v Jugoslaviji, delno pokrivajo 
le stroške in osebne dohodke; že v 
zadnjem trimesečju pa ta cena ni 
zadostovala niti zato in bodo razliko 
pokrivali iz obresti od kapitala. Po 
besedah Alojza Klančnika je bila 
cena mešanja le dva dinarja, kar pa 
je dvakrat manj od jugoslovanskega 
poprečja, ki je 4,10 dinarja.

V mešalnici krmil so lani dosegli 
zelo dobre rezultate proizvodnje na 
zaposlenega. Jugoslovanske me- 
šalnice proizvedejo okoli 560 ton 
po zaposlenem delavcu, evropsko 
poprečje pa znaša okoli 1000ton. V 
mešalnici krmil je zaposlenih 28 
delavcev in so s proizvodnjo nad 
trideset tisoč ton dosegli ali celo 
presegli evropsko poprečje.

Še pred dvema letoma so bile 
potrebe celjskega območja skoraj 
dvakrat večje, kot lahko proizvedejo 
v žalski mešalnici krmil. Povpraše
vanje se je zmanjšalo s 50 tisoč ton 
na letošnjih 34 tisoč ton. Vzrok zato 
so vse višje cene koruze in pravtako 
vse dražje devize za uvoz soje in 
ribje moke — surovini, ki ju je V 
krmilih od dvajset do trideset 
odstotkov.

Ob krušni peci in kolovratu preživlja zimo
»Predi, dekl a, predi, pa tenko 

nit naredi,« so še pred desetletji 
govorile predice in učile mlade 
presti; to pa je danes že skoraj 
pozabljeno kmečko opravilo. V 
mrzlih zimah je vzdušje dopol
njevala tiha in enakomerna pe
sem kolovrata in pod spretnimi 
prsti predio so nastajale niti, iz 
katerih so potem pletilje nare
dile tople puloverje in nogavice.
Elizabeta Zavšnikova z Dobro
velj je med redkimi, ki še 
obvlada to veščino. Ko sem jo 
obiskala, je varovala dvome
sečno vnukinjo in tako sem 
morala malo počakati, da mi je 
pokazala, kako prede. Pred tem 
pa mi je povedala: »Pokazala že 
bom, kako se to dela, toda ni
sem edina tukaj na Dobrovljah, 
ki to še znam. Prav v bližini sta 
še dve ženski, ki tudi predeta.«

Elizabeta si je na ramena za
dala sedmi križ. Dela pa ji tudi 
kot stari mami nikoli ne zmanj
ka. Kadar »tamladih« ni doma, 
čuva vnukinjo in kaj postori po 
hiši. Največ pa pozimi presedi 
ob česanju volne in predenju.
Plete ali »štrika«, kot sama 
pravi, pa ne tako rada. To rajši 
prepusti snahi.

Okoli pet kilogramov volne 
obdela v zimskih mesecih. V 
glavnem ostane vse kar doma, 
proda le bolj malo, je pripove
dovala. Volna je prav tako do
mača, saj imajo devet ovac.

Presti in česati volno se je 
Elizabeta naučila še v svojih 
rosnih letih. Takrat so se dob
roveljska dekleta zbirala in 
predla. Kakšno so rekle in čas 
je hitreje minil. Kasneje je bilo 
za to delo vse manj časa.

Kmetija in družina so zahtevali 
svoje. Okoli šestintrideset 
hektarjev zemlje imajo in stro
jev takrat tudi ni bilo ne za njivo 
ne za v gozd. Tako je bilo dela v 
tej breg prislonjeni ravnini do
volj in preveč, da bi mogla še 
presti.

Ze nekaj let imajo snaho pri 
hiši in tako ji za ta opravila 
ostane več časa. Čeprav ji je 
predenje v veselje, komaj čaka

pomladi. Na njivo bo šla, pravi, 
in takrat je ničesar ne zadrži v 
hiši. V kuhinji ni rada, kljub temu 
dajo že noge z leti bolijo. Rajši 
gre na njivo, kjer pripeka sonce, 
pogled pa ji seže po dobršnem 
delu doline.

To stran pripravila: 
Marjana Natek

E liz a b e t a  Z a v š n ik

V isoke  o b re s tn e  m ere na j b i b ile  in s trum en t, s ka te rim  bi se 
vsaj n e k o lik o  us ta v ila  če d a lje  h itre jša  ra s t cen v ju g o s lo v a n 
skem  go spo da rs tvu . Lani, ko  so  se le -te  sp re m in ja le  vsake  tr i 
m esece, ni b ilo  prav ih  uč inkov , le to s  pa so  se o b res tne  m ere 
sprem en ile  že d va k ra t in na j b i b ile  po napoved ih  v prv i p o lo v ic i 
le ta že kakšen  o d s to te k  v iš je  od  s to p n je  in fla c ije . Izg le d a  pa, da 
se s te rn i uk re p i le  ne bo m o  re š ili iz  zača ranega  kroga , b o d is i ke r 
ga rešu je m o p re p o zn o  a li c e lo  na nepravem  m estu . P os led ice  
takšnega  u s ta v lja n ja  in fla c ije  bo nedvom no  n a jb o lj ob ču tila  
p rim arna k m e tijs k a  p ro izvo dn ja , k i s i od  do lg o le tn e g a  m ače
hovskega odno sa  p ra vzap rav  sp lo h  še  ni op om o g la . Ta g o s 
poda rska  d e ja v n o s t je  do lg a  le ta  c a p lja la  za  razvo je m  in d u s tr ije  
in za ra d i s tro g o  ko n tro lira n ih  cen ni us tva rja la  aku m u lac ije .

Za nosilca kmetijske proizvodnje 
v žalski občini — sozd Hmezad — 
bo zaradi takšnih pogojev gospo
darjenja letos posebej težavno. V 
Hmezadu je namreč tretjina pri
marne kmetijske proizvodnje. Tudi 
za Hmezad bo leto težavno zaradi 
slabe akumulativnosti panoge v 
preteklih letih. Zato je kmetijstvo 
prezadolženo in kratkoročni krediti 
v tej dejavnosti predstavljajo de
vetnajst odstotkov vseh sredstev, v 
industriji pa le 13 odstotkov. Oba 
navedena odstotka pa sta nižja od 
deleža kratkoročnih kreditov, ki jih 
koristi Hmezad.

Prav tako je tudi indeks rasti iz
gub v kmetijstvu petkrat večji kot v 
industriji, v Hmezadu pa zaradi te
čajnih razlik pri gradnji mlekarne, 
težav v Kmetijskem kombinatu 
Šmarje in Jati Ljubljana še višji.

Poslovanje s pomanjkanjem 
obratnih sredstev z enako obrestno

mero kot za industrijo, ne bo 
obrodilo nič dobrega. Ambiciozne 
načrte samooskrbe s hrano in stem 
hitrega razvoja kmetijstva bi lahko 
uresničili le s cenejšim denarjem ali 
prostim oblikovanjem cen tudi se
daj takorekoč socialnih proizvodov. 
Kako so cene v kmetijstvu omejene, 
dokazuje tudi podatek, da so se lani 
v porečju dvignile le za dobro 
četrtino, v industriji pa kar za dva
krat. Ob dejstvu, da kmetijstvu pri
manjkuje denarja, jim že v deležu 
dohodka obresti predstavljajo kar 
sedemindvajset odstotkov. Kolik
šni so to zneski še glede nato, da se 
v tej dejavnosti kapital obrne le 
nekaj več kot enkrat letno, v in
dustriji pa tudi več kot desetkrat, je 
najenostavnejša računica.

Že lani so imele po ocenah 
Hmezadove članice okoli 500 mili
jonov izgub zaradi nesorazmerja 
cen v piščančjereji, prašičereji,

vendar na območju drugih občin. V 
to seveda niso všetete izgube, ki jih 
imajo vsako leto v družbeni gove
doreji in mlečni proizvodnji, ki jih na 
žalost ali veselje še pokrivajo iz 
drugih uspešnejših proizvodenj. V 
mlečni proizvodnji imajo, na primer, 
kar okoli deset dinarjev izgube na 
liter mleka, v govedoreji pa na ki
logram prirejenega mesa skoraj 
desetkrat toliko.

Ob takšnih pogojih gospodarje
nja bodo nedvomno tudi v Hmezadu 
okrnjene kakršnekoli večje naložbe 
v kmetijstvo. Torej v dejavnost, ki ji 
tako radi pripisujemo največji stra
teški pomen in pri tem govorimo o 
odločilnem obdobju bitke za hrano. 
Pri tem pa se bo morala družbena 
kmetijska proizvodnja usmerjati tja, 
kjer bodo boljši pogoji gospodar
jenja. Govori se tudi o ukinitvi ne
katerih proizvodenj.

Tudi kmetje bodo pred razširit
vijo kmetijske proizvodnje ob teh 
obrestnih merah pošteno pomiš
ljali. Ne bodo pripravljeni vlagati 
dela v proizvodnjo, ki ne bo dajala 
rezultatov ali pa zgolj socialne var
nosti. Koliko imajo torej načrti o 
povečani 'proizvodnji hrane in raz
mere, v katerih životari zelena de
javnost skupnega, je torej vprašanje 
zase. Vsekakor bi si morali tisti, ki 
imajo v rokah škarje in platno 
kmetijstva, zavedati, da prazna vre
ča ne more stati pokonci.

Bolj izkoriščena zemlja 
v višinskih predelih

K m e tijs k e  p o v rš in e  v n iž in 
skem  p rede lu  ob č in e  so  do ka j 
do b ro  obde lane . Tega pa ne bi 
m og li trd it i za h rib o v ita  
obm očja , k je r je  že  neka j 
km e tij ce lo  op ušče n ih . S p ro 
gram om  o ž iv lja n ja  h r ib o v 
skega k m e tijs tva  na j b i tu d i 
tuka j p r id e la li več hrane o z i
rom a tu d i to d  o d d a ja li tržn e  
viške . Pri tem  se bo poveča la  
iz k o r iš č e n o s t travn ih  površ in  
za p r ire jo  m esa in m leka . G o
vedo se bo pa s lo  v pašn ih  
sku p n o s tih  in paša je  na jce 
ne jš i in zd ra v  način  vzre je . 
Prve pašne s ku p n o s ti je  
K m e tijska  zad rug a  S av in jska  
do lina  us ta nov ila  že  lan i in 
s ice r v M ik la vžu  nad Taborom  
in pri F rancu B rišn iku . Na prv i 
so o g ra d ili op ušče n  tra v n ik  in 
pasli dva jse t te lic  za  vzre jo , 
na .drug i pa g o ved o  za p lem e.

Že letošnjo pomlad bodo kmetje 
kooperanti pasli govedi na novo 
organiziranih pašnih skupnostih na 
Dobrovljah in na Čreti. Na obeh 
območjih bo okoli 340 hektarjev 
urejenih pašnikov v šestih skup
nostih z imenom Dobrovlje, Pla
ninšek, Urban,Predovnik, Podgor
je, Creta in Ropasija. Ureditev vseh 
teh pašnih skupnosti bo znašala 
okoli štiriindvajset milijonov dinar
jev. Kar osemdeset odstotkov bodo 
prispevale Zveza kmetijskih zem
ljiških skupnosti, živinorejska po
slovna skupnost ter občinski in re
publiški sklad za intervencije v 
kmetijstvu. Iz teh sredstev, dobrih 
devetnajst milijonov, bo kmetijska 
zadruga organizirala te skupnosti, 
priskrbela napenjalne in nosilne 
kole, izolatorje in pašne aparate. 
Kmetje pa bodo svoj del prispevali s 
postavitvijo električnih ograj in s 
čiščenjem opuščenih travnih po
vršin.

Že letos naj bi na Dobrovljah in na 
Čreti pasli okoli 240 krav in 40 
pitancev. Pašna sezona naj bi trajala 
okoli 150 dni. Z leti pričakujejo 
ugodnejše ekonomske rezultate in 
v končni fazi razvoja hribovskega 
kmetijstva naj bi na teh področjih 
zredili skoraj devet tisoč kilogra
mov mladega pitanega goveda in 
namolzli letno okoli 440 tisoč litrov 
mleka.

Tako se bo, na primer, na pašni

skupnosti Planinšek na Dobrovljah 
letos paslo' okoli 45 krav, ob isti 
pašni sezoni pa čez nekaj let 78. 
Število se bo povečalo šele potem, 
ko se bodo poznali učinki gnojenja.

Tako bo torej zemlja v višinskih 
predelih bolje izkoriščena. Poleg 
tega, da naj bi preprečili odhod 
ljudi, bo tukaj tudi večja prireja 
mesa in proizvodnja mleka.

Kako pa kmetje ocenjujejo ure
janje pašnih skupnosti?

Blaž Ramšak, kmet z Dobrovelj, 
je takole povedal : »Živino že vse sko
zi pasemo, mislim pa, da je dobro, 
da se bo to organiziralo. Imamo 23 
hektarjev zemlje in od tega bomo 
šest hektarjev uredili za pašo. Pasli 
bomo okoli dvanajst glav govedi in 
zaenkrat števila ne bomo večali. S 
tako organizirano pašo oziroma 
ograjenimi površinami tudi divjad 
ne bo vdirala na pašnike in jih uni
čevala, kot se je to dogajalo sedaj.

Za čuvanje živine ne bomo potre
bovali pastirja in tako bovsadružina 
lahko opravljala druga dela.

B laž R am šak
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K M E T O M  K R E D I T I  
Z A  G R A D N J O  H I Š

Po več mesečnih razpravah 
naj bi že marca zbor delegatov 
Hranilno kreditne službe kme
tijstva in gozdarstva Žalec 
sprejel pravilnik o uporabi in 
oblikovanju sredstev stanovanj
skih potreb kmetov, delavcev 
in obrtnikov članic. Nedvomno 
bo to največ pomenilo kmetom, 
saj bodo s tem lahko dobili po
sojila za gradnjo in adaptacijo 
stanovanjskih hiš, kar zanje tako 
dolgo ni bilo urejeno. Dokaj 
dobro je bilo urejeno kreditira
nje gradnje novih hlevov, obnov 
in ostalih naložb v kmetijstvo. 
Za gradnjo hiš pa so morali 
razpolagati le s svojim denar
jem.

Prva posojila naj bi Hranilno 
kreditna služba odobrila že le
tos. Koristili jih bodo le tisti, ki 
sHKS sodelujejo oziroma imajo 
z zadrugo sklenjeno pogodbo o 
dolgoročnem sodelovaju.

Denar za posojila, predvide
vajo da ga bo okoli 20 milijonov 
dinarjev, bodo zbrali iz namen

sko vezanih vlog, solidarnost no- 
združenih sredstev kmetov, 
združenih sredstev ustanovitel
jev in namenskimi krediti bank. 
Vsak, ki bo želel dobiti posojilo 
za stanovanjsko gradnjo, bo 
vplačal tri tisoč dinarjev soli
darnostnega prispevka. Le-ta 
pa se bo v desetih letih obre
stoval po dvoodstotni obrestni 
meri. Solidarnostni prispevek 
se bo vsako leto povečal za 
dvajset odstotkov.

Najvišji znesek posojila, ki ga 
bo Hranilno kreditna služba 
smela odobriti, bo šestdeset 
odstotkov predračunske vred
nosti za novogradnje in osem
deset odstotkov za prenove. 
Poleg tega bo znesek posojila 
odvisen od privarčevanih ozi
roma vezanih sredstev v hranil- 
nokreditni službi. Posojila bodo 
dajali na petnajst let, obrestno 
mero pa bo sproti določal zbor 
delegatov in bo enaka za ce
lotno obdobje pogodbenega 
razmerja.
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Hmezad
A G R I N A

ŽALEC
TOZD Maloprodaja 
ŽALEC tel. (063) 710-416

K M E T IJSK O  T E H N IČ N I P R O D A JN I CENTER  

NUDIM O VAM:
— tr a k to r je  T O M O  -  V IN K O V IČ  s  p r ik lju č k i,  FIAT -  502  in  504
— s a d i l c e  in  iz k o p a ln ik e  z a  k r o m p ir
— s e j a ln ic e  z a  k o r u z o
— t r o s i l c e  h l e v s k e g a  in  u m e t n e g a  g n o ja
— c i s t e r n e  z a  g n o j e v k o  2 2 0 0 , 32 0 0  in  4 2 0 0  I
— o s t a l e  k m e t i j s k e  s t r o j e ,  p r ik lju č k e  in  r e z e r v n e  d e le

VAŠ N A K U P: OD V IJA K A  DO T R A K T O R JA

b lagovn ico



Pustni karneval na Vranskem

M ed m a ska m i sm o  v o b je k tiv  
u je li tu d i te g a le  s im p a tičn e g a  
k lovna

Prizadevni delavci Turistične
ga društva Vransko so tudi letos 
na pustno nedeljo pripravili že 
tradicionalni pustni karneval, ki 
je tudi tokrat privabil več tisoč 
obiskovalcev. V pisani povorki, 
v kateri je bilo petnajst skupin, 
ni manjkalo pikrih bodic na ra
čun akcije zbiranja sredstev za 
opremo kulturnega doma v Žal
cu, nove mlekarne, visokih 
obresti v kmetijstvu, bazena na 
Vranskem, Sneguljčica Milka pa 
je palčkom pripovedovala zani
mive pravljice. To, da v Taboru 
nimajo mesnice, pa se krajani 
niti ne jezijo, saj skrbi za nemo
teno preskrbo z mesom črni 
zakol, je prikazala skupina s Ta
bora. Prikaza dvoboja med mar
ko in dolarjem ter svetovni po
kal v slalomu na Kranjski gori je 
komisija tud i nagradila. Sicer pa 
je za najboljšo skupino bila pro
glašena skupina, ki je zbirala 
sredstva za kulturni dom v Žal
cu. Na začetku povorke, ki je

krenila po trgu, smo lahko videli 
godbenike s Prebolda in kurente 
iz Ptuja. Tako kot se za pusta 
spodobi, so se tudi tokrat lotili 
razmer v našem turizmu, ki so 
mu ob odpravi nekaterih lepot
nih napak napovedali svetlo 
bodočnost. ,,To velja še zlasti 
za hotel Golding-Rubin v Žalcu 
in novo vodstvo tega gostinske
ga objekta," je dejala turistka 
Elza, ki je zagotavljala, da bo 
zaradi primernih cen še prišla k 
nam. Skratka donjiselnosti mask 
in skupin na vozovih ni manj
kalo, pa tudi pikrih ne. Zato 
obiskovalcem gotovo ni bilo žal, 
da so prišli na pustni karneval 
na Vranško. Škoda je le, da 
gostinci s stojnicami niso po
skrbeli za premražene obiskoval
ce, za katere v gostinskih loka
lih ni bilo dovolj prostora. Če bi 
podeljevali bodečo nežo, bi si jo 
gostinci Vranskega prav gotovo 
zaslužili.
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O b isko va lce v , ra d ove dne žev  in m a s k  je  b ilo  tu d i le to s  na V ranskem  precej.

V  N A J M A N J Š I  H I Š I  N A  S L O V E N S K E M  j
Na Ponikvi živi 62-letni sa

motar Jože Slabšek, po doma
če Košek. Priimek Košek se ga 
je oprijel zaradi košev, ki jih 
plete okoliškim kmetom. Nje
gova lesena hišica je kot lasto
vičje gnezdo prilepljena na 
strmo reber, ki je bila v de
cembrskem ju tru , ko sva z 
Ljubom potrkala na njena vra
ta, vsa v ivju.

V hišici, ki je dolga vsega 
dva in pol metra, široka pa 
dva metra, je bilo prijetno top
lo. Ob steni je stal zdič, ki Ko
šku rabi za posteljo, v kotu 
štedilnik in ob njem klopca, za 
drugo opremo pa ni prostora. 
Sicer pa je samotarski mož ne 
potrebuje, kajti vse, kar rabi, 
je izobešeno po stenah.

Ko smo se pogreli, je Ko
šek predlagal, da gremo pred 
hišo. Prinesel je klopco in nam 
jo  ponudil, sam pa ni sedel. 
Stal je na pragu in se s svo
jim  prikupnim kocinastim obra
zom nasmihal krmežljavemu 
soncu in pripovedoval svojo 
zgodbo:

Doma, v sevniški občini, 
kjer je preživel otroštvo, je bilo

osem lačnih ust v družini, zato 
je Jožek že kot mladenič od
šel za kruhom v Savinjsko 
dolino. Obiral je hmelj, nekaj 
zaslužil, domov pa se ni vrnil. 
Odšel je na Ponikvo in se tu 
ustalil. Pravi, da zaradi boleh
nosti ni iskal stalne zaposlitve. 
Iz lèsa, ki ga je dobil od kme
tov, si je stesal bruna in po
stavil hišico, še manjšo od 
sedanje. Nabiral je lesko in za
čel plesti koše in to počne še 
danes. Lepe koše plete, zato 
jih zlahka proda in se s tem 
preživlja. Ljudje so se ga na
vadili, kupujejo njegove koše, 
pozimi pa mu prinašajo koline, 
da ima kaj dati v  lonec.

Nima radijskega sprejem
nika, ne televizorja, tudi časni
kov ne bere, a mu kljub temu 
ni dolgčas. Družbo mu delajo 
štiri mačke, ki so si našle pro
stor pod štedilnikom. Mačke 
skrbijo, da v stanovanju ni 
miši, na dvorišču pa ne kuš
čarjev in kač. Nekega dne je 
Košek brkljal po dračju za hiši
co in zagledal modrasa. Iz za
gate ga je rešil maček, ki se je) 
pojavil za njim, šavsnil dva

krat in modrasa ni bilo več. 
Potlej kač ni več in Košek ima 
mir.

Od pomladi do pozne jeseni 
mož hodi po hostah in tovori 
lesko za koše, nabira pa tudi 
gobe. Kot sam pravi, za žen
skami nikoli ni letal, zato se 
tudi ni oženil. Včasih gre na 
klepet k sosedi Liziki ali pa k 
bližnjemu kmetu, največ časa 
pa je sam in se kratkočasi s 
pletenjem košev.

Zgodi se, da ponoči ne 
more zaspati in takrat se za
moti s pletenjem. Neke zimske 
noči so potrkali na njegovo 
okence lovci. ,,Kaj delaš, Ko
šek?" so ga pobarali.

„ I ,  kaj, koše pletem!"
„Košek, pogreli bi se, če 

dovoliš?!" Bilo jih je preveč, a 
jih je mož nekaj spravil na 
zdič, drugi pa so posedli na 
prag . . .

Samotar Košek je poučen 
primer zadovoljneža z malim. 
Njegova hišica, podobna lasto
vičjemu gnezdu, mu pomeni 
topel domek.

Lojze T. in Ljubo K.

S kup ina , k i se je  pono rčeva la  iz  a k c ije  V saka  d ruž ina  s to l za  ku ltu rn i dom  v Ž a lcu , s i je  p r is lu ž ila  
prvo nagrado. S ice r pa je  ta skup in a  s p ris iu že n im i nag radam i ve rje tn o  de l iz k u p ič k a  tu d i 
nam en ila  za  s to l.

Tudi p ik r ih  na račun tu r iz m a  ni m an jka lo .

Zgodba o dobrih ljudeh
S p o m in ja m  se  ••z la tih  č a s o v « v a m 

b u la n ti. Č a k a jo č e  v č a k a ln ic i je  p o z d 
ra v il z d ra v n ik  in  d e ja l: »P o tru d il se  bom , 
da b o s te  k a r n a jh itre je  p re g le d a n i in  
boste  d o b il i  re cep te  za  zd rav ila . V lju d n o  
p ro s im , p u s tite  s ta re jše  in  za res  s la 
bo tne  napre j, h va la !•• V  č a k a ln ic i je  n a 
sta la  neka kšn a  n o tra n ja  sp ros titev . B re z  
p rip o m b  so  š l i  n a p re j s ta re jš i, n o s e č n i
ce, m a te re  z  o tro k j in v a l id i . .  .

In v  trg o v in a h ! Ž e  p r i  v ra tih  je b i lo  s l i
ša ti p r ija z n e  p o z d ra v e : »D o b e r  d a n !  
Prosim , ž e lite  ? P o g le jte  m a lo  n ao kro g , 
tako j b o s te  p o s tre ž e n i."  In  o b  o d h o d u :  
••Hvala in  km a lu  na  s v id e n je !"

••Želite, p ro s im , hvala, se  p r ip o ro č a 
mo, na  s v id e n je ,"  je  ve lja lo  n a jb o g a te j

šem u gos tu , p a  tu d i tis tem u, k i s i je  le  
s težka  p r iv o š č il ka kšn o  g o s t iln iš k o  
d ob ro to .

S p o m in ja m  se  ••zlatih ča so v ", ko  s m o  
p o  š ih tu  h o d ili v ••t a v r h h  km e to m  in  
verjeli, d a  nam  d o b ro  o b d e la n a  z e m lja  
d a je  b o ljš e  p o č u t je  v že lo d c ih . K ru h  —  
o snovo  za n a še  ž iv lje n je . A l i  pa, ko  sm o  
o b is k o v a li in  s o lid a rn o s tn o  p o m a g a li  
s ta re jš im , n e p o m ič n im  kra janom , p o 
m a ga li tam , k je r  je  b ila  zd rava  roka  
osnova  za  vero  v le p š i ju t r iš n j i  dan. N iso  
p om aga le  sa m o  roke, p o m a g a lo  je  tu d i 
h um a n o  in  p le m e n ito  srce.

Š e in  še  b i la h ko  naš te va l s p o m in e  na  
dob re  lju d i. K a k o r p o je  Š ifre r: »Vse m a n j 
je  d o b r ih  g o s tiln , vse m a n j je  d o b r ih

l ju d i . . . "  N e  g re  z g o lj  za  g o s tijn e , g re  
tu d i za  ••ve lika n sko « re k la m o  za  p o m o č  
naš im  n a jb o ljš im  sm u ča rje m , Vsa čast 
jim , s ic e r  p a  k a r p o  v rs ti »o s e b n o « d o b ro  
zas luž ijo . T u d i za d ruge , b o lj  h u m a n e  
akcije  b i la h ko  iz v e d li ta kšn e  a li  p o 
d ob n e  a kc iie  za  z b ira n je  d ena rja , m e d  

o s ta lim  tu d i za  o n k o lo š k i in s t itu !?
Verujem  v d o b re  lju d i, k i b i  o b  š iro k i 

re k la m n i a k c ij i še  kako  ra d i p o m a p a li 
in s tituc ija m , v ka te rih  se na  tis o č e  n e 
k d a j d o b r ih  d e lo vn ih  l ju d i b o r i za  tis to  
n a jd ra ž je  — ž iv ljen je .

Z g o d b a  o  d o b r ih  lju d e h  je  la h ko  tako  
zelo, ze lo  d o lg a  . .  ■

D ra g o  K u m e r

O B I S K A L I  S T A R E J Š E  K R A J A N E
Tudi letos je komi sija za socialno delo 

pri KS Liboje obiskala nekatere svoje 
socialno ogrožene krajane. V akc ijije  
sodelovalatudi krajevna organizacija ZB 
NOV, ki je svoje nepomične in socialno 
šibke člane obdarila s šopkom in 
skromnim darilom. Obiskali so tudi 
varovance svoje KS, ki prebivajo v 
Domu oskrbovancev na Polzeli, še po
sebno pa so se le-ti razveselili libojskih 
tamburašev, ki so jimtoripravili koncert.

bira knjige in izdeluje rože iz papirja. 
Omaniti velja, da vse to dela pri svojih 
.letih še vedno brc očal. V pogovoru jo je 
spomin zanesel nazaj, ko se je pfed 
enainpetdesetimi leti preselila iz Fran- 
kolovega na Brnico. Težka je bila njena 
mladost. Od ransga jutra do poznega 
večera seje udinjala pri raznih kmetih, da 
je lahko preživela edinca Lojzeta, ki je 
leta 1943 padel„kot partizanski kurir.

Sedaj, v pozni jeseni, skrbita zanjo ne
čakinja Minka in njen mož Jakob 
Krstanšek. Prav nič hudega ji ni, na
sprotno, prav dobro se ji godi. zato tudi 
noče v novo hišo, ki sta jo zgradila mlada 
dva, saj ji več pomeni starahišas prijetno 
toplo krušno pečjo. Na obisku pri njej pa 
je nastal tudi tale spominski posnetek.

Stane Lavrinc

Med tistimi, ki so |im namenili obisk, je 
bila tudi devetdesetletna Marija Vetrih z. 
Brnice. Ob obisku je ravno končala z 
zlaganjem perila ob krušni peči, ob kateri 
rada posedi dobršen del dneva, ko pre-

Popravek
V januarski številki Savinjskega 

občana nam jo je pri sestavku Neža zdaj 
končno res živi zagodel tiskarski škrat. 
Namesto stavka: Da bi problem rešili in 
Neži omogočili človeka dostojno življe
nje, so lansko jesen »stopili skupaj« de
lavci občinske organizacije Rdečega 
križa iz Petrovč, bi moralo pisati : Da bi 
problem rešili in Neži omogočili človeka 
dostojno življenje, so lansko jesen 
»stopili skupaj« delavci občinske 
organizacije Rdečega križa, Centra za 
socialno delo iz Žalca in krajevne 
oroanizacije Rdečega križa iz Petrovč.

Ža napako se opravičujemo.



MED K R A JA M I V R B JA

N ^ jm l^ jš i, a  v  razvoju  n a jh itr e jš i

N o tra n jo s t v rtca  n i ravno  b le s te ča , a vsee no  zno sna

OB SAVINJI ŽELIJO REKRE
ACIJSKI CENTER

Nič manj tradicije kot na kultur
nem področju imajo tudi pri športu. 
Na začetku stoletja so imeli v Vrbju 
športno telovadno igrišče, po letu 
trideset so se navdušili za nogomet 
in 37-ega ustanovili nogometni klub 
Slavija. Po petdesetem letu so 
ostali brez igrišča, Vrbenci pa so se 
takrat navdušili za drsanje.

Danes je med'člani društva Par
tizan največ ljubiteljev malega no
gometa, košarke, rokometa, na
miznega tenisa, šaha in streljanja. 
Člani društva razvijajo predvsem

skromno opremljeni, a vendar za
dovoljni. V svoje vrste pa bi radi 
pritegnili čimveč mladih. V zadnjih 
letih so skrbeli predvsem za stro-, 
kovno izobraževanje svojih članov, 
tako da imajo danes 6 podčastni
kov. Le-ti naj bi v prihodnje svoje 
znanje in izkušnje prenašali na nove 
člane gasilskih enot v Vrbju.

VRTEC BI MORALI ZAPRETI 
ŽE VČERAJ

Slučajnemu obiskovalcu ali pa 
tistemu, ki bi ga pot mimogrede 
zanesla v Vrbje, pa bi bolj kot kul
turna, športna ali kakšna druga

M ed več k o t š e s ts to tim i p re b iva lc i se danes ukva rja  s 
k m e tijs tvo m  le d o b rih  d e se t o d s to tk o v  V rbencev. M orda 
so za to  k riv i že  sam i k o m p le k s i ze m lje , k i ne za g o ta v lja jo  
uspešnega km etovan ja . K e r n iso  im e li v e lik ih  posestev, 
so m lad i ra je  o d h a ja li v  in d u s tr ijs k e  ob je k te , k je r so  s i 
ob e ta li d e b e le jš i kos  k ruha  in p redvsem  več jo  soc ia ln o  
varnost.

Čeprav p re v la du je  danes tam  naokrog  d e la vsk i ž ive lj, 
pa im a k m e tijs tv o  v V rb ju  sv o jo  zgo do v ino . Po vo jn i so  
tam  u s ta n o v ili p rvo  k m e tijs k o  z a d ru g o  v o b č in i in jo  p o 
im enova li po  na rodnem  he ro ju  S lavku  Š landru . Leta 1956 
so v V rb ju  o d p r li tu d i v ra ta  p o k lic n e  h m e lja rs k e .p o lje 
de lske  šo le  te r  s red n je  k m e tijs k e  šo le  za  o d ras le . Š o lo  je  
o b is k o v a lo  več  k o t d ve s to  d ija k o v  iz  vse S lo ven ije  in ce lo  
iz V o jvod ine , k je r so  ta k ra t za če li g o jit i hm e lj. V  V rb ju  so  
im e li d ija k i tu d i svo j in te rna t.

rekreacijski, pa tudi tekmovalni 
šport. Njihova želja, prav tako pa 
tudi želja drugih krajanov je, dabi ob 
Savinji uredli večji rekreacijski 
center. V njem naj bi poleg igrišč 
uredili še prostor za kampiranje, 
taborjenje, gostinski objekt in dru
ge objekte, ki bi privabili ne Iq, do
mačine, temveč tudi obiskovalce iz * 
sosednjih krajev. Vendar načrt 
ostaja zaenkrat le še načrt. 
POLSTOLETNA G ASILSKA 
TRADICIJA

Še na enem odročju je v tej mladi 
krajevni skupnosti čutiti živahen 
utrip, hkrati pa se lahko pohvalijo 
tudi z dolgoletno tradicijo. To je na 
področju gasilstva.

V 54-ih letih so gasilci »spravili 
skupaj» člansko, mladinsko in pio
nirsko desetino. Po besedah pred
sednika društva so sicer bolj 
dejavnost pokazala hiter razvoj

Kraja njegova zunanja podoba. Novi 
kulturni dom sredi vasi, malce stran 
trgovina, asfaltirane ceste, javna 
g ivorilnica, igrišče. . . . Precej de
narja za vse te naložbe so zbrali 
sami s krajevnim samoprispevkom, 
ki so ga razpisali pred štirimi leti.

A še vedno se najde v krajevni 
skupnosti kup težav in skrbi. Tak
šnih, ki jih na prvi pogled ni moč 
opaziti, kot je na primer pomanjka
nje tajnika krajevne skupnosti, pa 
tistih, ki iih ie moč videti in občutiti 
takoj. Telefonija je takšen primer. V 
Vrbju imajo le deset telefonskih 
priključkov. Lani naj bi potegnili 
kabel iz Griž in s tem dobili nekaj 
novih priključkov, vendar je denar za 
to naložbo moral po besedah 
predsednika krajevne skupnosti za 
izgradnjo centrale v Žalcu.

A največ težav in preglavic po
vzroča Vrbencem njihov vrtec. Star 
je, dotrajan in komajda vreden 
svojega imena. Zanimivo je, da ima 
otroško varstvo žalske občine pra
vzaprav svoje korenine ravno v 
Vrbju. Tam so namreč delavci 
Hmezada začeli, uvajati organizira
no otroško varstvo in sicer tako, da 
so najeli posebno delavko, ki je va
rovala otroke svojih sodelavcev.

Danes je 23 otrok od dveh do 
sedmih let v prostorih, v katerih je 
bila organizirana prehrana sezon
skim delavcem. Prostori tudi zaradi 
tega niso najbolj ustrezni in pri
merni, še manj pa spada k vrtcu 
njegova okolica. V neposredni so
seščini se namreč nahajajo 
Hmezadov Transport, Centralno 
skladišče, kmetijska enota ter In- 
gradova betonarna. »Vrtec bi morali 
zapreti že včeraj, ne šele jutri,« 
praviio krajani.

Kaže, pa, da se bodo malčki 
vendarle rešili slabih prostorov in 
neprimernega pkolja. Prostor za 
nov vrtec je že določen, narejeni so 
predračuni, sestavljena je posebna 
komisija, ki naj bi skrbela za to, da 
bo vse potekalcFtako, kot je treba. 
Načrtujejo, da bodo še letos položili 
temeljni kamen za nove prostore. 
Nekoliko se je zataknilo le pri de
narju, saj bodo po dosedajih izra
čunih potrebovali štiri stare mili
jarde. Irena Jelen

Ni je  na jb rž  b liz u  k ra jevn e  s k u p n o s ti, k je r b i n jen i p re b iva lc i 
v neka j le tih  ta k o  s p re m e n ili n jeno  zun a n jo  po do bo , ž iv lje n je  in 
de lo , k o t so  to  u sp e li v V rb ju . Le do b ra  š tir i le ta  se na ha ja jo  na 
seznam u ž a ls k ih  k ra je vn ih  s k u p n o s ti, pa je  k ra j b o g a te jš i za  nov 
ku ltu rn i dom , trg o v in o , le  t r i d o m a č ije  n im a jo  as fa lta  do  h išnega  
Draga.

A po leg  teh  zun an jih  ka z a lc e v  je  ž ivahen  u tr ip  č u tit i tu d i v 
ku ltu rnem  in šp o rtn e m  ž iv lje n ju  te r  v de lo van ju  k ra jevn ih  
organov. ■» -

DA BI KRAJANOM  ZAPEL 
DOM AČI ZBOR

Še zlasti so Vrbenci poznani po 
svojem delovanju na kulturnem 
področju. Pravzaprav je bila ravno 
kultura tista, ki me je tokrat privedla 
v to kraievno skuDnost na meji med 
Žalcem, Grižami, Šempetrom in 
Savinjo.

Člani tamkajšnjega amaterskega 
gledališča so namreč februarja 
pripravljali premiero Shakespearo
vega dela Sen kresne noči. Za 
amaterje resnično zajeten zalogaj. 
A pot do njega ni bila ravno lahka.

Začelo se je že pred leti. V kra
jevni monografiji je zapisano, da so 
Vrbenci radi igrali že med obema 
vojnama. Na domačem odru so 
spremljali usodo Desetega brata, 
igrali Pod svobodnim soncem in še 
nekaj drugih del so pripravili.

Pred leti, ko Vrbje niso bile še 
samostojna krajevna skupnost, 
temveč le zaselek v žalski, so mla
dinci iz Vrbia ustanovili komisiio za 
kulturo. Ob ustanovitvi krajevne

Osebna izkaznica
Š te v ilo  p re b iva lce v : 600 
k m e čko  p re b iv a ls tv o : 83 
z a p o s le n i: p re k o  300 
š te v ilo  g o s p o d in js te v : 185 
nase lja : V rb je  
in d u s tr i js k i o b je k ti:
H m ezad — TOZD T rans
port, H m ezad — TOZD 
V e lep roda ja  — C en tra lno  
sk la d iš č e , H m ezad  — 
TOZD K m e tijs tv o , eno ta  
V rb je  te r  Ing ra do va  b e to 
narna

skupnosti se je našlo nekaj za
gnancev, ki so iz te komisije postavi
li na noge kulturno društvo, za na
meček pa_ se lotili še Partljičeve 
komedije Ščuke pa ni. Z njo so na
stopili na občinskem in področnem 
srečanju gledaliških skupin, go
stovali naokrog, pa tudi uspeh ni 
izostal. Ne le da ni izostal, dal jim je 
tudi moči in volje za naslednjo 
predstavo.

Zdaj imajo Vrbenci v načrtu vsa
ko leto po eno predstavo, še  zlasti 
uspešna je bila lanska — Mirakel o 
sveti Neži, s katero so nastopili tudi 
na republiškem srečanju gledališ
kih skupin. Lani so si ti amaterski 
gledališčniki priskrbeli tudi profe
sionalnega režiserja, pod vodstvom 
katerega so naštudirali tudi letošnji 
Sen kresne noči.

Iz nekdanje komisije za kulturo 
so tako razvili amatersko gledališče 
Vrba, ki ima poleg osnovne dram
ske dejavnosti še foto in lutkovno 
sekcijo, knjižnico s tristopetdese- 
timi enotami, vsemu temu pa želijo 
po besedah predsednika gledališča 
dodati še pevski zbor. »Vsaj za 
proslave in prireditve v kraju, »pra
vijo.«

»Da bi domačim krajanom zapel 
domači pevski zbor.«

Prostorskih težav v Vrbju ljubitelji 
kulture nimajo, saj jim dom zado
voljuje vse potrebe. Tudi finačnoso 
po oceni Jožeta Meha kar zado
voljni. Po njegovih besedah prej
mejo od Občinske kulturne skup
nosti in Zveze kulturnih organizacij 
letno od dvajset do petindvajset 
starih milijonov. A naj pride še toliko 
denarja v njihovo blagajno, ga je 
kjub vsemu vedno premalo, saj jih 
vsakoletna predstava velja lep kup 
denarja.

Ena za d n jih  in v  k ra ju  zaže le n ih  p r id o b ite v  je  vse ka ko r trgov ina

M irko  B ugarsk i

Splošni ortopedfst
N jegova o b rt o z iro m a  n jegova  d e ja vn o s t je  takšn e  

vrste , da je  ne s re ča m ^ na vsake m  ko raku . A  m ars ikom u  
bo še ka ko  prav p riš la . Z la s ti in va lido m , na jm la jš im  in pa 
vsem  tis tim , k i v ž iv lje n ju  ne m ore jo  b rez o rto p e d s k ih  
p ripom očkov .

S p rv im  ja nu arje m  le to šn jega  le ta  je  nam reč sp lo šn i 
o r to p e d is t M irk o  B ug a rsk i o d p rl v V rb ju  svo jo  o rto p e d s k o  
de lavn ico .

Zanimiva in dokaj razgibana je življenjska pot tega visokoras
lega, na sencih že rahlo osivelega in za pogovor prijetnega moža. Po 
rodu je Beograjčan, pred četrt stoletja pa ga je pot zanesla v Celje. 
Tam si je našel delo v ortopedski delavnici. A želja po tem, da bi 
stalno odkrival nekaj novega, izdeloval ortopedske pripomočke na 
nov, drugačen način, iz sodobnejših materialov — vse to mu ni dalo 
miru. Zato se je odločil za tujino. Za Nemčijo.

»Tam sem samostojno delal v ortopedski delavnici in veliko 
novega sem se naučil, zlasti pri izdelovanju pripomočkov iz plastike,« 
je povedal. In še dodal, da bi zaradi dobrih pogojev dela v tujini tudi 
ostal. Če ne bi bilo sina. »Sin je bil tisti, ki je želel, da se vrnemo 
domov.«

Sinova želja in najbrž tudi malce očetova jih je tako prignala v 
Celje, kjer Mirko trenutno živi oziroma v Vrbje, kjer ima ortopedsko 
delavnico.

V njej je moč videti, izdelovati in naročiti celo vrsto ortopedskih 
pripomočkov — od vseh protez, aparatov, vložkov, ki jih Mirko takoj 
naredi, pa steznikov in drugih naprav. »Rad bi delal tudi stvari, ki jih 
pri nas ni mogoče dobiti, pa so odločilni, zlasti za otrokov razvoj,« je 
povedal. Hkrati pa opomnil na to, da ima težave z materialom, veliko 
stvari pa mora tudi uvoziti. »Tesneje bi se rad povezal s kakšno večjo 
organizacijo zaradi uvoza polizdelkov ter navezal tesnejši stik z 
zdravstveno skupnostjo.« Obenem pa seveda tudi z invalidi in vsemi 
tistimi, ki bodo njegove ortopedske pripomočke potrébovali.

Irena Jelen

v__________ :_______________________J

(Foto: Irena Jelen)
T o lik o  b o lj pa je  n e zno sna  n jegova  o k o lic a
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Prešernov dan počastili v Libojah
Rado Radešček — SLO

VENSKE LJUDSKE VRA
ŽE; Heinrich Herrer — 
BELI PAJEK; Umberto Eco 
-  IME ROŽE; Edvard Koc
bek -  STRAH IN PO
GUM; Han Suyin -  DOK
LER SE NE ZDANI; Evald 
Fliser -  LOV NA LOVCA; 
Dr. Milan Hodalič — 
ZDRAVNIKOVI NASVETI 
in Oleg Križanovskij, Mile 
Pavlin -  KOMISARSTVO 
ČRNOGLEDEGA HUMORI
STA.

Letošnja osrednja proslava ob 
kulturnem prazniku je bila v 
domu DPD Svobode v Libojah. 
Na prireditvi, kjer je dom uradno 
otvoril predsednik gradbenega

odbora za obnovo doma Svo
bode Darko Šuler, je govoril 
predsednik ZKO Milan Lesjak, 
predsednik skupščine Kulturne 
skupnosti Franc Lenko pa je

R a z s t a v a  in t a r z ij

Kulturni praznik slovenskega naroda so na Polzeli počastili z razstavo intarzij Janeza Bošnaka iz 
Lendave. Otvoritve se je udeležilo veliko ljudi, o Janezu Bošnaku pa je spregovoril predsednik Svobode 
Stanko Novak in med drugim povedal, da se je umetnik rodil 1949. leta v Celju, nekaj časa pa je živel 
tudi v Parižljah. Po končani gimnaziji je leta 1974 uspešno končal Pedagoško akademijo v Mariboru (li
kovna smer). Razstavljalec se je s to likovno tehniko pričel ukvarjati pred 13 leti, Z dolgoletnim težkim in 
pridnim delom mu je uspelo pripeljati njegova dela do virtuoznosti. Tonsko komponiranje raznovrstnih 
barv furnirjev (Bošnak uporablja 15—20 vrst lesa in 30—40 barvnih odtenkov) v značilni kompoziciji 
kroga odkriva prefinjeno izčiščen odnos do likovne materije, katero obdeluje z izredno ljubeznijo in top
lino, ki izžareva iz vsakega centimetra umetniško obdelane in motivno izražene površine lesa. Razstavo, 
ki je bila odprta do 14. februarja, je odprl sekretar Kulturne skupnosti Žalec Ivan Centrih, v kulturnem 
programu pa so nastopili oktet Lastovka in recitatorji O š Vere Šlander POLZELA.

TONE TAVČAR

podelil Savinove nagrade in priz
nanja. Prireditev so s svojim 
nastopom zaključili pevci Ljub
ljanskega okteta.

Joseph Roth — KAPU
CINSKA GROBNICA; 
Antonije Isakovič — HIP 1, 
2; Alain Jäubert — ŠKOR
PIJON; Klaus Mann -  
MEFISTO; Miško Kranjec 
-  ŠOLA ZA ČAROVNIKE; 
Sandra Paretti — ŽEN
SKAR; Vicktorija Holt — 
SEDMA DEVICA- Polona 
Škrinjar -  ČRNI ČLOVEK; 
Čamil Sirajič — DVOREC; 
Jefferson Cooper — KAPI
TAN MORSKI VOLK; Tho
mas Keneally — BALADA 
O ČRNEM JIMMIEJU in 
Nigel Heubest — VESO- 

E V EKSPLOZIJI.

ŽE SOKOL 
IMEL V ŽALCU 
KNJIŽNICO

Skromna sokolska štampiljka v knjigi 
Samorastniki odkriva, da je imel Sokol 
svojo knjižnico v Žalcu, v kateri so bile 
tudi napredne knjige. Pred uničevalnim 
besom okupatorja so jih nekateri posa
mezniki rešili grmade. Tako je Konrad 
Zajc skril nekatere knjige, Milica Jošt pa 
je pomagala pri skritju sokolskega pra
pora, arhivih posojilnice in nekaterih 
društev ter meščanske šole. Prapor in 
arhivi so bili skriti na podstrešju stavbe,- 
v kateri je bil med vojno sedež Heimat- 
bunda.

Po vojni so se knjige prenesle v 
knjižnico, ki jo  je organizirala Osvobo
dilna fronta, od tu pa v knjižnico Svo
bode Žalec, sedaj pa so v Občinski 
matični knjižnici.

V knjižnici, ki se ji obetajo prostori v 
novem kulturnem domu v Žalcu, ho lahko 
razstavljena marsikatera knjiga, ki skri
va drobno znamenje njene bogate zgo
dovine. Prav bi bilo, da bi v njem našla 
prostor tudi domoznanska knjižnica, v 
kateri bi bile shranjene razne brošure, 
knjige, prospekti, značke in podobno, 
kar bo bodočim rodovom pomagalo pri 
preučevanju današnjega trenutka in
življenja.

Prav gotovo pa bodo v njej našle 
prostor tudi mladinske knjige, ki so bile
nabavljene s sredstvi, ki sojih zbrali člani 
sindikata na predlog Občinskega sindi
kalnega sveta. Takšne akcije bodo v 
bodoče še kako potrebne, saj bodo z 
novimi prostori narastli razni stoški, za
radi česar bodo gotovo okleščena tudi 
sredstva za nabavo knjig, ki so pa tudi iz 
leta v leto dražje. -fran

P io n i r s k a  h r a n i ln ic a  n a  P o n ik v i

T ako  k o t v e d n o  sem  tu d i 
to k ra t p r iš la  na P o n ikvo  č is to  
nenapovedano . Le k a k o  bi 
d rugače , sa j o s ta ja  te m  lju 
dem , ra z tre s e n im  po  o k o liš 
k ih  b re g o v ih , več  te le fo n s k ih  
p r ik lju č k o v  še ved no  neu re 
s n ič ljiv  sen.

A  že d o k a j d o b ro  poznam  
lju d i ta m  n a o k ro g . L jud i, k i tu d i 
nenapovedane  o b is k o v a lc e  
s p re jm e jo  o d p rt ih  d lan i. In 
tu d i to k ra t m e n is o  ra zo ča ra li.

Ne k  p r ija z n im  d o m a č in o m ' 
tem več v ta m k a jš n jo  p o d ru ž 
n ično š o lo  m e je  to k ra t  v o d ila  
p o t  V ta m k a jš n jo  p io n irs k o

h ran iln ico , m ed m la de  va rče 
va lce , k i s o d ijo  m ed na jb o lj 
p ridn e  in  va rčne  šo la rje .

Šolski zvonec je moral še malo 
počakati, da je odropotal svoje, 
meni pa ni bilo, da bi četrtošolce 
motila pri nabiranju znanja o Pre
šernu, niti prvošolce pri spoznava
nju prvih matematičnih znanj. Rajši 
sem ped za pedjo odkrivala tisto, 
kar je nudil hodnik-zbirko knjig, 
številna priznanja učencem in uči
teljem, oglasno desko in skrbno 
negovano cvetje, ki je čakalo, da 
zima pobere šila in kopita te rda  se 
bo spet ponosno razbohotilo po 
šolskih okenskih policah.

Eden za kolo, drugi za šolo v naravi
Zvonec je zdaj odropotal svojo 

pesem, šolarji in njihov učitelj ter 
mentor pionirske hranilnice Da so 
bili takoj nared za pogovor. »Že leta 
73 smo pričeli z delom pionirske 
hranilnice na naši podružnični šoli, 
na pomoč pa so nam takrat in tudi 
danes priskočili delavci Ljubljanske 
banke,« je povedal Anton Lah. In še 
dodal, da so bili eni prvih v žalski 
občini.

V dobrih desetih letih so k var
čevanju pritegnili vse učence, letos 
jih je 56 poleg njih pa v pionirski 
hranilnici varčujejo tudi vse šolske 
organizacije.

Lani so v blagajni, za katero

skrbijo učenci tretjega in četrtega 
razreda, zbrali dvanajst starih mili
jonov. Od tega so osem milijonov 
vezalj na tri mesece, obresti pa 
bodo porabili za končno ekskurzijo 
in šolo v naravi. Sicer pa to ni prvič, 
da se .obnašajo kot dobri gospo
darji. Že prejšnja leta so vezali de
nar, iz dobljenih obresti pa kupili 
sani in smuči.

Po oceni mentorja so letošnje 
leto zelo pridni učenci prvega raz
reda, pa tudi vsem ostalim šolarjem 
gre varčevanje dobro od rok. In 
zakaj bodo porabili privarčevani 
denar? Takole so razložili:

R om ana Jelen, 3. razred : 
»Denar bom potrebovala takrat, ko
bomo šli učenci v šolo v naravo. 
Letos bomo šli na morje, zato pri
dno varčujem. Denar največkrat 
dobim doma, še zlasti takrat, ko 
sem pridna.«

L id ija  S uper, 3. raz re d : »Pri
varčevala sem že 3000 din. Denar 
ponavadi prinesem vsak teden. 
Dobim ga pri stari mami, če pride 
kdo na obisk ali pa doma. Tudi jaz 
hranim denar za šolo v naravi.«

N a ta lija  Jeze rn ik , 4. razred : 
»Pionirsko hranilnico vodim že pol 
leta, pri delu pa mi pomagajo 
uslužbenci in tovariš. Denar zbira
mo ob ponedeljkih, sredah in pet
kih, če je treba, pa tudi vsak dan.«

B oš tja n  Turinek, 4. razred : 
»Ko bom zbral dovolj denarja, si 
bom kupil novo luč, zavore in si 
popravil kolo. Nekaj denarja že 
imam v hranilnici, ostalo pa bom še 
zbral.»

V p o d ru ž n ič n i š o li na P o n ikv i je  b o lj m a lo  p ro s to ra , z a to  im a jo  p io n irs k o  h ra n iln ic o  k a r v raz
re5 u Irena Jelen

Rodil se je 
s kulturo u srcu

Na strani, namenjeni kulturi, 
ponavadi predstavljamo priza
devne delavce v kulturi, z name
nom da bi jih spoznala širša oko
lica. Tokrat je bil naš sogovornik 
Darko Šuler ali kot ga domačini 
najraje imenujejo kar Darci, pa 
ne zato, ker mu drugače ne zna
jo reči, ampak ker ga imajo kra
jani radi, saj je ne samo za kultu
ro, ampak za razvoj kraja veliko 
storil. Sam sem bil prepričan, da 
o njem vem veliko, saj sva se 
srečala že na mnogih akcijah in 
prireditvah, ki jih prav v Libojah 
nikoli ne manjka. Čeprav njegova 
postava ne daje vtisa močnega 
moža, pa je njegova volja trdna 
in vztrajnost brezmejna. Ko pa 
mi je razodel pet desetletij aktiv
nega in seveda tudi plodnega 
dela, sem ugotovil, da mi tudi 
tokrat ne bo uspelo niti spoznati 
še manj pa zapisati vse o člove
ku, ki je življenje posvetil sloven
ski besedi in pesmi. „Im ate pa 
srečo, da ste ga našli dom a," je 
hitro pristavila njegova žena, ko 
sva začela klepetati. To ji tudi 
verjamem. Darko pa se je le hu
domušno nasmehnil, nato pa z 
roko segel v košate sive lase ih 
se v mislih povrnil v leto 1937, ko 
se je kot kratkohlačnik že vključil 
v društvo Vzajemnost. Kmalu pia 
so ga zastrupile odrske deske in 
kar 43 iger, je v njegovi bogati 
režiserski zakladnici. In ko sem 
ga prekinil s vprašanjem, katero 
delo mu je najdražje, je najprej 
nagrbančil čelo, ostre oči so se 
zapičile vame, kot da sem mu 
zastavil nerešljivo vprašanje, gu
be na obrazu, ki so mu jih nekaj 
pustile tudi odrske deske in delo, 
so naenkrat izginile in tedaj se je 
odločil za Jurčičevega Domna.

„L jud je so tako doživeto sprem
ljali to igro, pa tudi menije prira
sla k srcu," je še dodal in se zo
pet povrnil v leta, ko so bili po
goji dela težji, medsebojno tova
rištvo pa dosti večje. „M ed  
igralci nismo poznali sporov, ni
česar nam ni bilo težko napraviti, 
pa tudi- čas ni bil vprašanje. Ta 
presneta televizija je amatersko 
dramsko dejavnost postavila či
sto na stranski t ir ,"  se je naen
krat razhudil Darko in nadaljeval. 
„M ed vojno sem bil izseljen, po 
vojni pa sem bil med ustanovitelji 
KUD Ivan Cankar, ki se je leta 
1952 preimenovalo v Svobodo. 
Skoraj dve desetletji sem bil 
predsednik društva in v tem*času 
smo kulturni dom dvakrat obno-

Darko Šuler

vili. Že tedaj sta nam pri obnovi 
doma največ pomagala Rudnik 
in Keramična industrija. Zob ča
sa je pustil sledove tudi na seda
njem domu Svobode in pred 
dvema letoma smo se zopet lotili 
obnove. Vedno sem upal, da 
nam bo kdaj uspelo zgraditi nov 
dom, vendar smo tudi s seda
njim obnovljenim domom zado
voljni. Le prostorov za delo sek
cij in knjižnice nam še pri
manjkuje. Preko devet milijonov 
nas je veljala obnova, sredstva 
pa so prispevale OZD iz naše 
krajevne skupnosti in pa občin
ska kulturna skupnost. Že sedaj 
se intenzivno pripravljamo na 
praznovanje občinskega prazni
ka, študiramo pa tudi novo ig
ro ." Ko je omenil igro, je za tre
nutek utihnil, si prižgal cigareto, 
potem ponosno pristavil, da so 
njihove sekcije zelo aktivne, 
godba keramikov in tamburaši 
imajo pa tudi bogato tradicijo.

„Sedaj sem ti pa že toliko pove
dal, da boš dobil občutek, da se 
želim samo hvaliti," je naenkrat 
prekinil svojo pripoved in ker ga 
poznam, vem, da ni tako. Kljub 
temu pa je treba dodati, da je bil 
Darko dolgoletni član kolektiva 
Keramične industrije Liboje in te
daj tudi član republiškega odbora 
sindikata. Tudi predsednik kra
jevne skupnosti je bil pred leti. In 
ker ga v krajevni skupnosti in 
kulturnem društvu ne morejo 
pogrešiti, so mu naložili zahte
vno nalogo pri obnovi kulturnega 
doma, kljub temu da je dva dni 
pred kulturnim praznikom zabe
ležil 65 letnico. In kar nehote se 
mi je vsilila misel, da se je Darko 
rodil s kulturo v srcu.

Jk

Žaiec

Ravne strehe povzročajo 
težave v vrtcih

Naj imajo najmlajši še tako radi 
čas, ko zapade čim debelejša 
snežna odeja, pa najbrž tudi njim 
ni lepo, ko jih sredi igre, kosila ali 
pa opoldanskega počitka zmoti 
neprijetno curljanje izpod stropa.

V treh vrtcih žalskega Vzgojno 
varstvenega zavoda, in sicer v 
Petrovčah, na Polzeli in v Žalcu, 
namreč vsakokratna snežna ode
ja povzroča hude preglavice 
tamkajšnjim delavcem. Vzrok za  
to pa so slabo narejene terasaste 
strehe.

Z vodo, zamakanjem ih ponekod tudi 
odpadanjem ometa, slednje velja pred
vsem za žalske prostore] imajo v teh treh 
vrtcih težave že od Vsega začetka. 
Zgrajeni so bili: v Petrovčah pred šesti
mi, na Polzeli pred des stimi in v Žalcu 
pred trinajstimi leti. Fo vsakokratnih 
nalivih so v teh enotéh morali iskati

obrtnike, da so popravili tisto, kar je 
uničila voda. Ob debelejši snežni odeji 
pa so morali v Žalcu in na Polzeli iskati 
pomoč gasilcev, da so jim odstranili 
sneg. Zlasti so se po besedah ravnate
ljice Vzgojno varstvenega zavoda Janko 
Herman doslej izkazali žalski in šem- 
petrski gasilci, amni pa so jim bili pri
pravljeni pomagati Polzelani.

Vsakokratna pomoč gasilcev je vse
kakor hvalevredna, vendar se v teh vrtcih 
zavedajo, da bodo morali problem rešiti 
drugače. Od tistih, ki so takšne strehe 
zahtevali, in od tistih, ki so jih slabo 
naredili, rešitve niti ne pričakujejo več, 
edini izhod vidijo le v zamenjavi streh. Če 
bodo imeli dovolj denarja, bodo še letos 
naredi dvokapnico v Žalcu, zatem pa naj 
bi strehi zamenjali tudi na Polzeii in v 
Petrovčah.

Irena Jelen

Komentar

Pa ne le v vrtcih...
Omenjeni vrtci še zdhleč niso edini 

primeri več kot slabo nanejenih streh v 
žalski občini. Ravne strehe so vse svoje 
slabe strani pokazale tudi drugod, ^e  v 
samem Žalcu bi lahko naredili kar zaje
ten seznam; na njem bi našli šolsko te
lovadnico, stanovanja v Čopovi ulici, pa 
dom SLO in še nekatere. Zgradbe torej, 
ki se ne morejo pohvaliti \s častitljivo 
starostjo.

Ni nova resnica, da delavci naših de
lovnih organizacij niso sposobni narediti 

r ravnih streh, ki bi bile kos snegu in večjim

nalivom. To dejstvo ni znano šele oo 
včeraj, zato si tisti, ki pod takšnimi go
bastimi ravnimi strehami živijo, še toliko 
bolj zastavljajo vprašanje, kdo je tis ti; ki 
še naprej podpira in dovoljuje takšne 
projekte.

Pred leti so nekateri vodilni možje v 
občini bojda celo nameravali sprejeti 
odlok o gradnji objektov z ravnimi stre
hami. Dosedanje izkušnje pa so po
kazale, da bi bil sprejemljivejši in pred
vsem pametnejši odlok o prepovedi 
gradnje takšnih objektov. Irena Jelen

A K C IJA  PO T E K A  USPEŠNO
V Žalcu je akcija zbiranja sredstev za 

kulturni dom v polnem razmahu. Aktivisti 
krajevne organizacije SZDL poročajo o 
izredno dobrem odzivu občanov. Torej 
se večina zaveda izrednega pomena te 
naložbe za mesto Žalec in celotno 
občino. Krajani prispevajo po svojih 
močeh in razumevanju. Znani-so zgledni 
primeri, med njimi Meta Rainer, ki je 
prispevala 10.000 dinarjev, podarila pa 
je tuo, svojo knjižno zbirko občinsl

matični knjižnici. Ne manjka prispevkovv 
višini 5.000 dinarjev, ki jih prispevajo 
številni posamezniki, med njimi pa so 
tudi takšn: v akciji nočejo sodelovati
ali jo na gror. način odklanjajo. Zato v 
krajevni skupnosti Žalec pričakujejo, da 
se booo tudi ti redk ' amezniki ne- 
knadno pridružili akc,, . tako izkazali 
pozitiven odnos do kulture. O akciji 
orno še poročali.



L i t e r a r n i  v e č e r i  
k n j iž e v n e  m la d in e

Z a  le to š n j i  k u lturn i p ra 
z n ik  je  o s n o v n a  o r g a n iz a 
cija  k n j iž e v n e  m la d in e  v  
o b č in i Ž a le c  p rip rav ila  v  
ž a ls k e m  m la d in s k e m  k lu 
bu p r e d s ta v it e v  p o e z i j e  in  
p r o z e  m la d ih  u s tv a r ja ic e v  
n a š e  o b č in e .

Predstavitev literarnih stva
ritev je bila sestavljena iz dveh 
delov. V prvem sta predstavila 
svojo prozo Marta Smrdel in 
Marko Cestnik, ki ie sam pre
bral svoj potopis Matadi, no
velo Marte Smrdel Srečanje z 
neznancem pa je interpretirala 
Irena Završnik.

Poezijo, ki je bila vsebina 
drugega dela, sta prebirala 
David But in Marta Smrdel. 
Predstavila sta dela Bojana

Pevca, Janka Napotnika, Uraga 
Petka, Jolande Ušen in Marte 
Smrdel. V vseh prispevkih so 
mladi ustvarjalci na svoj način 
podajali videnje sveta, sebe v 
okolici in svoj odnos do nje.

Predstavitev literarnih del so 
popestrili avtorji sami, saj je 
vsak poskušal povedati nekaj o 
svojem delu. To pa je dajalo 
možnost tudi poslušalcem, da 
so se vključili v pogovor. Ob 
tem je beseda nanesla tudi na 
(ne)možnost izdaje lastne zbir
ke in na težave z objavo del v 
sredstvih javnega obveščanja. 
Prvi korak in pravzaprav edina 
pot za objavo del mladih 
ustvarjalcev je tako glasilo 
književne mladine občine Ža
lec. Jasna Rode

K v iz :  M la d i  in  k m e t ij s tv o
Zadnje dni februarja ter prve 

dni marca merijo mladi moči v 
poznavanju kmetijstva.. Triin
dvajsetega februarja je bilo 
namreč v Taboru občinsko 
tekmovanje Mladi in kmetijstvo. 
V Hmezadovi dvorani so tek
movali mladindi s Polzele,

Braslovč. Tabora, Petrovč,, 
Trnave, Šempetra ter z Vran
skega. Letošnje občinsko tek
movanje so p 'ipravili člani ak
tiva mladih zadružnikov iz Ta
bora. V začetku marca pa bo v 
Žalcu še območno tekmovanje.

Na Vranskem zaživel AMZ
Vransko poznajo domala po vsej 

Sloveniji. Kako tudi ne bi vedeli zanj, 
saj je ta kraj, na robu žalske občine, 
prireditelj vsakoletnih kmečkih iger. 
A ravno na Vranskem je v zadnjih 
dveh letih zavladalo mrtvilo v delu 
tamkajšnjega aktiva mladih zadruž
nikov. V vrstah tistih torej, ki bi 
morali imeti odločilno besedo pri 
organizaciji in pripravi tega tradi
cionalnega srečanja mladih kmetij- 
cev. Kaže pa, da se bo zdaj obrnilo 
na bolje.

V začetku februarja je bil namreč

na Vranskem ustanovni sestanek 
tamkajšnjega aktiva mladih zad
ružnikov. 2a začetek se je zbralo 
okrog dvajset mladih. Le-ti so izvolili 
svoje vodstvo ter določili okviren 
program dela. Vodenje aktiva so 
zaupali Lilijani Goropevšek iz Pre
kope, k temu, da je ponovno zaži
velo delo aktiva, pa je pripomogel 
tudi njihov mentor Braslovpan 
Marjan Rajh, sicer pospeševalec v 
Temeljni zadružni organizaciji na 
Vranskem.

Irena Jelen
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Marca 24. študentski večer
Člani osnovne organizacije kluba študentov iz Žalca, 

ki letos praznujejo petindvajsetletnico svojega obstoja in 
delovanja, pripravljajo te dni svoj tradicionalni študentski 
večer.

Prireditev bo 23. marca v 'Ž a lcu , tokra t že štiriindvaj- 
setič zapovrstjo. Tako kot vedno, bodo tud i letos študen
tom  odstopili svojo dvorano delavci Hmezada, za ples in 
dobro razpoloženje pa bodo poskrbeli stalni spremljevalci 
študentskih večerov — člani ansambla Vokali. Poseben 
program pripravljajo tud i študentje sami, poleg tega pa 
obljubljajo, da bodo večer popestrili še plesalci iz T itovega 
Velenja.

I
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M arjan  Rajh: »Res je  b ilo  
čudno, da je  a k tiv  m la d ih  
zad ru žn iko v  na V ranskem  
b o lj a li m an j ž iv o ta r il, ko  pa 
im am o vsako  le to  p rired ite v , 
po ka te ri je  V ransko  po zna no  
tud i d rugod . A k tiv  zd a j p o 
novno »spravljam o skupaj«, 
tud i d e la vc i TZO V ran sko  nas 
po dp ira jo , na vo ljo  nam  b o do  
da li tu d i kakšen  d ina r. Za z a 
če tek  se bom o u d e le ž ili 
ob č in skega  in reg ijske ga  
kv iza  o  km e tijs tvu , g lavna 
na loga pa bo seveda p rip rava  
km ečk ih  iger.«

M Š  KLUB ’85
\  TRNAVI

Začni il soni, kaj pomeni izgubiti mater
Ni dolgo tega, kar mu je umrla mati. Zahrbtna bolezn ji ni prizanesla. Željko je takrat spoznal, kako 

neizpr osen je svet, v katerem se bije nenehen boj med življenjem in smrtjo. Mati je še v trenutkih pred smrtjo 
mislila nanj. Kako zelo ga je ljubila! Vedno je želela, da bi postal dober, plemenit, toda odločen in 
neustrašen. Ceste mu je dejala: »Željko, v življenju moraš biti dober, toda odločen. Ti si fant, ne dekle. Ko 
odrasteš, boš moral v življenju ravnati kot mož. Ne boj se, vsega tega te nauči življenje, če mu boš veren 
učenecl«

Z njim je bila nežna kot z deklico, a tudi odločna kot s fantom. Kako hvaležen ji je bil za vse. »Željko, sedaj 
boš ostal sam na svetu. Jaz grem k očetu. Odslej bo skrbela zate teta. Si si zapomnil vše, kar sem te 
naučila?« so bile njene zadnje besede. Ni in ni mogel verjeti, da njegove ljubljene mame ni več. Sedaj ijjaa’ 
le še njeno sliko, niene obleke in spomine nanjo.

Kadar se vrača iz šole domov, se ustavi pri velikem topolu ob poti. »Željko, vidiš, takšen bi moral biti 
nekoč, kot ta topol, odločenm neustrašen. Ne ustraši se ne nevihte ne vetra, kot sé človek ne sme bàli 
življenja!«. Da, tako je rekla mati. Naslonil se je na mogočno drevo in pogledal v nebo. »Željko, kako si-vejik! 
Cel fant si že! Zelo si mi podoben, bolj kot očetii. Moje oči imaš!« Med solzami seje nasmehnil. Zazdelo 
se mu je, da mu mati šepeče: »Željko, kaj pa jočeš, saj nisi dekle!«

Zaslišal je zvon. Bilo je poldne. Zazdelo se mu je, da ga mati pričakuje med domačimi vrati in ga kliče. 
Nehote je vzkliknil: »Mama, saj že grem!« Vzklik je odjeknil, Željko je obstal. Vse so bili le spomini, teile 
spomini. V velikih, temnorjavih očeh so se lesketale solze, a se jih ni sramoval. I ■

Tomaž Sever, 8.!B, 
OŠ Polzfela

Mamico sem užalil
Mamica mi je naročila, naj nesem hrano psu. Jaz oa sem se šel raje igrat k Juretu. Bilo je zelo zanimivo. 

Igral sem se ves popoldan. Mamica me je trikrat poklicala, naj opravim svoje delo. A moja ušesa so bila 
gluha. Ker je nisem ubogal, sem jo zelo užalil. Domov sem prišel pozno zvečer. Vprašal sem, če je kaj za 
večerjo. Vsi so bili tiho. Mamica se ni hotela pogovarjati z mano. Od jeze sem šel spat brez večerje. A sklenil 
sem, da mamice ne bom nikdar več užalil. . _ • „

Ales Repnik, 3. a, 
OŠ POLZELA

Tehtnica se noče nagniti
Sedem let sem brezskrbno bodila v šolo, sedaj sem že v osmem, 

a misli na bodočnost so vsak dan drugačne. Včasih se mi zazdi, da 
šem v velikem labirintu in ne najdem poti iz njega v mojo bodočnost.
Ne vem, kako naj še odločim?

Starši mi svetujejo to, prijatelji spet drugo, a odločiti se, je tako 
težko. Včasih me veseli rudarstvo, drugič spet medicina. V sebi 
pretehtavam, merim in dodajam ter odvzemam uteži, ampak moja 
tehtnica se ne nagne v nobeno smer.

Moje misli so kot oblaki pred nevihto; ko jih veter preganja sem 
ter tja. Prihodnost mi je velika uganka, ki je ne morem in ne morem 
rešiti. Ko pa se bom odločila, upam, da se bom prav, da mi kasneje 
ne bo žal, kajti še predobro se zavedam pomena pregovora, ki pravi:
Po toči zvoniti je prepozno! Romana Miklavc, 8. b,

OŠ Vransko

Skrb za ptice
Tudi letos pozimi sem skrbel za ptiče. Na balkonsko ograjo sem 

postavil krmilnico. R ice  sem krmil s pšenico, pozneje pa s koruzo, 
ki sem jo mlel s starim mlinčkom za kavo. Včasih sem jim dal goveji 
loj, ki smo ga drobno zrezali. V krmilnico je prihajalo precej ptic, 
največ je bilo vrabcev, nekaj siničk in drugih. Ptice hranim zato, ker 
si v snegu težko najdejo hrano. Jože ZajCi 2. a, .,V,UM

OŠ Petrovče '“ '""•m

Praznovanje kulturnega dne
. Tudi letos smo na naši šoli počastili 8. februar — slovenski kulturni praznik, saj smo za razredno in 

predmetno stopnjo pripravili pester program.
Za mlajše učence so člani dramskega krožka izvedli igrico Smetanovi kolački, mi s predmetne stopnje 

pa smo si ogledali mlade slikarje, recitatorje in pevce, Na občnem zboru ŠKD so nam predstavniki krožkov 
na kratko opisali svoje delo in dosežke. Nagradili smo najbolj uspešne učence; učenci drugih razredov pa 
so bili sprejeti v ŠKD.

Nazadnje je bil za predmetno stopnjo kviz o Leopoldu Suhadolčanu, na katerem so sodelovali učenci 
sedmih in osmih razredov. - .

Ljubica Gojznikt 7. a, 
OŠ Žalec

Akcija Naš klub pomeni orga
nizirano gibanje, mladi aktivno 
preživljajo prosti čas, organizirajo 
družabne in .kulturne večere, si 
oglejujejo filme, se pogovarjajo, 
kdaj pa kdaj tudi zaplešejo ali pa 
pripravijo literarni večer. Akcija 
Naš klub je stalna naloga osno
vnih organizacij mladih in neka
tere mladinske organizacije v žal
ski občini aktivno in povezano 
delujejo na vseh področjih klub
ske dejavnosti.

Sredi marca pripravljajo člani 
občinske organizacije mladih ter 
mladinci iz Trnave prvi pregled 
dela Naš kluh 85. Pregled dela 
bo pripravljen v obliki družabne
ga večera. V prostorih Hmeljar
skega doma v Trnavi bodo 
sodelovali mladi z izraznimi plesi, 
skečem, z glasbenimi točkami in 
drugim.

Istega dne bodo v mladinskih 
prostorih organizirali okroglo 
mizo o preživljanju prostega ča
sa mladih. Udeležili se je bodo 
predstavniki mladinskih orga
nizacij iz celotne žalske občine, 
na razgovor pa bodo povabili tu 
di predstavnike iz republiške 
mladinske organizacije. Na tem 
srečanju bodo poskušali predsta
viti težave mladih, govorili bodo 
o tem, kako pravilno zapolniti 
prosti čas, kako organizirati 
zanimive akcije ter kako pritegni
ti k sodelovanju čimveč mladih.

J. Ušen

$ u o n m k

Risali smo
8 februarja smo imeli v šoli proslavo. Bilo je veliko nastopajočih. Med njimi smo bili tudi risarji, ki smo 

risali s kredami in voščenkami. Vsak je risal enega od književnih junakov. Ko smo končali,,so učenci 
ugotavljali, iz katerega dela so junaki. Vse so pravilno ugotovili. Na koncu je tovarišica vsakemu podelila 
v spomin na ta dan tempera barvice. •

Jasna Antiopa^ 5. c, 
OS Žalec

Vesli iz šole

Bratov
Juhart
Šempeter

— V petek, 8. februarja, 
smo imeli kulturni dan. Šolsko 
kulturno društvo je po kultur
nem programu prodalo poro
čilo o delu in uspehih. Odbor 
se je s šopki zahvalil vsem, ki 
so sodelovali pri programu 
otvoritve novega prizidka k 
šoli. Nato so nas gostje — 
dijaki. PŠC — razveselili z ig
rico Žmurkovi otroci.

Lhii

— V soboto, 9. februarja, 
so naši recitatorji in dramska

skupina nastopili z recitalom 
Prebudil si svoj rod in z igrico 
Kaj bom, ko bom velik v de
lovni organizaciji SIP. Naš 
program so popestrili še 
tamburaši in vokalni kvintet s 
Polzele.

— Konec januarja je bil na 
šoli odbojkarski turnir 6., 7. in 
8. razredov. Igre so bile na
pete in razburljive. Zmagova
lec je bil 8. razred, nato 6. 
razred in zadnji 7. razred.

— Pretekli teden je bila na 
šoli odbojkarska tekma nad 
ekipo žalskih osnovnošolcev 
in domačinov. Zmagali so 
šempetrski odbojkarji.

— Zadnji šolski dan smo 
izdali drugo številko šolskega 
glasila. Najbolj veseli smo bili 
rubrike Za razvedrilo.

Pionirske 
prireditve 
v marcu

5. Prvenstvo v streljanju v 
Žalcu

11. Zimsko prvenstvo v at
letiki v Žalcu

22. Finale kviza klubov OZN 
v Žalcu

29. Srečanje mladih reci
tatorjev v Žalcu

Tekmovanje mladih kemi
kov v Braslovčah

RUBRIKA MLADIH

Po poti štirinajste
12. februarja so mladi iz celj

skega območja sklenili letošnji, 
po vrsti že 12. tradicionalni po
hod po poteh slavne štirinajste 
divizije. Udeležilo se ga je kakih 
500 pohodnikov, v zadnji etapi, 
kjer je sodelovalo okrog 30 mla
dih iz naše občine, pa 200 po
hodnikov in prav toliko se jih je

pridružilo zadnje dopoldne poho
da, ko so prišli v Topolšico, kjer 
je bila letošnja sklepna slove
snost. Na slovesnosti, ki so jo 
pripravili pred hišo, v kateri je bi- 
ia pred 40. leti podpisana kapitu: 
lacija nemških oboroženih sil za 
jugovzhodno Evropo, je o juna
ških bojih štirinajste ter o dogod

kih v Topolšici govoril general 
Miha Butara.

V tretji etapi, kjer so sodelovali 
tudi mladinci naše občine, so 
imeli skoraj takšno vreme kot 
pred štiridesetimi, leti. Mraz in 
sneg sta jim bila spremljevalca 
obadva dni pohoda.

TONE TAVČAR



IZ  N A Š IH  K R A J E V N IH  S K U P N O ST I

Ž A L E C
- — -

Ob boljši oskrbi bi prodali še več P O L Z E L A

Razen kruha in mesa lahko gos
podinje v Merxovem kiosku na Tri
glavski ulici v Žalcu kupijo domala 
vse za vsakodnevne potrebe v ku
hinji. Lani so prodali za okoli 16 
milijonov dinarjev blaga in sicer 
največ zelenjave, sadja in pijač. 
Vodita ga prodajalki in poslovodki- 
nii obenem Milena Hribar in Irena 
Kranjer. Vse, kar prodata, jim do
važajo iz Merxovih skladišč oziroma 
Blagovnega centra. Razen mleka in 
izdelkov, ki ga dovažajo vsak dan, 
|im ostalo blago dovažajo le enkrat

tedensko. Tako so, kot pravi Irena 
Kramer, večkrat slabo založeni z 
izdelki, po katerih kupci največ 
sprašujejo. Prodali bi lahko več alp
skega mleka, slaba pa je tudi izbira 
čokolad, keksov in vina.

Prodaja blaga se jé v zimskih 
mesecih zmanjšala. Med Merxovimi 
kioski pa žalski ni bil med zadnjimi. 
Skupnega prometa je bilo milijon 
tristo tisoč oziroma šeststopetde- 
set na prodajalko. Vodenje, naro
čanje blaga si Milena in Irena delita.

Delata v izmenah, le v času dopus
tov imata deljen delovni čas. Takrat 
ne moremo dobiti zamenjave in je 
kiosk nekaj ur celo zaprt kljub temu, 
da je poleti največ prometa Poleg 
tega pa bi nujno potrebovali skla
dišče za embalažo, kot pravi Irena 
Kramer:

»Že dalj časa prosiva, da bi uredili 
skladišče za embalažo, ki jo imamo 
sedaj založeno kar ob kiosku. Tako 
so nam poleti odnalali kar cele za
boje steklenic. Problem naj bi se 
rešil že letos aprila.“

Irena K ram er: »P rodam o na jveč ze le n ja ve  in l> ijač.«

Pepel kar pred pragom
Dobesedno pred vhodom v 

bloka 1 in 2 v ulici Florijana 
Pohlina v Žalcu odlagajo odpad
ke iz centralne peči. Sicer pa 
smo o tej posebnosti, ki ji ni 
primere, že pisali in opozorili 
hišna sveta, da mimoidoče to 
moti in da to  nikakor ni v okras 
mestu. Stanovalci sicer pravijo, 
da jih vonj žlindre moti in da za
radi tega ne morejo zračiti stano
vanj. Tudi inšpektorji so zahte
vali, da morata hišna sveta 
poskrbeti za odvoz odpadkov. 
Čeprav nam je predsednik hišne
ga sveta zagotovil, da bodo kupi 
pepela odstranjeni, pa do dneva, 
ko smo napravili posnetek, tega 
niso storili. Odpadki so, vsaj po 
velikosti kupa sodeč, od celotne

kurilne sezone. Odločili smo se, 
da povprašamo predsednika 
hišnega sveta Andreja Šketa, kje 
so vzroki za to.

,,S komunalo imamo pogod
bo, da nam enkrat mesečno od
važa pepel, vendar zaradi mraza 
tega še niso opravili. Ker nima
mo kontejnerja za te odpadke, 
jih pač odlagamo na najbližje 
mesto. Kontejnerja nismo kupili, 
ker za to nimamo sredstev, mi
slimo pa, da bi za to morali 
poskrbeti stanovanjska skupnost 
in pa krajevna skupnost," je po
jasnil Andrej Šketa.

Seveda smo za mnenje 
zaprosili tudi predstavnika sta
novanjske skupnosti, ki nam je 
povedal, da za odvoz odpad

kov in kontejnerje niso dolžni 
skrbeti oni, ampak hišni svet. 
Povedal je še, da so jim pred leti 
kupili dva kontejnerja prav za te 
namene, žal pa jih uporablja 
hišni svet za druge namene.

Inšpekcijske službe nismo 
vprašali za mnenje, saj je vendar 
jasno, da so odlaganje in za od
voz odpadkov dolžni poskrbeti 
stanovalci oziroma hišni svet, a- 
to je tudi zahteva krajevne 
skupnosti, da morajo stanovalci 
omenjenih blokov ta problem 
nemudoma rešiti. Dodamo lahko 
še, da tudi med letom stanovalci 
v ulici Florijana Pohlina slabo 
skrbijo za lepši izgled okolice 
blokov.

jk

U B O J E Priprave na referendum
Že nekaj krajevnih skupnosti 

se je v občini odločilo za svoj 
samoprispevek, s katerim so si 
krajani izboljšali komunalne
ureditve, vrtce, telefonsko
napeljavo in vse tisto, za kar je 
zmanjkalo sredstev v občinskem 
samoprispevku. Se več KS pa 
se pripravlja na takšen odločilni 
korak, med njimi je tudi KS Li
boje.

Žavedaio se, da je potrebno 
veliko trudu in volje, samoodpo- 
vedovanja in finančnih sredstev 
za izvedbo posamezne delovne 
akcije v raznih zaselkih. Da pa bi 
se zastavljeni cilji'izvedli, se je 
vèdsfvó' KS’ Tn družbeno

političnih organizacij odločilo, da 
b i 's  pomočjo v obliki samopri
spevka to uspeli.

S tare jš i kra jan i se še 
spominjajo, da je bil v kraju 
izglasovan že samoprispevek za 
šolo, zato upajo, da bo tudi tok
rat uspel. Predlogi za lasten 
samoprispevek so bili že podani 
na programski konferenci KK 
SZDL in na sejah sveta in 
skupščine KS. Na sejah predse
dstva KS in predstavnikov DO 
pa je bil sprejet prvi okvirni 
program dela, ki pa- se bo še 
dopolnil in spremenil z obravna
vo po vseh zaselkih KS. V gla
vnem* parbi 'biW’ v ’Samoprispevek

zajeto: dokončanje ceste v
Zagreben, asfaltiranje dvorišča 
pri novem vrtcu, sofinanciranje 
vodnega rezervoarja v Porancih, 
ureditev in razširitev ceste na 
Brnico, elektrifikacija in ureditev 
ceste do Kozovinca, sofinancira
nje telefonskih priključkov, pred
vsem v oddaljene zaselke, odkup 
starega otroškega vrtca in notra
nja ureditev, sofinanciranje gar
derob TVDPartizana za shrambo 
rekvizitov ipd. Vse to pa bo 
potrebpo v javni _ razpravi še 
uskladiti, podan pà je bil tudi 
predlog, da upokojenci z nizkimi 
prejemki ne bi plačevali samo
prispevka. J. Koštomaj•

Nov modelarski 
klub

Na Polzeli so pred tednom 
ustanovili letalsko-modelarski 
klub Lastovka. Za izdelavo letal
skih modelov in tekmovanja je 
med mladimi veliko zaimanja, 
zato pričakujejo, da se bo v klub 
včlanilo kar največ ljubiteljev 
modelarstva. Ce bodo uspeli 
urediti vsaj zasilne delovne pro
store in pridobiti finančna 
sredstva, bodo že letos sodelo
vali na raznih tekmovanjih. 
Vodstvo kluba so prevzeli Rudi 
KORBER kot predsednik, Beno 
VER DEV kot podpredsednik in 
Žan ŽAN kot tehnični vodja.

V R A N S K O

Problem pitne 
vode

Čeprav je Vransko bogato z 
izviri pitne vode, na katere 
računajo tudi ostali kraji v dolini, 
doslej le-ta vsem krajanom še ni 
dosegljiva. Krajevna skupnost 
Vransko si prizadeva, da bi 
problem kar najhitreje rešila. Lani 
je po 40 letih pričakovanja 
končno pritekla voda na Jese- 
ničnikovo kmetijo, akcije za 
napeljavo vodovoda pa so pote
kale tudi v Limovcah, Zahomcah 
ter za del naselja Prapreče, to je 
za višinske predele, ki so bili 
/ečino časa brez vode.

Čeprav je bila vseskozi prisot- 
ra  pomoč skupnosti za komuna
lo, vključili so se tudi krajani z 
delovnimi akcijami, poleg tega 
pa so uporabn ik i m orali 
primakniti preko sto tisočakov na 
gospodinjstvo za zagotovitev 
vode, le-te ni dovolj za vse upo
rabnike na Limovcah, kjer se te
ren raztega na več kilometrov. 
Odprti problemi s pitno vodo 
ostajajo še vedno v Selu, Brodeh 
in še nekateri manjših naseljih. 
Krajani so pripravljeni sodelovati, 
krajevna skupnost pa bo v dobi 
asfalta in betona morala usmeriti 
svojo dejavnost predvsem v 
zagotovitev najosnovnejših ži
vljenjskih pogojev.

-fiz

G R IŽ E

Srečanje
planincev

Na nedavnem srečanju planin
cev v Grižah so med ostalim po
častili tudi tri generacije planin
cev. Med prvo sodi Ivan Rogel, 
ki je pred kratkim slavil petdeset
letnico in je bil eden prvih članov 
društva. Sedaj skrbi za prapor 
društva in je poverjenik, bil pa je 
tudi med prvimi graditelji planin
ske postojanke na Homu, pa tudi 
danes rad poprime za vsako delo 
v njej. V drugo sodi Milan Polav: 
der, kateremu je v društvu 
prepuščeno delo z mladimi. Kot 
mladinski vodnik skrbi za pionir
sko skupino na šoli, vodi pionir
ske tabore, skrbi za orientacijo, 
izletništvo. Za delo z mladimi mu 

*je Planinska zveza Slovenije po
delila častni znak mladinskega 
vodnika. Delo društva pa je te 
sno povezano tudi z Ludvikom 
Petkom, navdušenim alpinistom, 
udeležencem  odprave na 
Grenlandijo in udeležencem ta 
bora pionirjev planincev Jugo
slavije na Tari.

Na srečanju so podelili članom 
tudi značke za opravljene trans
verzale. Doslej je 15 njihovih 
članov osvojilo značke za 30 pre
hojenih transverzal, 23 za 20, 35 
za deset, ena članica pa je opra
vila že 40 transverzal. Skupno so 
opravili že 64 transverzal in zanje 
zbrali že 2055 značk, od njih sa
mo v lanskem letu 170. 26 njiho
vih .planincev je opravilo trans
verzalo Planine Jugoslavije, 298 
jih je obiskalo Savinjsko pot, 13 
Konjiško planinsko pot, 17 Vin- 
skogorsko pot, sedem jih je 
opravilo Zagorski planinski put, 
24 pa jugoslovansko planinsko 
pot. Ob vsem tem so se udeleže
vali tudi spominskih pohodov po 
poteh NOB.

Ob zaključku .je Ludvik Petek 
navzočim prikazal diapozitive 
alpinistične odprave na Grenlan
dijo.

-fi

Ljuba Zupanc

S tem, ko se je agencija Lju
bljanske banke v Preboldu pre
selila v nove prostore v blagovni
co Savinjskega magazina, so se 
pogoji poslovanja bistveno iz
boljšali. Povečal pa se je tudi 
promet, saj mnogi sedaj koristijo 
usluge v tej agenciji. Kako se v 
novih prostorih počutita bančni 
delavki Zvonka Florjane in Ljuba 
Zupanc, pa sta nam ob našem 
obisku povedali:

„Počutiva se mnogo boljše 
kot v prejšnjih prostorih. Pred
vsem so tu  bistveno boljši delov
ni pogoji. Kot lahko sami vidite, 
pa se vrste čakajočih niso nič 
zmanjšale. Prej bi lahko rekli, da 
so daljše. Na boljšem so ljudje le 
toliko, da jim  ni treba čakati na 
hodniku, kot je bil to  primer v 
starih prostorih. Vsekakor to še

Povečan promet

Zvonka Florjane

vedno povzroča nezadovoljstvo 
strank, zato misliva, da bi se to 
nezadovoljstvo dalo odpraviti z 
zaposlitvijo še ene delavke ali 
delavca. Trudiva se, kolikor je v 
najinih močeh, da zadovoljiva 
stranke in misliva, da so z naji
nim delom zadovoljne. Nič bi
stvenega pa ne moreva storiti k 
zmanjšanju vrst, saj se je poslo
vanje v teh novih prostorih še bi
stveno povečalo. Zlasti hudo pa 
je v času izplačilnih dnevov."

Tako torej naši sogovornici. 
Tisti, ki morajo čakati v vrsti, da 
opravijo svoje finančne zadeve, 
pa jima pritrjujejo: „Upam o lah
ko, da bodo odgovorni tudi o 
tem kaj razmišljali in zaposlili v 
preboldski agenciji Ljubljanske 
banke še eno delovno moč.

D. Naraglav

STIPENDIJE
ZA POKLICE

MIZAR-LESAR
ŠOJ.A V LJUBLJANI

TESAR -  OBDELOVALEC
LESA

Sola v Celju

Delovna organizacija GIP INGRAD CELJE podeljuje za 
šolsko leto 1985/86 več

za naslednje poklice:

GRADBINEC — zidar, tesar, železokrivec in cem entninar 
MIZAR
SLIKOPLESKAR 
STAVBNI KLEPAR 
STAVBNI KLJUČAVNIČAR 
MONTER VENTILACIJSKIH  NAPRAV 
MONTER OGREVALNIH NAPRAV 
ELEKTROINSTALATER

Podeljujemo tud i štipendije za skrajšane programe.
V logo za štipendijo je treba poslati na naslov: GIP 
INGRAD CELJE, Služba za izobraževanje, Lava 7, 63000 
CELJE.
Sprejeli bom o tud i več učencev, ki ne bodo nadaljevali 
šolanja, irt jim  bom o nudili m ožnost usposabljanja za grad
bince, s čim er bodo pridobili in terno kvalifikacijo.

IGM GRADNJA ŽALEC

O B JA V LJA
prosta dela in naloge:
ZIDARJA (dva delavca) ,
POGOJ: KV zidar in eno leto delovnih izkušenj

KLJUČAVNIČARJA
POGOJ: KV ključavničar in dve leti delovnih izkušenj 

KUHARJA
POGOJ: KV ali priučeni kuhar in dve leti delovnih izkušenj

OBDELOVALCA KOVIN (dva delavca)
POGOJ: obdelovalec kovin ali priučeni ključavničar in eno 

leto delovnih izkušenj

Kandidati naj vloge z dokazili o izpolnjevanju pogojev pošljejo 
v 8 dneh po objavi na naslov: IGM GRADNJA ŽALEC.



V SVETU TEME IN TIŠINE KOLUMBIJE
Naša „buse ta", ki jo  spretno 

krmari šofer Nestor, ki je postal 
na mah naš prijatelj in prijeten 
vodič, premaauie prepreko za 
prepreko. Večkrat moramo z njo 
preko vode. Cijazimo se počasi 
in vse bolj se nam dozdeva, da 
danes ne bomo prišli na cilj.

Zopet je začelo deževati, cesta 
je postala gladka in le s težavo 
premagujemo ovire. Za nameček 
se je tudi stemnilo in kot bi se 
proti nam zarotili vsi bogovi, 
obstanemo v blatu in dežju. Pred 
in za nami se nabirajo redki 
avtomobili in le tistim najožjim 
uspe, da se izmotajo iz promet
nega zamaška. Po treh urah smo 
med temi srečneži tudi mi. V 
daljavi vidimo svetlikajoče se 
lučke mesteca Velez in si želimo, 
da bi čimprei prišli do njega in 
tam poiskali prenočišče, saj v 
takem vremenu nima smisla na
daljevati poti.

Ustavimo se pred policijsko 
zgradbo in hip zatem smo v 
rokah prijaznega in gostoljubne
ga komandirja — poročnika Nor- 
berta Castrana, ki odredi stražo 
pri našem avtobusu, nas pa 
popelje do hotela Colonial, kjer 
še zadnjič prespimo noč v 
sorazmerno udobnih posteljah.

Noč je kratka. Zbudijo nas 
bučni glasovi pod našimi soba
mi. Odpravimo se na teraso 
hotela, kjer ugotovimo, da se 
nahajamo v neposredni bližini 
tržnice, ki ravnokar oživlja. Od 
vsepovsod prihajajo trume oko
liških prebivalcev. Eni zato, da 
prisostvujejo cerkvenemu obredu 
v cerkvi, ki prav tako stoji v tem 
kvadratastem mestnem jedru, ki 
je značilno za vsa mesta andske
ga višavja, drugi zato, da proda
jo  svoje proizvode, tretji pa da 
napasejo radovednost in kupijo, 
kar potrebujejo. Tudi mi se 
odpravimo spoznavat življenje na 
tržnici. Ananas in banane pa v 
precejšnji količini romajo k našim 
zalogam hrane na avtobusu.

Čas je za odhod. V našem 
spremstvu je sedaj tudi poročnik 
in njegovi kolegi. Trije se prise
demo k poročniku, ki ima po
polnoma nov rdeč japonski av
tomobil. Poslušano kolumbijsko 
glasbo in ob tem tudi izvrstno 
petje policijskega poročnika Nor- 
berta. M imo nas bežijo prizori. 
Vzpenjamo in spuščamo se po 
visokih gričih in globokih vrta
čah. Strma pobočja so prekrita z

majhnimi njivami sladkornega tr
sa in koruze, na pašnikih se tu 
in tam pase govedo. Vse bliže 
smo našemu cilju — prvemu 
raziskovalnemu področju v obči
ni La Paz. Naša vožnja je konča
na. Ustavimo se v neposredni 
bližini Hoyo del Aira na posestvu 
Antonia Pitalita, ki nam nudi 
svoje gostoljubje. Brez dvoma pa 
se moramo za to zahvaliti 
poročniku in njegovim kolegom. 
Dejstvo je, da se nahajamo na 
področju, ki ga nadzira gverila 
oz. njeni pripadniki M 19. Upa
mo, da mi ne bomo imeli z njimi' 
nobenih problemov. Vso našo 
kramo znot.mo pod streho 
domače „tovarne" za predelavo 
sladkornega trsa in za izdelavo 
gurapa — alkoholne pijače, na
rejene iz sladkorja in koruze. 
Naši spremljevalci nas zapustijo. 
Začenja se zares.

Tabor postavimo na naj
primernejšem mestu, zavedamo 
se, da nas bo močil dež in mora
jo  biti zato šotori dobro posta
vljeni. Vasica Vereda el Tigre 
postane za teden dni naš drugi 
dom. Življenje se odvija po usta
ljenem redu. Vsak dan eden ali 
dva dežurna v taboru, drugi pa 
smo na terenu. Dežurni ima 
nalogo, da pripravlja hrano, skrbi 
za red in čistočo in predvsem 
čuva našo lastnino, ki je za 
domačine neverjetno zanimiva. 
Sami skoraj nismo nikoli, vedno 
nas motrijo oči domačinov. Iz te
ga razloga smo uvedli tudi nočno 
stražo. Dnevni dežurni in nočni 
stražar pa sta morala vsako uro 
o p rav lja ti tud i do lžnost 
metereologa. Meriti temperaturo 
zraka, količino padavin, beležiti 
vremenske spremembe itd. Vsi ti 
podatki naj bi zaokrožili naše 
delo na tem področju.

Naš načrt dela je zajemal deli
tev moštva na dve ali tri razisko
valne ekipe. Najprej smo se 
zagrizli v osvajanje Oko zraka, 
tako z drugo besedo imenujejo 
najglobje kolumbijsko brezno 
Hoyo del Aire. Vanje naj bi se že 
leta 1851 s pomočjo domačinov 
spustil v lesenem sodu 
tamkajšnji duhovnik. Mi smo 
brezno obdelovali polne tri dni, 
verjetno ga tako natančno ni 
pred nami raziskoval še nihče. 
Ob tem pa smo dvakrat doživeli 
krajo vrvi, ki pa se je na srečo 
končala brez posledic.

DARKO NARAGLAV -  dalje

Teniška sekcija -  najmočnejša 
v Partizanu Žalec

Stodvajset članov, od katerih 
jih je skoraj polovica mladih, 
predstavlja najštevilnejšo sekcijo 
v Partizanu Žalec, je ugotovitev 
nedavne letne konference teni
ške sekcije, na kateri so ocenili 
delo lanskega leta in si zastavili 
nov program dela.

Konferenca je v glavnem iz- 
zyenela v zahtevi, da se na sta
dionu v Žalcu, ki je objekt širše
ga družbenega pomena, saj so 
bila vanj vložena znatna družbe
na sredstva, uredi problem 
oskrbnika oziroma prostornika, 
da objekti ne bodo več propada
li. Največ pozornosti so tudi tok
rat namenili redu in disciplini v 
igralni sezoni, programu klubskih 
tekmovanj in udeležbi v II. repu
bliški ligi, ponudbi teniških igrišč 
sindikatom delovnih organizacij.

saj nameravajo letos usposobiti 
še dodatni peščeni igrišči, in tudi 
organizaciji začetnih in nadalje
valnih teniških šol.

Zavedajo se, da bodo le z na
črtnim delom z mladimi lahko 
prodrli v republiških tekmova
njih, zato bodo del sredstev -na
menili tudi za strokovni kader, 
vsekakor pa bo potrebna tudi 
večja zagretost članstva, da bo
do pri tem razbremenjeni neka
teri posamezniki, ki so bili doslej 
nosilci dejavnosti.

Ob zaključku konference so 
zmagovalcem tekmovanj pretek
le sezone v posameznih katego
rijah podelili pokale. Prejeli so 
jih: Sergerj Vučer, Matjaž Diklič, 
Tadej Krušič, Alja Cerovšek, M i
šo Bobovnik, Miran Vovk in Jo
že Kovač. V. Ck

Problematika preboldskega smučišča
Številna dela in vložena sredstva, ki so v ponos prizadevnim smučarskim 

delavcem Smučarskega kluba Prebold, so odraz želja in hotenj, da bi to  smučišče 
postalo takšno, kakršnega si želijo domačini, smučarski zagreteži in vsi tisti, ki pridejo
na to smučišče iz druaili krajev Savinjske doline in tudi oa drugod.

V tej sezoni je bilo izvedenih vrsta smučarskih tečajev za otroke od 5. do 10. leta 
starosti. Snega tudi ni manjkalo, vendar pa ob vsem tem ostaja nerešeno vprašanje 
priprave smučišča za dobro smuko. Zato si prizadevamo, da bi smučišče dobilo 
teptalno napravo. Z njo bi bilo možno smučišče hitro, predvsem padobro pripraviti ter 
s tem podaljšati sezono smučanja. Že pred sezono so o tem potekali številni dogovori, 
vendar dalj od obljub ni prišlo. Smučarski klub sam ne zmore toliko sredstev za nakup 
teptalne naprave, tisti pa, ki bi lahko pomagali, pa za to niso preveč navdušeni. Obstaja 
samo upanje, da se bodo odgovorni ob problemu zamislili in zadevo premaknili z mrtve 
točke. Dotlej pa se velja zahvaliti le prizadevnim zagretežem smučarskega kluba. Ta 
sezona se končuje in verjetno se zanjo ne da ve kaj bistveno storiti, obstaja pa 
nevarnost, da se bo na problematiko v poletnih mesecih pozabilo in bo v naslednji 
smučarski sezoni problem še vedno nerešen. Mogoče pa bo sonce otoplilo tudi srca 
tistih, ki pri tern lahko r r  maaaio. Kdo ve?

Z združenimi močmi se da marsikaj storiti, z združenimi finančnimi sredstvi patudi 
kupiti. In takoimenovani teptalni stroj, katerega del se montira na traktor, vendar ni 
takšen problem. Mar ne? D Naraglav

Vesti iz karateja
Od 8. do 10. februarja je bil v Celju 

seminar karateja, ki se ga je udeležilo 
tudi 24 članov žalske karate sekcije. Na 
seminarju, katerega se je udeležilo več 
kot sto karateistov iz Slovenije in SAP 
Kosovo, sp si pridobili novo znanje in 
izkušnje, ki jih bodo s pridom uporabili v 
novi tekmovalni sezoni.

Zadnji dan seminarja so se udeleženci

pomerili v karate borbah in v tekmovanju 
kat. V absolutni kategoriji je zmagal 
Branko CIMPERMAN, pri pionirjih pa 
sta bila Natalija DOLAR in Miloš GOU- 
BER tretja.

Karate sekcija organizira v februarju 
začetniški tečaj za mladinke in mladince 
od 14. leta starosti. Vpis je ob torkih in 
petkih od 18.30 do 19. ure. Vabljeni!

S. Marič

T e le s n a  k u lt u r a
Še vedno obstaja miselnost, daje telesna kultura samo rezultat 

športnih prireditev — tekmovanj, ampak je nekaj več, česar bi se 
morali zavedati vsi, tisti, ki se vključujejo vanjo, in tisti, ki stojijo ob 
strani.

Telesna kultura je pomembna in bogata prvina prostega časa, 
je človekova radost in sreča; telesnokulturna dejavnost je vrednota, 
ki plemeniti in bogati osebnost in družbeno življenje. Telesnokul
turna dejavnost je navsezadnje tudi del kulture naroda. Spreminjati 
miselnost ljudi, miselnost pasivnih udeležencev te dejavnosti, mi
selnost v tekmovalnem športu in v vrhunskih dosežkih za vsako ceno 
— ne glede na materialne, kadrovske in druge pogoje — pa je težko, 
naiteže!

A. V.

Na p o sne tku  od leve p ro ti de sn i Janez D ebe lak, M a tja ž  M ur in 
Jože V erdev na zm ag ova lne m  od ru  o b  p o d e litv i m eda lj.

Smučarski praznik v Braslovčah
Zadnjo soboto v januarju je bilo v 

Braslovčah jubilejno — štirideseto 
— državno mladinsko prvenstvo v 
smučarskih skokih. Čeprav je vre
me organizatorjem krepko pona
gajalo, saj je snežna odeja naenkrat 
izginila zaradi močne odjuge, pa so 
prizadevni delavci smučarskega 
kluba Braslovče-Andraž vztrajali in 
kljub nemogočim pogojem odlično 
pripravili skakalnico. O • oli dvatisoč 
gledalcev in pa 35 tekmovalcev iz 
trinajstih klubov ter bronasta me
dalja je bilo najlepše plačilo 
organizatorjem za trud. Po tekmi so 
tekmovalci in predstavniki Smu
čarske zveze Slovenike izrekli pri
znanje za odlično pripravljeno ska
kalnico in vzorno organizacijo. Pred 
desetimi leti so stekle prve delovne 
akcije za izgradnjo 70-metrske 
skakalnice, zemljišče zanjo je

brezplačno odstopil Ernest Boš
njak, delavci kluba in krajani so 
opravili več tisoč udarniških ur, 
načrt je izdelal ing. Alojz Jevšenak in 
tako je ob tem velikem dogodku 
prerezal trak Slavko Bošnjak. 
Vsem, ki so pomagali pri izgradnji 
skakalnice, je čestital predsednik 
občinske skupščine Viljem Petek. 
Pokrovitelj državnega mladinskega 
prvenstva je bil SOZD Agros. Po
tem ko so se po doskočišču spustili 
pionirji z zastavami, so se mladi ju
naki pomerili za državnega prvaka. 
Zmagal je Mur iz Žirov, drugi je bil 

.Janez Debelak, Ilirija, sicer pa do
mačin, in tretji Jože Verdev Bras
lovče-Andraž. Jani Jager, član do
mačega kluba, pa je zasedel deseto 
mesto. To je doslej največji uspeh 
mladih braslovških skakalcev.

jk

Šahisti v novih prostorih
Kljub temu da šahovski klub Žalec deluje že nepretrgoma 35 let, pa so 

šele letos, sami pravijo tudi — končno, dobili svoje društvene prostore, ki 
so si jih sami uredili. Klub šteje sicer 70 članov, od tega jih petnajst redno 
šahira, skrbijo pa tudi za podmladek v osnovnih šolah Žalec in Griže. Sicer 
pa bodo sedaj lahko poleg tekmovalnega šahiranja razvili tudi rekreativno, 
posebno skrb bodo namenjali vzgoji mladih šahistov, kar doslej zaradi 
neprimernih prostorov ni bilo mogoče. Kljub slabim pogojem pa so šahisti 

žalskega kluba v preteklih letih dosegli pomsmbne uspehe. Lani so postali 
republiški prvaki in se uvrstili v drugo zvezno ligo. Zaradi neizkušenj, na 
turnirju pa so bili tudi brez potrebnega strokovnega spremstva, so iz druge 
lige sicer izpadli. »Pomembno pa je, da smo ime mesta Žalca ponesli v 
šahovski svet in upamo, da se bomo čez nekaj let zopet uvrstili v to ligo. 
Dobre ekipe ni mogoče ustvariti čez noč,“ so povedali ob odprtju klubskih 
prostorov in dodali, da dobro sodelujejo z DPM, KS Žalec in drugimi klubi. 
Svoje prostore bodo ponudili sindikalnim organizacijam za rekreacijo in 
tekmovanja. Sicer pa je klub odprt petkrat tedensko od 16. do 19. ure za vse 
občane, ki radi šahirajo.

Drev Bernard
Gradbena mehanizacija — 
nizke gradnje —
63320 TITOVO VELENJE 
Prelska 2

zaposli s tro jn ik a  težke  gradbene m ehan izacije .

Pogoj je znanje upravljanja z buldožerji.
Zaposlitev je možna takoj in za nedoločen čas.

Prijave pošljite na naslov: Drev Bernard, Prelska 2, Vinska 
gora. Telefon: 889-100 ali 852-260.

Janko Potočnik
PARKETARSTVO,
Kasaze 7 a

zaposli

kva lific ira n e g a  pa rke ta rja  a li m izarja .

Informacije na telefonu 063 737-232 (zvečer).

Ž a lč a n i v  f in a lu
Manchester, ekipa v malem nogometu Žalca se je po osvojitvi 

prvega mesta na četrt-finalnemturnirjuuvrstilavpol-f inalni turnir. Ta 
je bil v telovadnici osnovnošolskega centra Žalec. V polfinalu se je 
domači Manchester ponovno odlično izkazal in premagal KS Talci iz 
Maribora z 2 : 0 in Luna park iz Ruja 5:2, ekipa KS Talci pa je 
premagala Rujčane s 3 : 0. Tako so se v finale uvrstili nogometaši 
Manchestra iz Žalca in KS Talci iz Maribora. Najboljša strelca 
turnirja sta bila Vogler in Maurek s po tremi zadetki. Sodila sta Edo 
Vranjek in Rafko Kampuš iz Celja. V zmagovalni ekipi so nastopili: 
Ivan Lokan, Srečko Haladeja, Marjan Haladeja, Ciril Naprudnik, 
Sašo Šarlah, Ivan Mavrek, Dani Kotnik, Jelko Pesjak, Grega Jošt, 
Jože Šalej, Andrej Vengust in Vojo Vogler. Žalčani bodo kandidirali 
za organiziacijo finalnega turnirja za pokal Slovenije in ker so že do 
sedadje, turnirje dobro organizirali, pričakujejo, da bo torej finalni 
turnir vŽalcu. Dodajmo še, daje naŽalske doslej največjjuspeh,TVD 
Partizan pa je dobil primat dobregaorganizatorja. Ekipi Žalca želimo 
v finalu čivčeji uspeh.

JK

ZAHVALA
ob izgubi dragega očeta in strica

Jožeta Peclja
iz  Ložn ice  p ri Ž a lcu

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem, sosedom in 
znancem za darovano cvetje in izkazano pomoč. Posebna hvala 
Zapuškovim za pomoč v težkih trenutkih, govorniku, pevcem, du
hovniku ter vsem, ki so ga tako številno pospremili na njegovi zadnji 

poti.

Ž a lu jo č i n jeg ov i in  o s ta lo  so ro ds tvo .

ZAHVALA
Ob boleči izgubi moža, očeta, brata in starega očeta

Franca Koširja
se najiskreneje zahvaljujemo sosedom in prijateljem za pomoč in 
tolažbo ob njegovi težki bolezni. Hvala vsem, ki ste darovali cvetje, 
izrazili sožalje ter sočustvovali z nami. Posebna hvala lovcem, bor
cem KS Griže, planincem, godbi, rogistom in pevcem. Hvala go
vornikom in-vsem, ki ste ga v tako velikem številu pospremili na 

njegovi zadnji poti. Enako župniku za opravljen obred.

Ž a lu jo č i: žena, hč i in s inova  z  d ru ž in a m i te r  b ra ta  in se s tri 
z d ruž inam i.

V SPOMIN

Ivanu Groblerju
Globoko boleč je spomin na 22. februar. Dve leti je minilo, od kar te 
ni več med nami, dragi sin in brat Ivan. Kruta usoda te je mnogo 
prezgodaj iztrgala iz naše srede in za vedno je utihnilo tvoje ple
menito srce. Neštete solze te ne zbude iz večnega sna. Rana ki jo je 
povzročila tvoja smrt, je ostala nezaceljena, spomin nate pa neizb

risen.
Hvala vsem, ki obiskujete njegov prerani grob.

G lob oko  ž a lu jo č i tv o ji na jd raž ji.

V SPOMIN

13. februarja je minilo leto, od karte ni 
več med nami draga mama

Pavla Čuk

V naših srcih je bolečina in težko spoznanje, da je tvoj ljubeč glas 
onemel. Spomin nate ne bo zbledel. Hvala vsem, ki v spomin nanjo 

prižigate sveče na njenem grobu.

H čerka  z d ru ž in o

ZAHVALA

Ob nenadni in prerani izgubi očeta, 
starega očeta in brata

Ivana
Koštomaja

'se iskreno zahvaljujemo sosedom, sorodnikom m vsem, ki ste nam 
pomagali v teh težkih trenutkih, darovali cvetje in izrazili sožalje. 
Posebno se zahvaljujemo prostovoljnemu gasilskemu društvu Za- 
bukovica, govorniku KS Liboje tov. Mlinariču, godbi na pihala iz 
Liboj, župniku iz Griž za spremstvo na njegovi zadnji poti in lepo 
opravljen obred, in vsem, ki ste ga spremili na njegovi zadnji poti.

ž a lu jo č i vs i n jeg ov i



DA NE POZABIMO

Ženske v borbi za enakopravnost
Letos mineva petdeset let, od, kar je bilo v Zabukovici 

ustanovljeno društvo Zveza žen in deklet, ki je v program 
zapisalo boj za mir, enakopravnost žena in boj za volilno 
pravico. V letu 1983 je bilo v Libojah ustanovljeno Društvo 
delovnih žena, ki je prirejalo prj Coceju v Migojnicah predava
nja, na katera so prihajale tudi žene in dekleta iz Prebolda.

Dekleta in žene so bile tudi na sploh zelo aktivne; v času 
stavk so zbirale pomoč v hrani in denarju, leta 1941 pa so so
delovale tudi v pripravah na kasnejšo oboroženo vstajo proti 
okupatorju. Delovale so v Svobodi, v Vzajemnosti, v partijski 
organizaciji. Letos poteka 35 let, kar je KPJ organizirala po 
vsej državi akcije za izboljšanje življenjskih razmer delavcev. V 
Sloveniji so potekale pod imenom Zveze delovnega ljudstva 
Slovenije. 2. septembra 1940 je bila takšna akcija v Zabukovici 
ih v Grižah, v kateri je okoli sto žena zahtevalo izboljšanje ži
vljenjskih razmer in naslonitev države na Sovjetsko zvezo. Po
dobna akcija je bila 7. oktobra istega leta.

V kako težkih razmerah je živelo delavstvo v letu 1935, 
dokazujejo tudi podatki, da je 30 odstotkov tekstilnih delavcev 
zaslužilo manj, kot je znašal eksistenčni minimum na osebo, 18 
odstotkov jih je dosegalo ta minimum, 52 odstotkov pa jih je 
presegalo te stroške. Ob tem so imeli moški za polovico boljši 
standard kot ženske.

V Savinjski dolini so leta 1935 delovale tri tekstilne tovar
ne: v Tovarni nogavic je bilo zaposlenih 124 žensk in 44 mo
ških. Do 600 din je takrat zaslužilo 112 žensk in 18 moških, do 
700 din so zaslužili štirje moški in dve ženski, ostali so zaslužili 
več kot 700 din. Z drugimi besedami povedano je kar 76 od
stotkov zaposlenih, od tega so bile v večini ženske, živelo v 
revščini.

V tovarni Ogrizek-Themel, St. Peter je bilo zaposlenih 70 
delavcev, od tega 49 žensk in 21 moških. Tudi tu je večina za
služila do 600 din. V tovarni Mautner, Litija, Prebold je bilo 
zaposlenih 920 delavcev in delavk. Od 343 moških jih je 39 za
služilo manj kot 600 din in od 577 žensk jih je 113 zaslužilo 
enako, le 49 moških in 205 žensk je zaslužilo več kot 700 din.

V skupni strukturi vidimo, da je 39 odstotkov delavcev, v 
tekstilnih tovarnah izven Maribora in Kranja, zaslužilo do 600 
din, torej so živeli v revščini. Najvišji odstotek teh je bil v to 
varni Ogrizek Themel v Šempetru, kar 81 odstotkov, sledila je 
Tovarna nogavic s 76 odstotki, medtem ko je bil v tovarni 
Mautner, Litija, Prebold le 16 odstotkov. Seveda so to skupni 
odstotki, če bi upoštevali samo ženske, bi bilo stanje še veliko 
slabše.

Takšen je bil torej položaj delavk v tekstilnih tovarnah Sa
vinjske doline, nič boljši pa ni bil položaj rudarskih žena, saj se 
je dogajalo, da rudarji tudi po nekaj mesecev niso dobili plače. 
Zato ni bilo nič čudnega, da je žena-delavka krepko stopala ob 
strani svojega moža v borbi za delavske pravice. _ f j

J

Edi C im erm an , Ki »je pogrn il«  v k r iž iš č u  p red  N am o v Ž a lcu , se  je  
hudova l nad k o m u n a lc i. Po padcu  pa je  im e l še  srečo , da  jo  je  
p re jšn jo  s o b o to  d o k a j po cen i od ne se l. Na po le d e n e li ce s ti na 
m reč tu d i v o z ila  te ž e  us ta v lja jo .

K O M U N A L A
T O K R A T
Z A T A J IL A

milice, tudi do verižnega trčenja 
avtomobilov. Delavci komunale pa 
so še vedno čakali na sonce, ki bo 
odtalilo ledene površine na cesti, 
saj tako ne bo stroškov s peskom ali 
morebiti celo soljo. Zato takšnih 
prizorov, v Žalcu, kot je tale na sliki, 
ni manjkalo. Padci in buške so po
vzročali hudo kri občanov in pri tem 
jim nihče ne more obljubiti, da bo 
prihodnjič bolje. -m. n.

Planinske poli dobro obiskane
Kljub temu da je bila že pred enajstimi leti markirana vezna planinska pot 

po obronkih naše doline, zanimanje zanjo ne popušča. Samo lani jo je 
prehodilo 59 planincev, med katerimi jih je bilo enajst iz Ljubljane, pet iz 
Maribora in devet iz Zagreba. V vseh letih pa je pot opravilo 1063 planincev, 
od tega jih je bilo s področja Meddruštvenega odbora Savinjska 761, iz 
planinskih društev Slovenije 219, iz ostalih društev pio Jugoslaviji 77 in šest 
tujcev iz Avstrije.

V prejšnji številki Savinjskega 
občana sm o očitno žalske komu
nalce tako pohvalili, ker so dobro 
očistili ceste, da so kar zaspali na 
lovorikah hvale. Po snegu, ki je 
zapadel februarja, so namreč 
krepko zatajili. Ceste, križišča in 
pločniki so  bili malomarno očiščeni, 
kasneje pa poledeneli. Zaradi ledu 
je prihajalo do padcev in s tem po
škodb, in kot smo izvedeli na postaji

Marca višje pomoči otrokom
Glede na ugotovitve, da bo rast 

življenjskih stroškov v prvih mese
cih letošnjega leta presegla pred
videvanja planskih dokumentov za 
leto 1985, so pristojni republiški 
organi dali pobudo za povečanje 
družbenih pomoči in nekaterih 
prejemkov.

Da bi ublažili nadaljnje slabšanje 
socialne varnosti družin z najnižjimi 
dohodki, je to tudi bilo predlagano, 
bodo pa to morali obravnavati še 
pristojni organi Skupnosti social
nega varstva Slovenije, Skupnosti 
otroškega varstva Slovenije, na kar 
bomo predlagano in obravnavano 
dokončno sprejeli v skupnosti 
otroškega varstva Žalec.

Od 1. m arca d a lje  na j b i to re j 
ve lja le  nas ledn je  v iš in e  d e 
narnih po m oč i o tro ko m  
(o tro š k i d o d a tk i) :

za otroke delavcev, delovnih ljudi 
in upokojencev naj bi znašala 4.000 
din, če je mesečni dohodek na 
družinskega člana do 4.900 din; 
2.700 d in , če je mesečni dohodek 
na družinskega člana do 5.600 din, 
in 1.600 din, če je mesečni doho
dek na člana družine do 6.000 din.

Ostali iz kmečkih družin bi prejeli 
1.500 din  mesečno, otroci, ki 
imajo enega hranilca, pa še dodatek 
k denarni pomoči v višini 700 d in  
mesečno. Povečana denarna po
moč otrokom, ki so teže ali težko 
telesno in duševno prizadeti, pa bi 
znašala 1.500 d in  mesečno.

Zgoraj predlagane višine bi se 
približale zneskom, ki so predvideni 
po samoupravnem sporazumu p 
uveljavljanju socialno varstvenih 
pravic in se bo izvajal od 1. maja 
1985 dalje. Na podlagi tega bodo 
višine denarnih pomoči različne in 
bodo odvisne od razlike med de
janskim dohodkom družine v pre
teklem letu in dogovorjeno ravnijo 
socialne varnosti, ki je po samo
upravnem sporazumu določena v 

'odstotku in sicer različno za vsa
kega člana družine.

Po potrditvi predlaganih višin bo 
poračun opravljen na osnovi že 
vložene dokumentacije, zato nova 
potrdila ali vloge niso potrebne. O 
vseh nadaljnjih novostih bodo 
občani obveščeni v našem glasilu.

D. D.

č e  bi se v istem časovnem razmaku 
avtomobili razvijali z enako hitrostjo kot 
računalniki, potem bi rollse royce stal 
kakšnih sto starih tisočakov, imel bi moč 
prekooceanske ladje, z litrom bencina 
pa bi lahko prepeljal milijon kilometrov.

Do kraja tisočletja je ostalo še manj 
kot dve desetletji. V tem -ostanku- pase 
bodo zgodile usodne spremembe. Čaka 
nas temeljita preobrazba družbe. Nekaj 
takšnega kot je revolucija, saj se je s 
pojavom prvih mikroprocesorjev na 
tržišču že pričela računalniška revolu
cija.

Elektronski računalniki so mlada iz
najdba; stara samo nekaj več kot tride
set let. Vendar je imel malokateri teh
nološki izum tako skokovit razvoj. Smo 
na pragu obdobja, v katerem bodo ra
čunalniki najbolj razširjen civilizacijski 
proizvod in ob vsem tem še najkoris
tnejši. Že v tem desetletju bo računal
niška industrija presegla tudi takšne 
velikane kot so naftne družbe in bo po
stala vodilna industrijska panoga. Kapi
talistično gospodarstvo v največji meri 
počiva na proizvodnji avtomobilov in 
televizorjev, oboji pa so pravzaprav ig
račka proti mikroprocesorju, ki pomeni 
mnogo več.

Nova tehnologija skriva neslutene 
možnosti napredka v življenju človeka, ki 
je s premagovanjem narave stalno ve
čal bogastvo človeške družbe ob vse 
manjšem trošenju lastnega dela. Indus
trijska revolucija je pomenila velik skok, 
ki je ob uporabi strojev večkrat povečal 
količino dobrin. Nov velikanski skok pa 
je šele pred nami. Več kot sto let je bilo 
potrebno, da je človeštvo prešlo s šest- 
najsturnega na sedemurni delavnik. Za 
prehod na pet, morda tudi na štiriurni 
delavnik pa bo potrebno deset do dvaj
set let. Prvič se ponuja možnost da se 
človeška družba osvobodi dela in ga 
prepusti strojem. Pojavila se bo neza
poslenost, vendar drugačne vrste. Izgi

nili bodo mnogi poklici, ki jih bodo za
menjali novi. Prvi bodo na svoji koži 
občutili napredek daktilografi in steno
grafi, nato njihovi šefi, sodniki, še po
sebno advokati in zdravniki. Konec ti
sočletja bo tudi konec pisane besede. 
Kovinski in papirnati denar bo zamenjal 
nevidni-elektronski.

Ogromne možnosti ima računalnik v 
znanosti. Ali lahko stroj misli? Današnji 
računalniki so pametnjši od kamenja in 
ameb in nekaj pod nivojem ribe in ježa. To 
je vsekakor slabo za ježa in še vedno zelo 
daleč od večine ljudi. Človek pa bo po
magal računalniku, ne samo, da ga do
seže, ampak tudi prehiti. Tako »pametni« 
stroji bodo lahko sami nadaljevali z 
ustvarjanjem svojih, še »pametnejših« 
naslednikov. In kaj bo s človekom? Tu že 
prehajamo v obdobje znanstvpne fan
tastike. Vrnitve nazaj ni več. Človek, 
toliko časa edini gospodar planeta, se ne 
bo več sam soočal z vesoljem. Inteli- 
enca — umetna, najprej sorazmerna 
loveku, kasneje pa že mnogo večja, bo 

stala ob njem in mu pomagala pri pre
magovanju narave.

Za takoimenovane komunistične 
države oziroma dežele realnega socia
lizma je predvideno, da se bo njihov vpliv 
v svetu močno zmanjšal zaradi njihovega 
vse večjega zaostanka v razvoju raču
nalniške tehnologije. Sovjetska zveza 
kasni za razvitim svetom najmanj deset 
let, da pa bi svoje zaostajanje lahko 
nadoknadila, bi potrebovala od pet do, 
deset let vztrajnega dela in veliko fi
nančnih sredstev; pa še takrat ni za
nesljivo, da bi uspela.

Položaj dežel v razvoju pa se ocenjuje 
kot katastrofalen, saj sodimo, da se ob 
obstoječem staju do konca stoletja ni
kakor ne more izboljšati. Sedanji jez je 
posledica industrijske revolucije.

(se nadaljuje) 
Piše: Jože Grčar

V tem mesecu po vsej dolini potekajo občni zbori prostovoljnih 
gasilskih društev. Ne manjka ničesar. Predsedniki, poveljniki in drugi 
poročajo, poročila odražajo aktivnost minulega obdobja. Eni so bili 
bolj, drugi manj prizadevni, na splošno pa so v tej humanitarni orga
nizaciji vedno prizadevni aktivisti, ki dajejo pečat svojemu društvu. 
Mnogim tem so ob teh priložnostih podelili priznanja za 10, 20, 30, 
40 pa tudi 50-letno delo v društvu. Tudi na občnem zboru 
gasilskega društva Prebold — Dolenja vas je bilo tako. Na fotogra
fiji je Franc Zupan, ki prejema priznanje za 50-jetno delo v gasilski 
organizaciji. Podelil mu ga je predstavnik OGZ Žalec tov. Oset.

D. Naraglav

A nton  B aš ič , p rizna n  s lo ve n sk i ro k o m e tn i de lavec , k i je  p revze l 
vods tvo  M inerve, d a je  roko m e taše m  n a p o tk e  po  tren ing u  za 
prip rave  za sp o m la d a n sk i de l s lo ve n ske g a  rokom etnega

pn ,enstva- F oto : L. K orbe r

FOTOKRONIKA

Na osnovn i š o li Vere Š la nd e r na P o lze li so  se pred dnev i 
p riče li te č a ji raču na ln iš tva . V  tre h  sku p in a h  je  67 učencev, te č a j 
pa v o d ijo  M arko  S tegner, Janez Z upan in Iz id o r K uhar. Im a jo  tn  
računa ln ike  Z X  spe c tru m , ka r pa je  za  vse učence, k i o b is k u je jo  
teča j, p rem alo .

T. TAVČAR

V te lo v a d n ic i o s n o vn o šo lske g a  cén tra  v  Ž a lcu  se vsako  
sredo od 18. do  19. ure z b ira jo  Ž a lča n ke  na rek re ac iji, k i jo  vod i 
Anica K ra lj. »Odkar h o d im o  na re k re a c ijo , se m nogo bo lje  p o 
ču tim o  in s k le p i n iso  zastan i,«  so  p ripo vedo va le  ob  našem  
ob isku . Š koda je  le, da je  to va d n ica  ta k o  zasedena , sa j je  ena ura 
rekreac ije  p rem alo . ik

Ja, veste , če b i tu d i v i im e li ta k  kožu h , vam  še ta k o  hud m raz ne 
bi p riše l do  ž ivega . F oto : L K o rb e r

Smuk Mrzlica — Zahom
V spomin na leto 1940, ko je SKOJ organiziral smučarsko 

tekmovanje, da bi združil napredno mladino, sta sredi februarja PD 
Zabukovia in Partizan Griže organizirala že tradicionalni smuk iz 
Mrzlice v Zahom. Tekmovanja se je udeležilo 48 smučarjev, najhi
trejši pa je bil Janko Potočnik. ..

VELEBLAGOVNICA

ŽALEC

n a m a
Z a  d a n  ž e n a  —  8 . m a r e c  č e s t ita m o  m a te ra m , ž e n a m  in  
d e k le to m , z a  k a t e r e  sm o  v a m  v  M M I  p r ip r a v i l i  n a k u p  

a r a n ž ir a n ih  d a r i l  in  d a r i ln ih  b o n o v  . . .
. . .  z a  p r i le t n o  p o č u tje  in  d o b r o  p o s t r e ž b o  p a  b o m o  

p o s k r b e l i  t u d i  v  n a š ih  r e s t a v r a c ij a h .
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